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دربازدید »ذوالنوری« نماینده قم مطرح شد؛

روند کند مراحل ساخت 
کمربندی شهید سلیمانی 
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رئیس سازمان نظام پزشکی استان قم اعلام کرد:

پرداخت زیر میزی، بیشترین تخلف پزشکی

سرپرست سازمان قطار شهری قم تشریح کرد؛

جزئیات اجرایی38 هزار میلیارد ریال 
اوراق مشارکت پروژه مترو
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فوتبال قم راه خود را گم کرده است؛

دلایل رواج بی اخلاقی ها درفوتبال قم چیست؟

سرپرست سازمان قطار شهری قم، جزئیات اجرایی و هزینه کرد 
38 هزار میلیارد ریال اوراق مشارکت برای پروژه مترو را تشریح  کرد. 
محمدرضا انگشت باف در گفت وگویی ، با اشاره به تصویب 38 هزار 

میلیارد ریال اوراق مشارکت توسط شورای اسلامی شهر قم برای 
پروژه مترو اظهار داشت: بهره برداری از فاز نخست خط اول مترو قم 

در صورت تأمین 3 رام قطار در سال جاری امکان پذیر بوده ...

مدیرعامل شرکت ناودیس راه، سرمایه گذار و پیمانکار کمربندی 
شهید سلیمانی دربازدید ذوالنوری  نماینده قم  از این پروژه ، 
علت سرعت کند این طرح را تأمین نشدن منابع مالی عنوان کرد. 

براساس این گزارش ،مرحله اول عملیات اجرایی طرح کمربندی 
کنار گذر غربی قم تهران و آزادراه قم _سلفچگان _ راهجرد_ اراک 

با نام سردار شهید سلیمانی که با هدف رفع گره ترافیکی...

گلایه ازتأمین نشدن اعتبارات مورد نیاز ازسهم دولت و بانک عامل 

وزیر کشورهشدارداد:
خطر گرفتاری در سیاه چاله 

جمعیتی درانتظار کشور
وزیر کشــور با بیان اینکــه ایران 
قوی مستلزم افزایش نرخ جمعیت 
و جبــران عقــب ماندگی هــا در 
این زمینه است، هشــدار داد اگر 
به موقع اقــدام جبرانــی نکنیم، 
در ســیاه چاله جمعیتــی گرفتار 
خواهیم شد. دکتر احمدی وحیدی 
که در پایان اجلاس سراسری ستاد 

و صف در خصوص حمایت...

محمدرضا باهنر:
انتخابات پرشور نیازمند فضای

 باز سیاسی است
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رهبر انقلاب دربازدید از نمایشگاه کتاب:
فرهنگ سازی کشور نیازمند

 کتاب است
عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نظام معتقد اســت راهبردهای 
رهبری انقلاب بــرای انتخابات 
اســفندماه در هر چهــار حوزه 
ســلامت، امنیت، مشــارکت و 
رقابت به مســئولان حکومتی 
مرتبط است و تاکید می کند: اگر 
قرار است مشارکت بالا رود، باید 

فضای سیاسی باز باشد...

رهبر معظم انقلاب اســلامی در 
حاشــیه بازدید از نمایشگاه کتاب 
فرهنگ ســازی  داشــتند:  بیــان 
کشور نیازمند کتاب است و به رغم 
گســترش فضای مجــازی، کتاب 
همچنان در جایگاه والای خود قرار 
دارد. حضــرت آیت اللــه خامنه ای 
رهبر معظم انقلاب اسلامی صبح 

روزیکشنبه به مدت سه ساعت... 22

 

یک قم پژوه بیان کرد: ظرفیت های فرهنگی و تاریخی قم حتی برای مردم قم هم 
شناخته شده نیست چون تبلیغ کافی در این زمینه نداشتیم. هیچ آموزشی در 
این خصوص وجود نداشته، حتی یک بار در یک کلاس درس مطرح نکردیم که قم 
چه ظرفیت های تاریخی و فرهنگی دارد. حسین مقیمی در اولین پرسمان سال 
با موضوع برجسته سازی عناصر فرهنگی هنری قم، با بیان اینکه در گذشته 

قهوه خانه  کارکرد فرهنگی و اجتماعی داشته و در واقع یک مرکز فرهنگی...

یک قم پژوه ؛
ظرفیت های تاریخی قم باید شناخته شود
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آگهی مناقصه عمومی  )نوبت اول(

سازمان توسعه و عمران قم

روابط عمومی سازمان توسعه و عمران قم

 در نظر دارد با رعایت آیین نامه معاملاتی شهرداری قم از طریق بر گزاری مناقصه عمومی به شرح ذیل 
از متقاضیان واجد شرایط با مشخصات و شرایط کلی زیر دعوت بعمل آورد .

1-واگذاری خدمات نگهبانی پروژهای غدیر وتقاطع فردوسی -صدوقی

شرایط :
صلاحیت لازم جهت شرکت در مناقصه : اشخاص حقوقی و حقیقی مورد تایید کارفرما با سوابق 

کاری مشابه.
تضمین شرکت در مناقصه به صورت ضمانت نامه بانکی ، مطالبات تأیید شده نقدی از سازمان توسعه 
و عمران قم ، یا واریز وجه نقد به شماره حساب سپرده 1006220288 نزد بانک شهر بنام سازمان 

توسعه و عمران قم .
محل دریافت و بازگشایی اسناد مناقصه : قم ، میدان آزادگان ، بلوار شهید عابدی ، نبش عابدی نهم، 

ساختمان شهرداری منطقه 3 طبقه سوم.
محل تحویل اسناد : قم ، بلوار امام موسی صدر ، ساختمان مرکزی شهرداری قم طبقه ششم ادره 

کل حراست.
هزینه خرید اسناد به تفکیک هر مناقصه )غیر قابل استرداد( به شماره حساب 1006761844 نزد 

بانک شهر بنام سازمان توسعه و عمران قم واریز گردد.
هزینه درج آگهی ها در روزنامه به عهده برنده مناقصه می باشد .

 سازمان توسعه و عمران قم در رد یا قبول پیشنهادات مختار می باشد . 
شرکت کنندگان در هنگام خرید اسناد می بایست در سامانه ابلاغ الکترونیک قوه قضائیه )ثنا( ثبت 

نام نمایند.
متقاضیان می توانند جهت دریافت اطلاعات تکمیلی با واحد امور پیمانها و قراردادهای سازمان به 
آدرس قم ، میدان آزادگان ، بلوار شهید عابدی ، نبش عابدی نهم ، ساختمان شهرداری منطقه 3 
طبقه سوم.مراجعه و یا با شماره تلفن 36662251-025 داخلی 6380-6381  تماس حاصل 

شناسه آگهی: 1496805فرمایند.

انفجار درکارگاه غیر مجاز صنایع شیمیایی و رنگ؛

فوت سه نفر در حادثه آتش سوزی مهیب در قنوات!
با تلاش 3 ساعته آتش نشانان شهرداری قم این حریق بزرگ مهار شد

علت حادثه توسط تیم های کارشناسی در دست بررسی است
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جناب آقای امیرحسین مرادی
با نهایت تاسف وتاثر درگذشت ناگهانی خواهرزاده عزیزتان را تسلیت 
عرض نموده برای آن مرحوم ازدرگاه ایزد متعال طلب آمرزش و مغفرت 

و علودرجات اخروی را دارم وبرای شما و دیگر بازماندگان  صبر 
واجرمسئلت داریم.

خانواده های عبداللهی، طاهری نیک، کرمانی

سالروزشهادت امام جعفر صادق)ع( را تسلیت می گوییم
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زمان به ضرر برجام است 
در خصوص برخی گمانه زنی ها مبنی بر فشار اروپایی ها 
بر آمریکا به منظور تداوم مذاکره با ایران و از سوی دیگر 
تمایل آمریکا در به تاخیر انداختن مذاکرات از دیگر سوی، 
اولین نکته این است که باید توجه کنیم که مذاکرات قطع 

نشده بلکه متوقف شده، درست است که در یک اتاق هیئت ها جمع نمی شوند ولی 
مذاکرات به شیوه های دیگری در جریان است.

اگر ضرورت باشد پیام ها رد و بدل می شود یا حتی به صورت مجاری تعریف شده در 
»دیپلماسی عمومی« یا حتی از طریق سخنگویان وزارت خارجه همچنان ادامه دارد، 
پس نتیجه میگیریم گفت وگوها قطع نشده است.اینکه آمریکایی ها بخواهند تا انتخابات 
ریاست جمهوری خود صبر کنند مشخص نیست به این دلیل که در این موضوع نه 
انتخابات آمریکا حائز اهمیت است و نه انتخابات ایران، چرا که مشکل در نگاه دولت ها 
نیست. این مشکل، »مشکل حاکمیتی« و نگاه آمریکا به حاکمیت ایران است که امکان 

توافق را حاصل نمی کند.
در زمان مذاکرات برجام هم ایران با دولت در آمریکا به توافق رسید اما همزمان کنگره 
آن کشور کارشکنی هایی را انجام داد و کار را دشوار کرد.الان هم به همین صورت است؛ 
اگر مثلا دولت بایدن هم در انتخابات برنده شود به این معنا نیست که در دولت دوم 
خود بتواند »مشکلات حول موضوع برجام« را حل کند، ضمن اینکه در آن زمان شانس 
رسیدن به تفاهم مبنی بر بازگشت آمریکا به برجام و برداشته شدن تحریم های هسته ای، 

ایران هم سخت تر می شود.
زمان به ضرر برجام است، یعنی به عبارتی »زمان به نفع برجام نیست« و به ضرر 
توافق برای بازگشت آمریکا به برجام در حال حرکت است.مواضع غربی ها در قبال 
تدوام مذاکرات و از سویی فشار سیاسی علیه ایران: سیاستی که همیشه آنها داشته اند 
این است که از طرفی بر »گفتگو و دیپلماسی« تاکید دارند و در عین حال به توافق هم 
دست پیدا نمی کنند، از سویی هم امید دارند تا از طریق فشار بر ایران مخصوصا »فشار 
اقتصادی و معیشتی« که منجر به شورش ها در ایران شود، نظام را وادار کنند که به 

خواسته های آمریکا تن دهد.
در همین راستا هست که پاییز گذشته شاهد اتفاقاتی بودیم و متعاقب آن آمریکایی ها 
گفتند که مذاکرات برجام اولویت ما نیست و نه تنها مذاکره ای هم انجام نمی دادند 
بلکه هر روز آمریکا، اروپا و متحدین آنها »فشارهای دیپلماتیک، اقتصادی و رسانه ای« 

را افزایش می دادند.
از این  جهت آمریکایی ها فهمیدند ایران تن به خواسته ی آمریکا نمی دهد ولی شرایط 
خیلی به نفع آمریکایی ها نیست، چون جنگ اوکراین پیش آمد، معادلات در سطح نظام 
بین الملل تغییر کرد، ایران با روسیه و چین رابطه بسیار نزدیکی دارد و این فشار تحمیلی 
آمریکا را بر ایران تا حدودی کاهش یا تعدیل می کند یا حداقل »تاب آوری جمهوری 

اسلامی ایران« در برابر تحریم ها افزایش می دهد.
به همین دلیل است که امروز دیگر همچون گذشته، ایران اصراری به بازگشت آمریکا 

به برجام ندارد.
ایران »مسیرهای دور زدن از تحریم« را پیدا کرده است، همکاری های گسترده ای در 
سطح منطقه ای و بین المللی دارد، روابط همسایگی ایران با کشورهای همسایه بر قرار 

شده و »فضای منطقه ای برای ایران یک فضای تنفسی« ایجاد می کند.
علاوه بر اینها، ایران عضو »سازمان همکاری شانگهای« شده و می تواند از ظرفیت 
های گسترده همکاری با چین استفاده کند، پیوندهای اقتصادی، امنیتی و نظامی با 
روسیه دارد و همه اینها باعث می شود ایران هم خیلی لازم نبیند که بخواهد امتیازات 

بزرگی به غرب بدهد.
حتی اگر هم تحریم های آمریکا علیه ایران برداشته شود چون معلوم نیست که دولت 
بعدی آمریکا که روی کارآید یا حتی اگر مجدد دولت بایدن در انتخابات پیروز شود، به 
تعهداتشان پایبند باشند یا نه و کارشکنی های کنگره کنار گذاشته شود یا نه، بنابراین 

نمیتوان امیدوار و دلخوش به حضور مجدد آمریکا در برجام داشته باشیم.
 کارشناس مسائل بین الملل

وزیر کشورهشدارداد:

خطر گرفتاری در سیاه چاله جمعیتی
 در انتظار کشور

وزیر کشور با بیان اینکه ایران قوی مستلزم افزایش نرخ جمعیت و جبران عقب 
ماندگی ها در این زمینه است، هشدار داد اگر به موقع اقدام جبرانی نکنیم، در سیاه 

چاله جمعیتی گرفتار خواهیم شد.
دکتر احمدی وحیدی که در پایان اجلاس سراسری ستاد و صف در خصوص حمایت 
از خانواده و جوانی جمعیت با خبرنگاران سخن می گفت، افزود، همه کسانی که به 
آینده ایران عزیز می اندیشند باید بدانند که بدون فرزندآوری و جبران عقب ماندگی ها، 
نمی توانیم به یک ایران قوی بی اندیشیم، از همین رو باید آن را به عنوان یک ضرورت 

حتمی در نظر بگیریم.
وی با اشاره به اینکه جلسه امروز به مناسبت هفته جمعیت با حضور اعضای ستاد 
جمعیت وزارت کشور و ستاد جمعیت استان ها و استانداران به صورت وبیناری برگزار 
شد، خاطر نشان کرد، متخصصان حاضر در این جلسه نیز دیدگاه ها و مباحث خود را 

برای شرکت کنندگان در جلسه مطرح کردند.
وزیر کشور با اشاره به اهمیت فرهنگ سازی و نقش نهاد های مردمی در زمینه ازدواج 
و فرزندآوری تاکید کرد، پیری جمعیت از عوارض بزرگ کاهش نرخ رشد جمعیت و 
ناباروری در کشور است و اگر به موقع اقدام نکنیم، در سیاه چاله جمعیتی خواهیم افتاد.
دکتر وحیدی با تأکید بر افزایش نرخ ازدواج در کشور، ادامه داد: افزایش تسهیلات و 
تشویق برای ازدواج پیش بینی شده، جزو کار هایی است که باید انجام شود و در قانون 
مربوط به افزایش جمعیت مشوق های دیگری هم پیش بینی شده است که برخی ابلاغ 
شده و برخی هم نیازمند تدوین آیین نامه است.  وی همچنین با اشاره به ضرورت چاره 
سازی در خصوص اقدام به سقط جنین در جامعه، تاکید کرد، همگان باید به تأکیدات 
وزارت بهداشت توجه کنند و هراقدامی برابر چارچوب های آن انجام بگیرد. متاسفانه ما 

از این حیث وضع مناسبی نداریم و باید به آن رسیدگی شود.
وزیر کشور در خصوص توجه ویژه به فرهنگ سازی در زمینه ازدواج هم اظهار داشت: 
ازدواج و تحکیم خانواده به عنوان بنیانی ترین واحد جامعه، نقش اساسی در تحکیم 
اجتماعی دارد و جزو سیاست های اجتماعی جمهوری اسلامی است که در قانون 

اساسی هم مورد تأکید قرار گرفته است.
دکتر وحیدی ادامه داد: خانواده یعنی چیزی که ناشی از ازدواج خواهد بود و باید در 
نظر داشت که رشد، شعور، بلوغ، عقلانیت و انسجام اجتماعی همه در خانواده شکل 
می گیرد. ما حتما باید بحث ازدواج را مورد توجه قرار دهیم و تسهیلاتی در نظر گرفته 
شده که بانک ها آن را تامین کردند. وزیر کشور تأکید کرد: کمبود ها باید در همه حوزه ها 
و توسط تمام مراکزی که در این موضوع نقش دارند، جبران شود تا جریان ازدواج آسان 
و راحت که در قانون پیش بینی شده است، محقق شود. وحیدی در ادامه خاطر نشان 
کرد: یکی از موضوعات سیاست های ابلاغی جمعیت از سوی رهبر معظم انقلاب، 
موضوع مهاجرت است. این مهاجرت باید در ستاد جمعیت که به ریاست رئیس جمهور 

برگزار می شود، مورد بحث قرار بگیرد تا تصمیمات لازم در این زمینه اتخاذ شود.

 نایب رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در مجلس مطرح کرد

استقبال مجلس از لایحه دولت
 برای ساماندهی تجمعات

نایب رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در مجلس بیان کرد: مجلس 
برای تجمعات طرحی تدوین کرده است اما از لایحه دولت برای ساماندهی تجمعات و 

راهپیمایی ها استقبال می کنیم.
سیدحمیدرضا کاظمی ، با اشاره به تهیه لایحه برگزاری تجمعات و راهپیمایی ها در 
هیات وزیران، گفت: پیش از اینکه دولت در این زمینه لایحه ای تدوین کند، در مجلس 
طرحی آماده شد که در کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها مورد بررسی قرار گرفت 
و کلیات آن تصویب شد. نایب رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در مجلس 
با بیان اینکه از لایحه دولت برای ساماندهی تجمعات استقبال می کنیم، گفت:  انتظار 
داریم دولت با توجه به ظرفیت هایی که در قانون اساسی وجود دارد بحث تجمعات و 
نشست ها را ساماندهی کند تا افرادی که می خواهند در چارچوب قانون اساسی 
حرفشان را به گوش مسئولین و مردم برسانند  در مکان مشخص صحبت کنند، باید 
توجه شود که تجمع قانونی با صدور مجوز برگزار شود تا امنیت آن از سوی دولت برقرار 

شود.

اخبار

از  بازدید  حاشیه  در  اسلامی  انقلاب  معظم  رهبر 
نمایشگاه کتاب بیان داشتند: فرهنگ سازی کشور 
نیازمند کتاب است و به رغم گسترش فضای مجازی، 

کتاب همچنان در جایگاه والای خود قرار دارد.
انقلاب  معظم  رهبر  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
از  ساعت  سه  مدت  به  روزیکشنبه  صبح  اسلامی 
سی وچهارمین نمایشگاه بین المللی کتاب در محل 

مصلای تهران بازدید کردند.
رهبر انقلاب در این بازدید که وزیر فرهنگ و ارشاد 
نشر  تازه های  نیز حضور داشت، درجریان  اسلامی 
و  گرفتند  قرار  نمایشگاه  در  شده  ارائه  کتاب های  و 
گفتگو  به  ناشران  و  غرفه ها  صاحبان  با  همچنین 

پرداختند.
از  بازدید  پایان  در  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
نمایشگاه بین المللی کتاب در مصاحبه با خبرنگار 
خبرگزاری صداوسیما، ضمن ابراز خرسندی فراوان 
از این بازدید، نمایشگاه کتاب را یک همایش عظیم 
مردمی با جنبه غالب فرهنگ، توصیف کردند و گفتند: 
بحمدالله در نمایشگاه کتاب نشانه های مژده بخش و 
همت ها و انگیزه های خوب جوانانه مشاهده می شود. 
رهبر انقلاب افزودند: استقبال مردم از نمایشگاه 
میزان  و  بالا  شده  ارائه  آمار های  براساس  کتاب 
کتاب های خریداری شده نیز خیلی خوب بوده است. 
کتاب  نشر  موضوع  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
رو  نامساعد،  زمینه های  برخی  به رغم  را  کشور  در 
عمده  کردند:  خاطرنشان  و  خواندند  پیشرفت  به 
به گرانی  نامساعد در زمینه نشر مربوط  زمینه های 
کاغذ و در برخی موارد، نامرغوب بودن کاغذ است، 
البته وزیر محترم فرهنگ و ارشاد اسلامی خبر های 
خوبی درباره آغاز مقدمات تولید کاغذ مرغوب دادند 
که امیدواریم این اقدامات به شکسته شدن قیمت 

بالای کتاب منجر شود.
ایشان تاکید کردند: نشر، یک بخش مهم از موضوع 

کتابخوانی در کشور است و باید امور مربوط به آن، روان 
و خوب و فراگیر باشد.

رهبر انقلاب اسلامی افزودند: باوجود مشکلات در 
عرصه نشر، تعداد عناوین کتاب های چاپ شده بالا 
است، اما در عین حال شمارگان چاپ کتاب نسبتا 

پایین است.
حضرت آیت الله خامنه ای، کتاب را موضوع مهمی 
خواندند و تاکید کردند: فرهنگ سازی کشور همواره 
احتیاج به کتاب دارد و به رغم گسترش فضای مجازی، 

کتاب همچنان درجایگاه بسیار والای خود قرار دارد.
را  خوب  رسانه ای  و  هنری  کار های  تولید  ایشان 
نیازمند کتاب و مطالعه دانستند و گفتند: من همواره 
مردم و به خصوص جوانان را به خواندن کتاب توصیه 
می کنم، اما امروز تاکید ویژه ای بر لزوم کتابخوانی و 
مطالعه برنامه سازان رسانه ای، فعالان در عرصه هنری 

و هنر های نمایشی و اهالی مطبوعات دارم.
بالای  سهم  به  اشاره  با  اسلامی  انقلاب  رهبر 
خصوص  در  داخل،  تألیفات  از  کشور  کتاب های 

خاطر  نیز  داخل  تالیف  کتاب های  ترجمه  موضوع 
نشان کردند: ترجمه کتاب هایی که در داخل نوشته 
می شوند باید مورد توجه جدی قرار گیرد البته باید 
برای ترجمه این کتاب ها از مترجمینی استفاده شود 

که تبحر کامل را داشته باشند.
حضرت آیت الله خامنه ای در بخش دیگری از این 
مصاحبه، موضوع کتاب کودک و نوجوان را مورد تاکید 
قرار دادند و گفتند: باید تا آنجا که امکان پذیر است در 
زمینه تولید کتاب های کودکان و نوجوانان متناسب با 
فرهنگ خودمان، تلاش شود تا از کتاب های بیگانه 
بی نیاز شویم.  رهبر انقلاب اسلامی همچنین با اشاره 
به علاقه خود و صرف وقت برای مطالعه کتاب های 
مختلف به ویژه کتاب های خاطرات مربوط به دوران 
دفاع مقدس و شهدای مدافع حرم خاطرنشان کردند: 
و  هستند  باارزش  بسیار  خاطرات  کتاب های  این 
گونه ای جدید از تولید کتاب به شمار می روند که بانوان 
نویسنده در این زمینه بسیار فعال هستند و نوشته های 

خوبی دارند.

رهبر انقلاب اسلامی پس از بازدید سه ساعته از نمایشگاه کتاب:

یک عضو کمیسیون عمران:کتاب، همچنان موضوع مهم؛ فرهنگ سازی کشور نیازمند کتاب است

نظام رتبه بندی مشاوران املاک
 اجرایی می شود

که  طرحی  در  کرد:  تاکید  اسلام  شورای  مجلس  عمران  کمیسیون  عضو  یک 
است،  کرده  آماده  مسکن  بهای  اجاره  بازار  ساماندهی  برای  عمران  کمیسیون 
از طرف دیگر  و  بینی شده است  بازار مسکن پیش  ساماندهی فعالان در حوزه 
موجرهایی که قراردادهای اجاره بلند مدت ببندند مشمول معافیت مالیاتی خواهند 

شد.
مجتبی یوسفی در گفت وگو با ایسنا با اشاره به وضعیت بازار اجاره بهای مسکن، 
بیان کرد: آشفته بازار حوزه مسکن و عدم اقدامات در حدود یک دهه گذشته باید به 
صورت جداگانه مورد بررسی قرار گیرد. اما خروجی این وضعیت در بازار رهن و اجاره 
خود را نشان می دهد که قیمت ها رشد بالایی داشته اند. از طرف دیگر در شرایطی 
که قبلا هر 5 سال یک بار قیمت ها در بازار رهن و اجاره رشد پیدا می کرد در چند 
سال اخیر سالی دوبار رشد قیمت را شاهد هستیم. وی در ادامه اظهار کرد: اگر 
کسی اکنون مدعی باشد که با تصمیم خلق الساعه می تواند مشکل بازار مسکن را 
حل کند، قطعا آشنایی چندانی با واقعیت بازار مسکن و بازارهای موازی ندارد. اگر 
با تصمیمات دستوری قیمت ارز و سکه و خودرو قابل کنترل بود الان نیز این امکان 
وجود داشت که مشکل بازار مسکن را با این قبیل تصمیمات حل کرد. از نظر بنده 
این تجربه ها شکست خورده است. وی افزود: بحث نظام رتبه بندی مشاوران املاک 
نیز در این طرح دیده شده است. در این صنف افراد شریفی در حال فعالیت هستند 
اما  برخی افراد سودجو نیز مانند همه صنوف دیگر وجود دارد. نظام رتبه بندی پیش 
بینی شده است. به دنبال نظارت بهتری در این حوزه هستیم. از طرف دیگر به جای 
اینکه از مکانیزم تنبیهی استفاده کنیم به سراغ نظام تشویقی رفته ایم. موجرهایی 
که قراردادهای بلندمدت می بندند از معافیت های مالیاتی برخوردار خواهند شد. 
از طرف دیگر مالیات بر زمین های بایری که برای سوداگری نگه داشته شده اند، پیش 
بینی شده است. این عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: بنا 
ما بر این است که این طرح زودتر در دستورکار صحن مجلس قرار گیرد. ان شاءالله 
در هفته ای که صحن علنی مجلس برگزار خواهد شد، این موضوع را دنبال خواهیم 
کرد. از طرف دیگر در کوتاه مدت باید وام ودیعه مسکن افزایش پیدا کند، اما امروز 
بانک ها همان طور که در ارائه تسهیلات برای ساخت مسکن همکاری نکردند، در ارائه 
تسهیلات در حوزه ودیعه مسکن نیز همکاری لازم را نداشتند. انتظار داریم دولت بانک 
ها را مکلف کند در چهارچوب قانون تسهیلات را پرداخت کند. در کوتاه مدت حداقل 

با پرداخت وام ودیعه مسکن بخشی از مشکلات در حوزه اجاره حل خواهد شد.
 

اعظمی نماینده  جیرفت:

 حضور همه سلایق در انتخابات مشارکت 
حداکثری را رقم می زند

یک عضو کمیسیون کشاورزی مجلس شورای اسلامی، تاکید کرد: هر چقدر ما 
بتوانیم بستری را فراهم کنیم تا همه گروه ها، احزاب و جریان های سیاسی وارد عرصه 

انتخابات شوند، در افزایش مشارکت مردم در انتخابات موثر است.
ذبیح الله اعظمی با اشاره به تاکید مقام معظم رهبری مبنی بر بسترسازی تمام 
دستگاه ها برای مشارکت حداکثری مردم در انتخابات سال جاری، بیان کرد: تاکید 
مقام معظم رهبری بر مشارکت حداکثری مردم در انتخابات پیش رو است که این 
اصل مورد نظر همه ارکان نظام بوده و سه قوه نیز بر هیمن اساس باید تلاش کنند 
تا مشارکت مردم در انتخابات پیش رو حداکثری باشد. طرح اصلاح قانون انتخابات 
مجلس نیز که در صحن مجلس دنبال شده و بیش از 50 درصد آن به تصویب رسیده 

است، به دنبال مشارکت حداکثری مردم در انتخابات است.
وی در ادامه اظهار کرد: اما اساس کار برای مشارکت حداکثری مردم در انتخابات 
به این باز می گردد که چقدر ما بتوانیم شرایط را فراهم کنیم که همه سلیقه ها وارد 
عرصه انتخابات شوند، در این صورت خود به خود اقشار مختلف پای صندوق های 
رای خواهند آمد. در استان ها و شهرستان ها بیشتر مسائل قومیتی برای مشارکت 
مدنظر قرار می گیرد اما آنچه که  در مراکز استان ها برای حضور حداکثری موثر است 
بیشتر فعالیت های حزبی و گروهی است. نماینده مردم جیرفت در مجلس شورای 
اسلامی، تصریح کرد: از نظر بنده حضور همه جریان ها، احزاب و گروه های سیاسی 
در عرصه انتخابات می تواند در افزایش مشارکت مردم در انتخابات موثر واقع شود. 
بدون شک نقش احزاب همواره در انتخابات و مشارکت مردم پررنگ است، اینکه  

چقدر بتوان همه این گروه ها را پای کار آورد، از نظر بنده هنر وزارت کشور است.
اعظمی در پایان تاکید کرد: زنده کردن امید در دل مردم و جامعه نیز بسیار اهمیت 
دارد. باید این امید در دل مردم برای تغییر در وضعیت زندگی آنان ایجاد شود. همه 

این عوامل می تواند در حضور مردم پای صندوق های رای موثر واقع شود.
 

رئیس هیئت تحقیق و تفحص از »شستا«:

مدیران »شستا« تمایلی به شفاف سازی 
اتفاقات ندارند

رئیس هیئت تحقیق و تفحص از »شستا« در مجلس شورای اسلامی گفت: مدیران 
شستا به علت برخی فشار های بیرونی از مجموعه و برخی عناصر به جا مانده از دولت 

قبل، تمایلی به شفاف سازی اتفاقات به وقوع پیوسته در دولت قبل ندارند.
علی خضریان سخنگوی کمیسیون اصل نود مجلس با اشاره به عملکرد هیأت 
تحقیق و تفحص از »شستا«، گفت: هیئت تحقیق و تفحص از شستا در حالی طی 
ماه های گذشته در آن شرکت مستقر و اقدام به اخذ گزارش های مربوطه از عملکرد 
شرکت های تابعه شستا نموده است که انتظار این بوده و هست تا مسئولان فعلی این 

مجموعه در شناسایی دقیق تخلفات و مفاسد همکاری بهتری داشته باشند.
وی افزود: متأسفانه علی رغم مکاتبات متعدد ارسالی از طرف این هیأت و عدم 
وصول پاسخ های قانع کننده پیرامون تخلفات مذکور، ملاحظه می شود مدیران ارشد 
حاضر در شرکت سرمایه گذاری تامین اجتماعی )شستا( تمایلی به ارسال اطلاعات 
دقیق و کامل پیرامون موضوعات مورد درخواستی این هیأت نداشته و به نوعی 
موجب مطول نمودن زمان بررسی ها شده اند که موضوع مکرراً به مجموعه وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی و شخص وزیر محترم منعکس و علیرغم دستورات مؤکد 
ایشان، عملًا تغییری در رویه پاسخگویی آن شرکت ملاحظه نمی شود. رئیس هیأت 
تحقیق و تفحص از شستا تصریح کرد: متاسفانه در ادبیات مدیران شستا ملاحظه 
می شود، به دلیل برخی فشار های بیرونی از مجموعه و برخی عناصر به جا مانده 
از دولت قبل، ایشان تمایلی برای شفاف سازی اتفاقات به وقوع پیوسته در دولت 
قبل را نداشته که در صورت عدم اصلاح رویه مذکور، هیأت تحقیق و تفحص ضمن 
اینکه ناچار است کسانی را که همکاری لازم جهت شناسایی تخلفات را نداشته به 
مراجع قضایی ارجاع دهد، از دیگر ابزار های نظارتی مجلس شورای اسلامی نیز برای 
پاسخگو نمودن مدیران شستا استفاده کند. عضو هیئت رئیسه کمیسیون اصل نودم 
قانون اساسی با اشاره به ضعف نظارت و برخورد با تخلفات در بدنه مدیریت وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: بعضا برخی از مدیران متخلف با تغییر مکان در 
زیرمجموعه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به سمت های مدیریتی جدید منصوب 
شده و علی رغم مکاتبات متعدد با مقام عالی وزارت مذکور طی شش ماه گذشته، 
کمترین اتفاقی در برخورد، عزل یا پاسخگو نمودن افراد مذکور صورت نمی پذیرد که 
این موضوع با گفتمان دولت انقلابی و فساد ستیز دولت سیزدهم در تضاد می باشد.

 
ازسوی رئیس جمهور صورت گرفت؛

مأموریت ویژه برای پیگیری جدی
 حق آبه ایران از هیرمند

رئیس جمهور به وزرای نیرو و خارجه و همچنین نماینده ویژه رئیس جمهور در امور 
افغانستان مأموریت ویژه داد تا حق آبه ایران از هیرمند را با جدیت پیگیری کنند.

به گزارش  پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، سید ابراهیم رئیسی در جلسه 
عصر روز یکشنبه هیئت دولت همچنین با اشاره به پیروزی  های اخیرجبهه مقاومت در 
فلسطین و درخواست صهیونیست ها برای برقرار آتش  بس،تصریح کرد:گرچه شهادت 
عزیزان ما در غزه اندوه بار بود ولی جریان انقلابی در فلسطین با ایستادگی در برابر رژیم 
صهیونیستی، ابتکار عمل را بدست گرفته و حرف نهایی را  می زند. رئیس جمهور به 
وزرای نیرو و خارجه و همچنین نماینده ویژه رئیس جمهور در  امور افغانستان مأموریت 
ویژه داد تا حق آبه ایران از هیرمند را که مسئله با اهمیتی است، با جدیت پیگیری کنند. 

امیر علی ابوالفتح*

یک عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی گفت: برای مشارکت حداکثری 
مردم در انتخابات باید برای مردم آثار این مشارکت تبیین شود و از طرف دیگر لازم است 

که مسئولان تا جای ممکن مردم را در تصمیم سازی های درون کشور دخیل کنند.
هادی بیگی نژاد در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به تاکید مقام معظم رهبری مبنی بر 
بسترسازی تمام دستگاه ها برای مشارکت حداکثری مردم در انتخابات سال جاری، 
بیان کرد: برای مشارکت حداکثری مردم در انتخابات سال جاری، بخشی از وظایف 
دستگاه ها تبیینی است؛ به عبارت دیگر باید برای آحاد مردم توضیح داده شود که 
مشارکت حداکثری و یا مشارکت پایین آنان در انتخابات چه اتفاقاتی را رقم خواهد زد 

و باید برای مردم تبیین شود که دلیل اصرار ما برای مشارکت بالا در انتخابات چیست.
وی در ادامه اظهار کرد: به عنوان مثال اگر مردم متوجه شوند که امنیت کشور به مسئله 
انتخابات گره خورده و برنامه دشمن این است که مشارکت مردم در انتخابات را پایین 
آورده و سپس ناامنی ایجاد کند، قطعا این اجازه را نخواهند داد. اگر سال ۹8 که ماجرای 

بنزین را  در داخل کشور داشته و سپس به شهادت حاج قاسم و سقوط هواپیمای 
اوکراینی رسیدیم، مشارکت مردم در انتخابات پایین بود واقعا ناامنی که در عراق و سوریه 
اتفاق افتاده بود به داخل کشور ما کشیده می شد. نماینده مردم ملایر در مجلس شورای 
اسلامی، تصریح کرد: در سال 1401 که ماجرای حجاب نیز اتفاق افتاد، تهاجم از سمت 
غرب و شرق اتفاق افتاد و آمادگی برای تهاجم به ایران وجود داشت پس باید برای مردم 
تبیین شود که نتیجه مشارکت پایین در انتخابات ایجاد ناامنی است. وی در ادامه با بیان 
اینکه متاسفانه ما در مردمی سازی تصمیمات ضعیف هستیم، تاکید کرد: مشارکت مردم 
در تصمیم سازی ها حائز اهمیت است و باید مردم را در تصمیم سازی ها در درون کشور 
شریک کنیم. این کار مقداری زمان بر بوده و نیازمند مهارت است. مسئولان باید با بدنه 
جامعه ارتباط مستمر برقرار کنند و تا جای ممکن مردم را در تصمیم گیری ها شریک 
کنند، اینگونه مردم خود به خود احساس می کنند که حرف آنان موثر است. این امر می 

تواند به حضور حداکثری مردم در پای صندق های رای بینجامد.

بیگی نژاد نماینده مردم ملایر: 
آثار مشارکت حداکثری در انتخابات برای مردم تبیین شود

مدیرعامل شرکت ناودیس راه، سرمایه گذار و پیمانکار 
کمربندی شهید سلیمانی دربازدید ذوالنوری  نماینده قم  
از این پروژه ، علت سرعت کند این طرح را تأمین نشدن 

منابع مالی عنوان کرد.
اجرایی  عملیات  اول  ،مرحله  گزارش  این  براساس 
طرح کمربندی کنار گذر غربی قم تهران و آزادراه قم 
_سلفچگان _ راهجرد_ اراک با نام سردار شهید سلیمانی 
که با هدف رفع گره ترافیکی ورودی شهر قم از مسیر 
قم  و محور  تهران   – قم  قدیم  تهران، جاده   – قم  آزادراه 
سلفچگان از خرداد سال 13۹۹ آغاز شده بود، با گذشت 
بیش از دو سال و نیم، هنوز پیشرفت چندانی نداشته 

است.
جمشید شیخ اکبری با بیان اینکه در شروع طرح، مبلغ 
اعتبار مورد نیاز هزار و 250 میلیارد تومان برآورد شده بود 
گفت: منابع مالی تامین نشد و روند عملیاتی کار با تورم 
و رشد قیمت ها مواجه شد و به همین علت هم اکنون 
اعتبار مورد نیاز با رشد بیش از سه برابر روبرو شده است 
و به سرانجام رساندن این طرح نیازمند بیش از 4 هزار 
میلیارد تومان هزینه است که اجرای آن تنها از توان بخش 

خصوصی خارج است.
پیمانکار طرح افزود: در سفر استانی دی ماه 1400 
رئیس جمهور به قم بود که مقرر شد، برای تأمین هزینه 
ساخت فاز نخست این طرح به طول 32 کیلومتر، 30 
درصد از اعتبار مورد نیاز را وزارت راه و شهرسازی به طرح 
تزریق کند، 30 درصد از محل اعتبارات بانکی تأمین 
شود و سهم بخش خصوصی هم از این طرح 40 درصد 

مصوب شد.

گلایه از تأمین نشدن اعتبارات مورد نیاز از سهم 
دولت و بانک عامل 

تأمین نشدن اعتبارات مورد  از  با گلایه  شیخ اکبری 
نیاز از سهم دولت و بانک عامل گفت: از آنجایی که برای 
تامین سهم دولت هم مقرر شد تا بانک با دادن وام مشکل 
کمبود نقدینگی دولت را جبران کند، اما با وجود گذشت 
16 ماه از سفر رئیس جمهور، کل اعتبار تخصیصی از 
سوی وزارت راه و شهرسازی به 40 میلیارد تومان رسید 
و از سوی سرمایه گذار بخش خصوصی هم 520 میلیارد 
تومان هزینه شده است، اما تا کنون هیچ اعتباری از بانک 
عامل تخصیص نیافته است. وی با اشاره به اینکه قرار بود 
قطعه نخست مرحله اول طرح که به طول 12 کیلومتر 
است امسال به بهره برداری برسد گفت: با توجه به شرایط 
موجود، اگر نقدینگی لازم تامین شود این قطعه با یک 

سال تأخیر و در سال 1404 زیر بار ترافیک خواهد رفت.
پیشرفت 15 درصدی  قطعه نخست کمربندی 

شهید سلیمانی
محمد صادقی مدیرکل راه و شهرسازی استان قم هم 
با ارائه گزارشی از مختصات اجرایی طرح کمربندی کنار 
گذر غربی قم تهران و آزادراه قم _سلفچگان _ راهجرد_ 
اجرایی  عملیات  افزود:  کیلومتر   114 طول  به  اراک 
ساخت در سه مرحله تعریف شده که مرحله اول این 
طرح هم در دو قطعه پیش بینی شده که قطعه نخست به 
طول 12 کیلومتر تا ابتدای جاده جعفریه امتداد می یابد. 
صادقی با بیان اینکه پارسال به علت نبود اعتبارات، طرح 
با وقفه کوتاهی روبرو شد گفت: چند ماهی است که با 
پیگیری های صورت گرفته مجدد ساخت پروژه از سر 

گرفته شده است. مدیرکل راه و شهرسازی استان قم 
پیشرفت در مرحله اول به طول 32 کیلومتر را 15 درصد 
و پیشرفت قطعه نخست از مرحله اول را 40 درصد اعلام 
و با تأیید سخنان پیمانکار علت سرعت کند روند اجرایی 

طرح را کمبود اعتبار عنوان کرد.
قول ذوالنوری برای پیگیری مشکلات مالی ظرف 

یک هفته تا ده روز آینده 
حجت الاسلام و المسلمین مجتبی ذوالنوری نماینده 
مردم قم در مجلس شورای اسلامی هم که برای بازدید 
و سرکشی از قطعه نخست مرحله اول طرح، به محل 
پروژه آمده بود، با اشاره به اهمیت ساخت این کمربندی، 
مشکلات  رفع  همچنین  و  مسافران  مرور  و  عبور  برای 
کاری  کم  و  کوتاهی  گفت:  قم  شهر  ورودی  ترافیکی 
دولت و بانک ها و تزریق نشدن نقدینگی سبب روند کند 
اجرای آن شده است.وی با قول پیگیری مشکلات مالی 
این طرح ظرف یک هفته تا ده روز آینده افزود: تلاش 
می کنیم با رایزنی و بهره گیری از ظرفیت مجلس شورای 
اسلامی، تعهدات بانک عامل و وزارت راه و شهرسازی 
شود.  اجرایی  نیاز  مورد  اعتبارات  تأمین  درخصوص 
گفتنی است، طرح شهید سلیمانی در استان قم بخشی 
از شاهراه بزرگ کریدور شمال به جنوب کشور است که 
این طرح در استان قم یکصد و هفده کیلومتر طول دارد 
و در سه مرحله به اجرا خواهد آمد، مرحله اول به طول 
32 کیلومتر در دو قطعه از کیلومتر 30 آزادراه قم تهران، 
مرحله دوم به طول 43 کیلومتر تا راهجرد و مرحله سوم به 
طول 55 کیلومتر از رهجرد تا حدود کیلومتر 17 آزادراه 

اراک به قم امتداد خواهد یافت.

دربازدید »ذوالنوری« نماینده قم مطرح شد؛

روند کند مراحل ساخت کمربندی شهید سلیمانی 

 وزیر امور خارجه گفت: در مسیر فنی پیشرفت های خوبی حاصل می شود و طرفین ابراز 
رضایت می کنند. البته تبادل هیات ها بدون اینکه رسانه ای و هیاهو شود میان ایران و آژانس 

جریان دارد.
وزیر امور خارجه گفت: در مسیر فنی پیشرفت های خوبی حاصل می شود و طرفین ابراز 
رضایت می کنند. البته تبادل هیات ها بدون اینکه رسانه ای و هیاهو شود میان ایران و آژانس 

جریان دارد.
حسین امیرعبداللهیان در گفت وگو با ایرنا در پاسخ به سوالی درباره روند گفتگوها 
و همکاری های ایران و آژانس و بحث نصب مجدد دوربین ها گفت: اولا اتفاق خوبی به 
وقوع پیوسته و آن این است که ما همیشه از رافائل گروسی انتقاد می کردیم که به جای 
رفتار سیاسی، تکنیکال و فنی در موضوع آژانس با ایران وارد تعامل شود حتی من در دیدار 

اخیری که با آقای گروسی داشتم به این موضوع تاکید کردم.
وزیر امور خارجه ادامه داد: آیت الله رئیسی خیلی روشن و شفاف عنوان کردند که ما 
نسبت به اینکه با آژانس همکاری کنیم جدی هستیم. انتظار ما این است که آژانس هم 
رویکرد سیاسی خود را کنار بگذارد. هر اندازه که آژانس از رویکرد سیاسی فاصله می گیرد 
و به سمت همکاری فنی می آید مسیر برای توافقات ما بیشتر باز می شود. امیرعبداللهیان 
یادآور شد: ما واقعا به دنبال این هستیم که ضمن پایبندی مان به قانون مصوبه مجلس 
شورای اسلامی هر آنچه را که می توانیم در چارچوب تعامل و همکاری سازنده و متقابل 
مسیر  از  را  آژانس  بی اساس  اتهامات  و  ابهامات  فنی،  مسیر  در  بتوانیم  ایران  و  آژانس 
همکاری های دو کشور کنار بزنیم و هم اینکه صفحه جدیدی از همکاری میان دو طرف 

گشوده شود.
وی بیان کرد: ما در آستانه نشست آژانس هستیم و خیلی شفاف به آقای گروسی گفتیم 
که برای ما قابل درک است که اگر برخی طرف های خارجی مداخله نکنند ایران و آژانس 

می توانند همکاری خوب و اطمینان بخشی را رقم بزنند.
همچنان از طریق واسطه ها پیام هایی را از آمریکایی ها دریافت می کنیم

وزیر امور خارجه درباره روند گفت وگوهای اخیر با آژانس اظهار کرد: بگذاریم من ارزیابی 
خودم را نگویم. دو روز پیش که با آقای بورل گفت وگو داشتم وی شاید بعد از مدت ها و برای 

اولین بار براساس گزارشاتی که اتحادیه اروپا از آژانس دریافت کرده بود ابراز رضایت می کرد 
و می گفت روند، روند بسیار خوبی است. امیرعبداللهیان گفت: البته این ابراز رضایت 
طرفینی است. ما نمی توانیم بگوییم که ما رضایت آژانس را جلب کرده ایم اما آژانس در 
مسیر اتهاماتش باقی مانده است. آژانس هم واقعا هم گام های خوبی برداشت. وی اضافه 
کرد: مجددا تاکید می کنم از آنجایی که رویکرد آژانس فنی است به اعتقاد من در مسیر فنی 
پیشرفت های خوبی حاصل می شود و طرفین ابراز رضایت می کنند. البته تبادل هیات ها 
بدون اینکه رسانه ای و هیاهو شود میان ایران و آژانس جریان دارد. وزیر امور خارجه درباره 
تاثیر رضایت آژانس در روند گفت وگوهای احیای برجام گفت: نوع گزارش و رفتار آژانس 
اگر به جمع بندی مثبت مانند الان منجر شود آثار مثبت خود را در گفت وگوها برای لغو 

تحریم ها به دنبال دارد.
امیرعبداللهیان تصریح کرد: ما همچنان از طریق واسطه ها پیام هایی را از آمریکایی ها 
دریافت می کنیم و  پیام هایی را به آمریکایی ها می دهیم. ما در مسیر دیپلماسی یکی از کار 
ویژه هایمان در وزارت امور خارجه تلاش برای لغو تحریم ها است به موازات اینکه برای بی اثر 

کردن تحریم ها، دولت طراحی بزرگی دارد و اقدامات خود را انجام داده است.
امیدواریم شاهد گشایش جدی در روابط ایران و مصر باشیم

وی درباره اینکه ارتقای روابط تهران و قاهره در چه مرحله ای قرار دارد، گفت: دفاتر 
حفاظت منافع دو کشور در تهران و قاهره فعال هستند و در راس این دفاتر از هر دو طرف 
فردی در سطح سفیر فعالیت می کند لذا کانال رسمی برای تماس و ارتباط به طور مستقیم 
بین ما وجود دارد. وزیر امور خارجه تصریح کرد: البته برخی از کشورها هم تلاش هایی 
را به عمل می آورند که مصر و جمهوری اسلامی را تشویق کنند که روابط دو کشور ارتقا 
پیدا کند. ما همواره از توسعه مناسبات تهران و قاهره استقبال کرده ایم. دیدارهای خوبی 
روسای نمایندگی های ما، دفاتر حفاظت منافع ما در تهران و قاهره دارند. دسترسی های 
خوبی به مقامات هر دو کشور وجود دارد. امیرعبداللهیان خاطرنشان کرد: امیدواریم که 
در چارچوب نگاه دولت آیت الله رئیسی برای توسعه مناسبات با کشورهای منطقه با کشور 
دوست و برادر مصر هم که در سیاست خارجی برای رابطه با این کشور اولویت قائل هستیم 

شاهد ایجاد گشایش و برداشته شدن گام های جدید و متقابل باشیم.

 امیرعبداللهیان :

پیشرفت های خوبی با آژانس حاصل می شود
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مصرف غیرمنطقی »نوروبیون«
 چه بلایی سرتان می آورد؟

عضو انجمن متخصصان زنان و زایمان ایران گفت: مصرف آمپول نوروبیون که 
طی سال های اخیر رواج غیرقابل تصوری پیدا کرده می تواند به عارضه کبد چرب 

غیرالکلی و در نهایت نارسایی کبدی منجر شود.
فرناز مشیری عضو هیات علمی و درمانی دانشگاه علوم پزشکی گفت: برخی 
ویتامین های پیچیده در میان خانواده "ب" نیز بر عملکرد کبد تاثیر می گذارند و 
برخلاف سایر ویتامین های محلول در آب، کبد می تواند ویتامین "ب" دوازده را 
همانند ویتامین های محلول در چربی برای استفاده های بعدی خود تا چندین 

سال ذخیره کند.
وی اظهار داشت: به طورکلی ویتامین های پیچیده گروه "ب" برای حفظ سلامت 
بدن ضروری است ولی بااین حال، مانند ویتامین های محلول در چربی، چنانچه 
بیش ازحد نیاز از ویتامین های خاص گروه " ب" مصرف کنیم احتمالا با آسیب های 

کبدی در آینده روبرو خواهیم شد.
مشیری ادامه داد: محل متابولیزه شدن ویتامین "ب12" همانند برخی دیگر از 
داروها در کبد است و همین مساله موجب تحمیل بار فراوانی بر این عضو حیاتی 
می شود به گونه ای که این عامل یکی از علل بروز کبد چرب در پی مصرف 

خودسرانه و نا بجای آمپول نوروبیون محسوب می شود.
وی با بیان اینکه آمپول نوروبیون طی سالهای اخیر متقاضیان فراوانی پیدا کرده 
و اغلب مردم به دلیل تقویت قوای جسمانی از آن استفاده می کنند، افزود: این 
دارو حاوی برخی ویتامین های گروه "ب" است که بار کبدی را جهت متابولیزه 
شده افزایش می دهد. عضو هیات علمی و درمانی دانشگاه علوم پزشکی گفت: 
ویتامین "ب" دوازده )کوبالامین( در صورت داشتن ذخیره مناسب در کبد می 
تواند حداکثر برای مدت چهار سال نیاز فرد سالم را پاسخگو باشد؛ ولی کسانی 
که به دلایل اختلالات متابولیک و تغذیه ای با کمبود آن روبرو هستند، مجاز به 

استفاده از این دارو خواهند بود.
این جراح و متخصص زنان، زایمان و نازایی کشورمان، تصریح کرد: ویتامین 
"ب" دوازده در صورت نیاز باید توسط گیاهخواران و یا افراد دچار سوء جذب به 
دلایلی همچون جراحی های کوچک کردن معده و دستگاه گوارش )جهت کنترل 
چاقی( استفاده شود؛ ولی در مجموع افراد باید در صورت نیاز به این ویتامین طبق 
دستور پزشک مصرف کنند. مشیری یادآور شد: اگرچه ویتامین های گروه "ب" 
احساس خوبی از نظر رفع خستگی و راحتی اعصاب ایجاد میکند و نتیجه مصرف 
آن خوشایند است ولی باید ابتدا مطمئن شد که بدن به آن نیاز دارد یا خیر، چون 
مازاد بر نیاز این ویتامین از طریق کلیه ها دفع خواهد شد در غیر اینصورت نباید 
بطور مکرر آمپول "نوروبیون" تزریق کنیم. عضو انجمن متخصصین زنان ایران با 
هشدار به آن دسته افرادیکه بطور هفتگی یا ماهانه از این آمپول مکرر استفاده می 
کنند، تاکید کرد: ویتامین "ب" دوازده در کبد ذخیره خواهد شد و یکی از علل 
شیوع کبد چرب غیر الکلی در کشور، همین مصرف سرخود و نا بجای نوروبیون 
است. این فلوشیپ لاپاراسکوپی و جراحی زیبایی زنان گفت: توصیه می کنم 
بجای آمپول نوروبیون، فقط از قرص یا آمپول "ب" کمپلکس که فاقد ویتامین 
"ب" دوازده است استفاده شود. مشیری در پایان با اشاره به باورهای غلط مبنی 
بر خونساز بودن این ویتامین و رفع کم خونی فقر آهن، گفت: در مجموع مصرف 
داروهای ویتامینی برای افرادی که تغذیه خوب، سالم و متنوع دارند ضرورتی ندارد. 
متاسفانه از آنجایی که اختلالات کبدی علائم خاصی در مراحل ابتدایی ندارند، 
زمانی فرد متوجه مشکل خود می شود که بیماری پیشرفت کرده است؛ یکی از 
بهترین راه های تضمین سلامت کبد، داشتن سبک زندگی سالم و پرتحرک است.

مزایای مادر شدن برای سلامتی

فواید و اثرات فوق العاده
 غذا خوردن با خانواده

به دلیل مشغله هایی که خودمان ایجاد کرده ایم، اغلب به تنهایی وعده های 
غذایی را سپری می کنیم و این در حالی است که غذا خوردن در کنار خانواده فواید 
زیادی دارد. گذراندن وقت با کیفیت با خانواده، دوستان و عزیزان، چیزی است 
که باید مورد توجه همه قرار بگیرد. لحظه ای که در این زمان خلق می کنید بسیار 
ارزشمند خواهد بود. در این زمان، می توانید تجربه هایتان را به اشتراک بگذارید، 
خاطراتتان را مرور کنید، یا حتی فقط یک گفتگوی مختصر داشته باشید. در کنار 
هم غذا خوردن می تواند یکی ازبهترین وقت گذرانی ها در کنار خانواده و دوستان 
باشد. اثبات شده که خوردن غذا و دور هم جمع شدن باعث ایجاد محیطی شاد 
و ذهن خوب و فعال برای افراد می شود. در این بخش در کنار هم غذا خوردن را با 

شما به اشتراک می گذاریم.
1- حال خوب و تقویت روابط: هنگامی که در کنار هم غذا می خورید در نگاه 
اول ممکن است فقط به دریافت مواد مغذی آن فکر کنید اما نکته ای قابل تامل 
وجود دارد و آن قرار گرفتن دریک محیط خوب وشاد در کنار عزیزان است. غذا 
خوردن در کنار خانواده و دوستان به شما کمک می کند تا به واسطه مواد مغذی 
غذا، نه تنها بدنی سالم داشته باشید، بلکه مطمئناً از محیطی شاد نیز بهره مند 
شوید. هنگام خوردن غذا، می توانید در مورد همه چیز صحبت کنید و این باعث 
بهبود روابط بین شما می شود. در نتیجه، پیوندی عمیق ایجاد می کنید و تعامل 

اجتماعی را نیز ارتقا می دهید.
روان  بر سلامت  کنار هم می تواند  در  غذا خوردن  روان:  ارتقا سلامت   -۲
شما تأثیر بگذارد. در حالی که غذا می خورید، مغز خود را برای گوش دادن به 
صحبت های دیگران آموزش می دهید و البته باید به این فکر کنید که چگونه به 
صحبت های دیگران واکنش نشان دهید. بر اساس یک مطالعه نشان داده شده 
است که میزها و سفره های غذا و همچنین زمانی که افراد با یکدیگر سر میز غذا 
جمع می شوند، عوامل بسیار خوبی برای داشتن یک زندگی سالم تر هستند. 
علاوه بر این، یک مطالعه مرتبط دیگر نشان می دهد کودکانی که به طور معمول 
وعده های غذایی خود را همراه با خانواده می خورند، احتمال بیشتری دارد که 

مزایای طولانی مدت سلامت جسمی و روانی را به دست بیاورند.
۳- افزایش قدرت حل مشکلات: خوردن در کنارهم ممکن است به تقویت 
تفکر تحلیلی کمک کند. بر اساس مطالعات متعدد نشان داده شده است که غذا 
خوردن به صورت خانوادگی با توانایی بیشتر در حل مشکلات مرتبط است. تفکر 
پیچیده تر؛ عزت نفس و نمرات بالاتر و میزان کمتر سیگار کشیدن و عدم مصرف 
مواد مخدر در نوجوانان؛ همه و همه می توانند از مزایای دورهم غذا خوردن باشند.
در واقع، ایجاد یک خانواده شاد و سالم امری بسیار مهم است. برای دستیابی به 
این مزیت، می توانید هنگام غذا خوردن خاطرات و تجربیات خود را برای فرزندان 

خود بازگو کنید و به آنها اجازه دهید افکار و احساسات خود را بیان کنند.
فواید و اثرات فوق العاده غذا خوردن با خانواده

4- جلوگیری از آلزایمر: خوردن در کنار هم به طرز قابل توجهی می تواند به 
درمان بیماری هایی مانند آلزایمر کمک کند. حفظ تعاملات اجتماعی که غذا 
خوردن در خانه، یکی از این تعاملات است، همراه با فعالیت های بدنی و داشتن 

یک رژیم غذایی متعادل ، خطر ابتلا به آلزایمر را  کاهش می دهد.
5- جلوگیری از استرس: یکی از فواید غذا خوردن با هم، جلوگیری از استرس 
قلبی،  بیماری های  به  منجر  می توانند  بدن  در  استرس  هورمون های  است. 
سرطان های خاص و آلزایمر شوند. برای مقابله با این مشکلات، یک راهکار قابل 
دسترس وجود دارد و آن غذا خوردن در کنار اعضای خانواده است. گفتگو هنگام 
غذا خوردن شما را آرام می کند و احساس شادی و نشاط را در شما ایجاد می کند، 
در نتیجه باعث ایجاد محیطی شاد و جلوگیری از خطرات ناشی از استرس و 

افسردگی می شود.
6- بهبود روند تغذیه: در خانه و در کنار اعضای خانواده غذا خوردن امکان 
وجود غذاهایی سرشار از مواد مغذی مانند کلسیم،فیبر و آهن را فراهم می کند. 
این مواد مغذی برای افراد به خصوص رشد کودکان ضروری هستند.در خانه غذا 
خوردن این امکان را به شما می دهد که همیشه غذاهای سالم و مفید را استفاده 

کنید و از فواید آن بهره مند شوید. 
۷- کمک به کاهش وزن: در کنار هم غذا خوردن می تواند به شما در مدیریت 
وزن بدنتان کمک کند؛ حتماٌ با خود می پرسید چطورممکن است؟ وقتی غذا در 
خانه تهیه شود به مقدار کالری و فیبر آن توجه می شود، بنابراین شما خیلی راحت 

می توانید وزنی ایده ال داشته باشید.
8- افزایش عزت نفس: بر اساس تحقیقات به دست آمده؛ خانواده هایی که به 

طور منظم در کنار هم غذا می خورند دارای فرزندانی با عزت نفس بهتر هستند.
در  خوردن  غذا  فواید  از  دیگر  یکی  خانواده:  اعضای  اتحاد  افزایش   -9
افراد  بین  روابط  است.  افراد  بین  عاطفی  پیوندی  ایجاد  خانواده  کناراعضای 
خانواده بهبود می یابد و به یکدیگر حس تعلق بیشتری پیدا می کنند. در واقع، این 
امرباعث می شود که اعضای خانواده شما احساس عشق و امنیت کنند؛ در نتیجه 

اتحاد و همبستگی در خانواده بیشتر می شود.
10- صرفه جویی در زمان و هزینه ها: به گزارش وب گاه نمناک، با صرف 
شام خود در خانه، مطمئناً در زمان و هزینه صرفه جویی خواهید کرد. برای مثال، 
ممکن است برای صرف یک وعده غذایی مثل شام در بیرون از خانه مجبور شوید 
پول زیادی را خرج کنید، اما همان وعده غذا را می توانید خودتان در خانه با هزینه 
کمتر و حتی سالم ترآماده کنید. همچنین، آشپزی در خانه یقیناٌ سریعتر از رفتن به 

بیرون و سفارش دادن غذا در رستوران خواهد بود.

دردهای مچ پا چه زمانی خطرناک هستند؟
افراد سن بالا، حتما باید فعال بوده و در روز تقریبا بیست دقیقه، پیاده روی داشته 

باشند و به تقویت عضلات هم توجه داشته باشند.
»علی ترکمان«، فوق تخصص ارتوپدی در رادیو سلامت گفت: به طور کلی ما 
یکسری دردهایی داریم که عامل آن می تواند بیماری های رماتیسمی باشد. 
بیماری های رماتیسمی، مفاصل را درگیر می کند که یکی از مفاصل آسیب پذیر،  
ناحیه ی مچ پا است  که می تواند به علت رماتیسم باشد البته خوشبختانه دردهای 
رماتیسمی و ناحیه پا خیلی شایع نیست . وی ادامه داد: دردهای مچ پا بیش تر 
به علت کار، فعالیت و فشار زیاد است و این فشارها باعث می شود تاندون های 
مچ پا التهاب دار می شوند. به دردهای ناحیه پاشنه پا، نیز التهاب پاشنه کف پا یا 
خار پاشنه میگویند . این فوق تخصص ارتوپدی در ادامه بیان کرد: در کودکان هم 
مچ پا ممکن است درد بگیرد که اکثرا به علت رشد بچه است و مشکلی ایجاد نمی 
کند؛ اما گاهی به صورت مادرزادی است و حرکت ها و فعالیت های کودک ممکن 
است، درد داشته باشد؛ اما باید بررسی شود تا علت مشخص شود. وی تصریح کرد: 
خوشبختانه دردهای مچ پا و پاشنه خطراتی ندارند و نگران کننده نیستند. درد اذیت 
کننده است؛ اما آینده ی بدی ندارد. دردها تا دو ماه می توانند با دارو آرام شوند؛ اما 
اگر بیش تر از دو ماه به طول انجامید نیاز به بررسی است. این فوق تخصص ارتوپدی 
گفت: افرادی که صافی کف پا دارند یا افرادی که افزایش قوس کف پا دارند، دچار 
درد می شوند که فشاردر آن ناحیه دردشان را بیش تر می کند. این افراد از کفی باید 
استفاده کنند تا کمک کننده باشد و فشار را کمتر کند. در موارد شدیدتر ممکن 
است نیاز به عمل جراحی باشد. وی در خصوص علت های ورم مچ پا گفت: ورم 
یکی از مشخصه های بیماری های رماتیسمی است اما باید دقیق تر بررسی و معاینه 

شود. مفصل هم باید بررسی شود تا علت ورم مشخص گردد.

چه می شود اگر کودکم زیاد ورزش کند؟

پیامدهای ورزش سنگین برای بچه ها
ورزش کردن به کودکان و نوجوانان کمک می کند انرژی زیاد خود را تخلیه 
کنند، فیتنس بهتری داشته باشند و تشویق شوند تا در سال های بعدی زندگی 
عادت های سالمی در پیش بگیرند. در مقابل، ورزش بیش از حد و نامتناسب 
برای کودکان و نوجوانان پیامدهای جدی دارد و به سلامت جسم و روان آنها 
لطمه می زند. ورزش کردن هم درست مثل هر چیز دیگری اگر زیاد از حد باشد 
می تواند موجب آسیب و ضرر شده و ضمناً باعث شود کودک یا نوجوان کلًا 

ورزش کردن را کنار بگذارد.
چاقی کودکان یک اپیدمی در بیشتر کشورهای دنیاست و علت اصلی آن را 
نیز می توان بی تحرکی و یکجانشینی دانست. اما شاید این سؤال برایتان مطرح 

شود که آیا بچه ها می توانند خیلی زیاد ورزش کنند؟
ورزش وسواس گونه

 که به آن ورزش اجباری و بی اشتهایی ورزشی نیز می گویند یک وسواس و 
الزام بی اختیار برای ورزش و تمرین کردن است که منجر به آسیب و بیماری 
شده و باعث می شود فرد تمام فعالیت های تحصیلی یا کاری و حتی خانواده و 
دوستان را فدای ورزش کردن کند. این مدل ورزش کردن هیچ لذتی برای کودک 
ندارد؛ اما احساس می کند مجبور است تمرینات سخت ورزشی را انجام بدهد و 

اگر نتواند این کار را انجام بدهد احساس گناه یا اضطراب خواهد کرد.
خستگی بدنی و عضلانی

کودکان و نوجوانان با انجام تمرینات سنگین ورزشی یا تمرین زیاد با وزنه 
بیشتر احتمال دارد دچار خستگی عضلانی شوند. عضلات یک نوجوان 14 تا 
16ساله به اندازه عضلات یک فرد بزرگسال قوی و کامل نیست و همین باعث 

می شود مستعد خستگی باشند.
بچه ها باید برنامه متعادلی از تمرینات هوازی و قدرتی و استقامتی داشته 
والدین  شود.  آسیب  به  منجر  می تواند  ورزش  نوع  یک  روی  تمرکز  باشند. 
باید بچه ها را به بازی های آزاد و متنوع تشویق کنند تا تعادل مناسبی بین 
فعالیت های بچه ها و ورزش هایی که می کنند برقرار شود. ضمناً پدر و مادر باید 

وضعیت فیزیکی و هیجانی کودک را نیز ارزیابی کنند
عدم تعادل در تغذیه

تمرینات سنگین ورزشی نیازمند تغذیه درست و مناسب هستند و در اغلب 
موارد، نوجوانان اهمیت یک رژیم غذایی سالم و مناسب را نادیده می گیرند و 
بعد از تمرین و ورزش سراغ اسنک های ناسالم می روند و به بدن خود آسیب 
می زنند؛ بنابراین بیشتر احتمال دارد بعدها دچار مشکلاتی در سلامتی خود 

شوند.
آسیب های جدی

وقتی عضو یک باشگاه ورزشی و بدنسازی می شوید، روال این است که هر 
بار سخت تر از قبل تمرین کنید؛ اما گاهی نوجوانان در این مورد زیاده روی 
می کنند که باعث می شود احتمال آسیب های جدی در باشگاه بیشتر شود. 
دستگاه های پیچیده و دمبل های سنگین و تجهیزات ورزشی سنگین نیازمند 
دقت و مراقبت هستند و تمرین با آنها باید بسیار بااحتیاط انجام شود و استفاده 
نادرست از آنها می تواند باعث پارگی رباط، پارگی بافت و حتی شکستگی لگن 

یا زانو شود.
اختلال بدریخت انگاری

اختلال بدریخت انگاری نوعی اختلال خودبیمارانگاری است که فرد نقص یا 
کمبود خاصی در خود پیدا می کند که باعث می شود احساس ناکافی بودن 
کند. نوجوانان بیشتر از افراد دیگر درگیر این اختلال می شوند و وقتی می بینند 
دوستان و دیگر نوجوانان اندامی بهتر از آنها دارند خود را ناقص تصور می کنند.

آسیب به قلب
ریسک  می تواند  هوازی  تمرینات  زیاد  انجام  مثلًا  ورزش کردن  افراطی 
مشکلات قلبی را چندبرابر کند. نوجوانان و جوانان اغلب ناخودآگاه این مسئله 
را نادیده می گیرند و تا حدی شدید تمرین می کنند که می تواند برای سلامت 
قلبشان خطرناک باشد؛ بنابراین لازم است آنها را راهنمایی کرده و از انجام 

چنین تمریناتی منع کنید.
ورزش زیاد برای بچه ها یعنی چه؟

مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری ها توصیه می کند بچه های 6 سال و بالاتر 
می توانند هر روز 60 دقیقه فعالیت بدنی داشته باشند. بچه ها نیز مانند افراد 
بزرگسال نیاز به تعادل بین سه نوع ورزش دارند تا در بهترین وضعیت سلامت 

خود باشند:
. فعالیت هوازی مثل دوچرخه سواری، اسکیت برد یا رقص

. تمرینات تقویت عضلات مثل وزنه زدن، ژیمناستیک یا کوهنوردی
. تمرینات استقامتی مثل پرش یا دو

برای اینکه مشخص کنید چه اندازه ورزش برای کودک یا نوجوان شما مناسب 
است باید سن او، علاقه مندی هایش و وضعیت کلی سلامتی اش را بررسی 
کنید. همچنین به این مسئله خوب دقت کنید که کودک شما به ورزش چه 
واکنشی نشان می دهد. مثلًا یک کودک سالم و پرجنب وجوش تا زمانی که 
احساس شادی و سلامتی می کند می تواند بیشتر از یک ساعت در روز نیز 

فعالیت بدنی داشته باشد.
اما والدین و مربی ها و پزشکان باید مراقب کودک باشند تا اگر چیزی اشتباه 
بود زود متوجه شوند. بچه های بزرگ تر که در انواع ورزش ها شرکت می کنند یا 

فعالیت های شدید ورزشی دارند بیشتر ممکن است دچار مشکلات مرتبط با 
فعالیت های زیاد و سنگین شوند. علائمی که نشان می دهند کودک ممکن 
است سعی در پنهان کردن یک آسیب داشته باشد شامل مراقبت از قسمتی از 

بدن که درد دارد، کاهش سطح فعالیت یا تغییر خلق وخو می شود.
چه چیزی باعث ورزش بیش از حد برای بچه ها می شود؟

فعالیت های ورزشی برای کودکان و نوجوانان می تواند بسیار شدید و رقابتی 
شود. خیلی از بچه ها هم زمان چند ورزش انجام می دهند که می تواند باعث 

خستگی و بی رمقی و مشغله های زیادشان شود.
بعضی از بچه ها از سنین کودکی ورزشی را شروع می کنند و تا سال ها بعد 
همان ورزش را ادامه می دهند. کودک بدون استراحت و تغییر تمرکز می تواند 

دچار آسیب فیزیکی و استرس هیجانی و روانی و حتی دل زدگی شود.
شرکت  سنگین  ورزشی  فعالیت های  در  که  بچه هایی  از  اطرافیان  گاهی 
می کنند انتظار دارند به مراحل بسیار بالاتری نسبت به سن خود برسند. 
ورزش های بسیار رقابتی می تواند بچه ها را نسبت به وزن و عملکرد ورزشی شان 

بسیار حساس و وسواسی کند که عواقب خوبی نخواهد داشت.
علائم ورزش بیش از حد چیست؟

لازم است نسبت به علائم ورزش زیاد کودکان دقیق باشید. اگر کودک علاقه 
خود را نسبت به فعالیت ورزشی اش ناگهان از دست داد و دیگر لذتی از آن 
نمی برد احتمالًا خسته و دل زده شده است. دیگر علائم ورزش زیاد شامل 

موارد زیر می شود:
. خستگی و بی رمقی )فیزیکی و هیجانی(

. ضعف سیستم ایمنی بدن
. ناتوانی در ریکاوری بعد از تمرین

. آسیب هایی مانند تاندونیت و پارگی رباط
. کم خوابی
. افسردگی

نام  به  جدی  عارضه ای  علائم  است  ممکن  نیز  ورزشکار  نوجوان  دختران 
نشانگان سه گانه زنان ورزشکار شوند که ترکیبی از سه عارضه  است: اختلال 
)پریودهای  قاعدگی  در  اختلال  سخت(،  بسیار  غذایی  )رژیم های  خوردن 

نامنظم یا پریود نشدن( و کاهش تراکم استخوان )علائم پوکی استخوان(.
چگونه می توانید جلوی ورزش بیش از حد کودک را بگیرید؟

بهترین راه این است که تفاوت میزان سالم ورزش و ورزش بیش از اندازه را 
بدانید.

بچه ها باید برنامه متعادلی از تمرینات هوازی و قدرتی و استقامتی داشته 
والدین  شود.  آسیب  به  منجر  می تواند  ورزش  نوع  یک  روی  تمرکز  باشند. 
باید بچه ها را به بازی های آزاد و متنوع تشویق کنند تا تعادل مناسبی بین 
فعالیت های بچه ها و ورزش هایی که می کنند برقرار شود. ضمناً پدر و مادر باید 

وضعیت فیزیکی و هیجانی کودک را نیز ارزیابی کنند.
کارشناسان می گویند به عنوان یک قانون کلی بچه ها نباید بیش از یک ساعت 
در هفته به ازای هر سال از سن خود به یک رشته ورزشی بپردازند. طبق توصیه 
کارشناسان بچه ها باید حداقل یک روز در هفته استراحت کنند تا بدنشان 

ریکاوری و ترمیم شود.
ورزش و شرکت در فعالیت های ورزشی بخش مهمی از دوران کودکی هستند. 
این فعالیت ها به بچه ها یاد می دهند چگونه با هم همکاری کنند، چگونه تمام 
تلاش خود را برای رسیدن به هدفشان بکنند و حتی چطور با افتخار و پذیرش 

ببازند.
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یک قم پژوه ؛

ظرفیت های تاریخی قم باید شناخته شود
یک قم پژوه بیان کرد: ظرفیت های فرهنگی و تاریخی قم حتی برای مردم قم هم 
شناخته شده نیست چون تبلیغ کافی در این زمینه نداشتیم. هیچ آموزشی در این 
خصوص وجود نداشته، حتی یک بار در یک کلاس درس مطرح نکردیم که قم چه 

ظرفیت های تاریخی و فرهنگی دارد.
حسین مقیمی در اولین پرسمان سال با موضوع برجسته سازی عناصر فرهنگی 
هنری قم، با بیان اینکه در گذشته قهوه خانه  کارکرد فرهنگی و اجتماعی داشته و در 
واقع یک مرکز فرهنگی و اجتماعی بود، عنوان کرد: فرهنگی بود؛ چون جریان های 
گوناگون فرهنگی، از پرده خوانی و نقالی گرفته تا هم نشینی همه اقشار جامعه در 
یک جا و حل و فصل دعواها و ریش سفیدی بزرگان در آن جریان داشت. اجتماعی 
بود؛ چون محل اجتماع اقشار و صنوف مختلف از معمار و بنا تا رنگرز و پرنده فروشان 

و ... بود.
قهوه خانه  پایگاهی فرهنگی و اجتماعی

و  نقالی  محور  حول  قهوه خانه ها  داخل  فرهنگی  رویدادهای  داد:  ادامه  وی 
پرده خوانی بود. نقال ها معمولا از روی تصاویر پرده، داستان آن را با آب و تاب برای 
مردم تعریف می کردند. یکی از شلوغ ترین شب های قهوه خانه ها، شبی بود که به 
شب سهراب کُشی معروف بود و بنا بود نقال داستان مرگ سهراب به دست پدرش 
رستم را نقل کند. مقیمی اظهار کرد: یکی از کارهایی که به کلی فراموش شده 
شاهنامه خوانی در قهوه خانه ها بوده است. در قالب نقالی آموزه های خداشناسی، 
فضائل اخلاقی )نیکوکاری، راستگویی و...( و اشعار تربیتی خوانده می شد که اثر 
خوبی بر مردم داشت. وی گفت: درباره نقش فرهنگی قهوه خانه ها نیز باید بگویم به 
غیر از رویدادهای فرهنگی که داخل آن ها روی می داد، وقتی به در و دیوار برخی از 
قهوه خانه ها نگاه می کردید سراسر تابلوهایی بود که ابیات حکمت آموز بزرگان ادب 
پارسی در آن نقش بسته بود و یا آیات و روایات اخلاقی و یا تابلوهای نقاشی زیبایی 
که الهام گرفته شده از داستان های شاهنامه و یا رویدادهای مذهبی بود و برخی نیز 

تمثال و شمایل بودند.
مقیمی بیان کرد: قهوه خانه ها در همه شهرها از جمله قم کارکردهای بسیار زیادی 
داشته است. با توجه به این که تعداد رستوران ها بسیار کم بود قهوه خانه های اطراف 
حرم حضرت معصومه)س( مختص زوار و کسبه اطراف بوده و مسئولیت طبخ و 

عرضه صبحانه، ناهار و شام و چای را به زوار به عهده داشتند.
سرگرمی ها

این قم پژوه یادآور شد: معرکه گیری در ایران نمایشی است سنتی از برخی حرکات 
چون پاره کردن زنجیر با زور بازوان، بلند کردن اجسام سنگین و یا بازی با مار سمی 
است. وی ادامه داد: عصرها که مردم از کسب و کار فارغ می شدند بازار معرکه گیرها 
گرم می شد افرادی قوی و نیرومند که کارهایی همچون پاره کردن زنجیر و بلندکردن 

وزنه های سنگین و یا بیرون آوردن مار از سبد انجام می دادند.
برای  بسیاری  تربیتی  درس های  نیز  معرکه ها  تماشای  کرد:  اظهار  مقیمی 
و  پهلوانی ها  شرح  در  زیادی  اشعار  گیرها  معرکه  که  این  دلیل  به  داشت،  مردم 
جوانمردی های حضرت علی علیه السلام و حضرت ابوالفضل العباس علیه السلام 
برای مردم می خواندند. پرده خوانی ها از دیگر سرگرمی ها به شمار می آمد. به این 
صورت که نقال ها در کوچه ها اشعاری را می خوانند و بعد پرده بزرگی که وقایع کربلا 
را به تصویر می کشید بر روی دیوارهای کاهگلی نصب و وقایعی مانند عاشورا و غیره 
را نقل می کردند البته پرده خوانی فقط مذهبی و آیینی نبود بلکه داستان های 

حماسی و شاهنامه ای نیز برای مردم نقل می شد.  
روضه خوانی ها محلی برای تربیت

مقیمی با بیان این که روضه خوانی ها در گذشته یک پایگاه تربیتی و فرهنگی بود 
که امروزه دچار تغییرات شده است، تصریح کرد: در گذشته در ابتدای روضه شخص 
منبری مسئله و احکام کاربردی که مردم در زندگی روزمره خود با آن سر و کار داشتند 
بیان کردند؛ مسئله گو معروف در مراسم روضه خوانی در قم آقا شیخ حسین مسئله 

گو بود.
وی عنوان کرد: مسئله گویی و بیان احکام در بین کسبه و اهل بازار هم رواج داشت. 
به این صورت که هر صبح قبل از باز شدن بازار منبری های معروف برای کسبه، 

مکاسب( قانون کسب و کار( می گفتند، که بسیار اهمیت داشت.
مقیمی ادامه داد: در گذشته این سنت در بازار رواج داشت که کسبه، مشتری ها 
را تقسیم می کردند به این معنا اگر کاسبی در یک روز فروشی نداشت، فروشندگان 
مغازه های اطراف مشتری را برای خرید به آن مغازه هدایت می کردند؛ این در حالی 

است که امروز اخلاق در بازار بسیار کمرنگ شده است.
توسط  و مسئله گویی  احکام  بیان  امام حسن عسگری  افزود: در مسجد  وی 
منبری ها بسیار اهمیت داشت. به دلیل این که گاراژهای زیادی در اطراف بازار و 
میدان نو وجود داشت و روستاییانی که برای فروش اقلام روستایی خود به قم آمده 
بودند در مسجد امام می نشستند و از طرفی کسبه اطراف برای خواندن نماز به 

مسجد مراجعه می کردند بنابراین افراد زیادی پای منبر بودند.
مقیمی با بیان اینکه قم به لحاظ مسائل فرهنگی جایگاه ویژه ای در کشور دارد، 
گفت: مدرسه ها از دیگر پایگاه های فرهنگی در قم بودند. دبیرستان حکیم نظامی 
)دبیرستان ماندگار امام صادق( از قدیمی ترین دبیرستان های قم بوده که در سال 
1317 شروع به فعالیت می کند. با توجه به تعداد مدارس جایگاه آموزشی و تربیتی 

قم بسیار اهمیت داشت.
وی تاکید کرد: قطعا امروز ضعف در آموزش و پرورش، کاربردی نبودن آموزش ها و 
فعالیت های سلیقه ای در عدم شناخت جایگاه فرهنگی شهر و کم رنگ شدن برخی 

مسائل تربیتی در بین دانش آموزان موثر است.
مشاغل مردم قم در دوران گذشته چه بوده است؟

این قم پژوه تاکید کرد: مردم قم بیشتر دامدار وکشاورز بودند. در وهله بعد شغل 
آهنگری و نجاری به دلیل این که با زندگی روزمره مردم سر و کار داشت از مشاغل 
البته منظور از آهنگری ساخت در و پنجره نیست بلکه  مهم محسوب می شد؛ 
آهنگری های کوره ای که بیشتر مختص ساخت بیل و کلنگ، میخ طویله، زنجیر، 

تیشه بود، ابزاری که مردم به آن ها بسیار نیاز داشتند.
وی ادامه داد: سفالگری نیز از دیگر مشاغل مهم در قم به حساب می آمد. زمانی 
که قم سفالگری داشت همدان و لالجین معروفیتی نداشته است. سفال در گذشته 
کالای مصرفی بود در حالی که امروز بیشتر جنبه تزئینی دارد. البته ظروف مسی هم 
از جمله ظروف مصرفی مردم قم بود اما به دلیل گران قیمت تر بودن ظروف سفالی 

بیشتر مورد استفاده قرار می گرفت.
مقیمی ساخت گلدان های سفالی با ارتفاع یک متر و نیم به صورت کوره ای و خر 
مهره سازی را از جمله معروف ترین آثار سفالگران قمی معرفی کرد و گفت: قبل از 
انقلاب حدود 40 کارخانه فعال سفال در قم داشتیم که بیشتر در خیابان آذر و بازار 
کهنه مستقر بودند که به دلیل کمبود نفت تغییر کاربری دادند. وی افزود: ظروف 
شیشه ای نیز از جمله ظروف مصرفی مردم مورد نیاز بود و کارگاه های شیشه گری در 

قم وجود داشت که انواع لیوان، زیرسیگاری، قرابه را تولید می کردند.
تبلیغ کافی د زمینه معرفی آثار تاریخی قم نشده است

این قم پژوه یادآور شد: قلعه گبری یکی از ظرفیت های گردشگری قم در اطراف 
جمکران متعلق به دوره ساسانیان است که به زباله دانی تبدیل شده و بر اثر بارندگی 

در حال تخریب است.
وی بیان کرد: کوه قیز قلعه سی، درجنوب شرقی کوه دوبرادران، در منطقه کوه 
خضر )بنیاد( قرار دارد که در آن یکی از مخوف ترین قلعه های اسماعیلیان بعد 
از قلعه الموت قرار دارد که بر تمام محوطه قلی درویش، تپه صرم، جاده کاشان و 
کاروانسراهای جاده گرمسار احاطه دارد و همچنین بقایای یک آتشکده که شناخته 
شده نیست؛ در حالی که شناخته شدن این اماکن تاریخی عاملی برای ماندگاری 

بیشتر زائرین و مسافرینی خواهد بود که به قم سفر می کنند.
این قم پژوه گفت: تیمچه بزرگ قم معروف ترین طاق دنیا است؛ هیچ طاقی نیست 
که به این پهنا ستون نداشته باشد. البته تیمچه امین الدوله در کاشان هم وجود دارد 

اما آن فقط یک طاق است در حالی که تیمچه بزرگ قم سه طاق بدون ستون است.
مقیمی بیان کرد: تپه های هفت هزار ساله قلی درویش را داریم که در حاشیه 
جنوبی شهر قم، ابتدای بزرگراه قم به جمکران در کیلومتر نخست جاده قدیم قم به 
کاشان واقع شده است. این ها بخشی از ظرفیت تاریخی قم است که حتی برای مردم 
قم هم شناخته شده نیست چون تبلیغ کافی در این زمینه نداشتیم. هیچ آموزشی در 
این خصوص وجود نداشته، حتی یک بار در یک کلاس درس مطرح نکردیم که قم 

چه ظرفیت های تاریخی و فرهنگی دارد.

به  منحصر  علیه السلام  صادق  امام  شاگردان 
شیعیان نبودند، بلکه از اهل سنت و جماعت نیز 
برخوردار  حضرت  آن  مکتب  از  که  بودند  افرادی 

می شدند.
جعفر  امام  شهادت  سالروز  شوال   25 فردا 
دیگر  مانند  نیز  )ع(  صادق  امام  است.  صادق)ع( 
امامان شیعه، محور برجسته ی دعوتشان را موضوع 
این  اثبات  برای  است.  »امامت« تشکیل می داده 
واقعیت تاریخی، قاطع ترین مدرک، روایات فراوانی 
است که ادعای امامت را از زبان امام صادق )ع( به 
روشنی و با صراحت تمام نقل می کند. امام در هنگام 
اشاعه و تبلیغ این مطلب، خود را در مرحله ای از 
مبارزه می دیده است که می بایست به طور مستقیم و 
صریح، حکام زمان را نفی کند و خویشتن را به عنوان 
صاحب حق واقعی ولایت و امامت به مردم معرفی 
صورت  هنگامی  فقط  عمل  این  قاعدتاً  و  نماید؛ 
می گیرد که همه ی مراحل قبلی مبارزه با موفقیت 
انجام گرفته، آگاهی های سیاسی و اجتماعی در 
در  بالقوه  آمادگی های  آمده،  پدید  وسیعی  قشر 
همه جا احساس شده، زمینه های ایدئولوژیک در 
جمع قابل توجهی ایجاد گردیده، لزوم حکومت حق 
و عدل برای جمعی کثیر به ثبوت رسیده و بالاخره 
نهایی  مبارزه ای  برای  را  خود  راسخ  تصمیم  رهبر 
گرفته است. بدون این همه، مطرح کردن نام یک 
شخص معین به عنوان امام و زمامدار محق جامعه، 
کاری عجولانه و بی فایده خواهد بود.محسن زمانی 
در یادداشتی اختصاصی که در اختیار مهر قرار داده 
است به تبیین ویژگی های آن امام همام پرداخته 

است که در ادامه با هم می خوانیم:
امام صادق )ع( ششمین امام از ائمه اطهار )ع( 
است که پیامبر اکرم )ص( بر جانشینی آنها پس از 
خود تصریح فرموده است. آن حضرت در سال 83 
هجری قمری دیده به جهان گشود و در سایه سار 
جدش امام زین العابدین )ع( و پدر بزرگوارش امام 
علوم  بزرگواران،  آن  از  و  کرد  )ع( رشد  باقر  محمد 

شریعت و معارف اسلامی را دریافت کرد.
آن حضرت همراه پدران پاکش حلقه های نورانی به 
هم پیوسته ای را تشکیل می دهند که به رسول خدا 
)ص( منتهی شده و در میان آنها غریبه و ناشناسی 
فاصله نینداخته است؛ ازاین رو می توان گفت که آن 
حضرت جرعه نوش سرچشمه زلال وحی و منبع 

حکمت الهی بوده است.
امام صادق علیه السلام با فکر روشن و دید دقیق 
دانش  از  را  دنیا  و  شکافت  را  دانشها  سینه  خود، 
امام صادق  مثل  آکنده ساخت. شخصیتی  خود 
أن  قبل  »سلونی  می گوید:  که  است  علیه السلام 

تفقدونی فإنه لا یحدّثکم أحد بعدی بمثل حدیثی 
؛]1[ از من سوال کنید پیش از آنکه مرا از دست 
مانند  کسی  من،  از  پس  که  درستی  به  بدهید؛ 
حدیث مرا به شما نخواهد گفت.« این، سخنی بود 
که جدّ بزرگوارش امام امیرالمؤمنین علیه السلام نیز 

مانند آن را بیان کرده بود.
از  دیگری  حدیث  در  علیه السلام  صادق  امام 
گستردگی علوم و دانش های خود چنین سخن به 
میان آورده است: »به خدا سوگند که من آنچنان به 
کتاب خدا آگاهی دارم که گویا کتاب خدا در میان 
مشت من است که در آن اخبار آسمان، اخبار زمین، 
قیامت  تا  آنچه  اخبار  و  واقع شده  آنچه  هر  اخبار 
متعال  خداوند  که  است  آمده  شد  خواهد  واقع 
آن  در  تبیان کل شی ء(  )فیه  است:  فرموده  خود 

روشنگری برای هر چیز است .«]2[
صادق  امام  علمی  گستردگی  جلوه  بزرگترین 
علیه السلام این بود که تعداد چهارهزار دانشجو از 
دریای دانش آن حضرت سیراب شده اند و دانش و 
فرهنگ را در جمیع تمدّنهای اسلامی پخش کرده 
و پرچم معرفت دینی و احکام شرعی را برافراشته اند.
بعضی از شاگردان امام صادق علیه السلام دارای 
عنوان  به  بودند؛  متعددی  شاگردان  و  علمی  آثار 
نمونه هشام بن حکم، سی و یک جلد کتاب نوشته 
و جابر بن حیان نیز بیش از دویست جلد کتاب در 
علوم  رشته های  خصوص  به  گوناگون  زمینه های 
کرده  تصنیف  شیمی  و  فیزیک  طبیعی،  عقلی، 
درس  جلسه  مسجدالنبی  در  تغلب  بن  ابان  بود. 
داشت و آنگاه که وارد مسجد می شد ستونی را که 
پیامبر صلی الله علیه وآله تکیه می داد، برای او خالی 
می کردند. شاگردان امام صادق علیه السلام منحصر 
به شیعیان نبودند، بلکه از اهل سنت و جماعت 
نیز افرادی بودند که از مکتب آن حضرت برخوردار 
می شدند؛ پیشوایان چهارگانه اهل سنت بلاواسطه 

یا با واسطه، شاگرد امام صادق علیه السلام بودند. 
ابوحنیفه در رأس آنها قرار دارد که به گفته خودش، 
دو سال شاگرد امام بوده و اساس علم و دانشش از 

این دو سال است.
امام صادق )ع( در کلام دیگران

اهل  حنفی  مذهب  مؤسس  و  امام  ابوحنیفه 
سنت می گوید: »اگر آن دو سال درس در محضر 
شده  هلاک  من  نبود،  علیه السلام  صادق  امام 
بودم. روزی از او پرسیدند: فقیه ترین کسی را که 

می شناسی کیست؟ گفت: جعفر بن محمد .«]3[
مالک، امام و بنیانگذار مذهب مالکی می گوید: 
بر  »هیچ دیده ای ندیده و هیچ گوشی نشنیده و 
قلب هیچکس خطور نکرده، کسی که برتر و افضل 
از جعفر بن محمد علیهماالسلام باشد؛ چه از نظر 
و  و عبادات  از نظر دانش  و چه  و کمالات  فضائل 
پارسایی. او بسیار حدیث می گفت و خوش گفتگو 
بود و به خدا سوگند هرچه می گفت راست بود .«]4[
زید عموی شهید امام صادق علیه السلام و پسر 
آن  مقام  بلندی  از  علیه السلام  العابدین  زین  امام 
حضرت چنین سخن گفته است: »در هر زمانه ای 
باید حتماً کسی از ما اهل بیت علیهم السلام باشد 
تا خداوند به واسطه او بر مردم احتجاج کند و حجت 
زمان ما برادرزاده ام جعفر است؛ هر کس از او متابعت 
کند، گمراه نشده و هر کس با او مخالفت کند، روی 

هدایت را نخواهد دید .«]5[
پی نوشت:

]1[. ذهبی، تاریخ الاسلام، ج 3، ص 828.
]2[. کلینی، اصول کافی، ج 1، ص 22۹.

]3[. ذهبی، محمد، سیر أعلام النبلاء، ج 6، ص 
257. »لولا السنتان لهلک النعمان.«

]4[. ابن شهرآشوب، مناقب آل أبی طالب علیهم 
السلام )لابن شهرآشوب(، ج 4، ص 248.

]5[. کلینی، اصول کافی، ج 1، ص 307.

مدیر ستاد هماهنگی کانون های فرهنگی هنری مساجد استان قم:

جشن دختران دهه نودی در جمکران 
برگزار می شود 

مدیر ستاد هماهنگی کانون های فرهنگی هنری مساجد استان قم در تشریح 
برنامه های مختلف مساجد برای دهه کرامت به ویژه روز دختر، گفت: جشن ویژه 
با روز جمعه 2۹ اردیبهشت ماه در مسجد مقدس  دختران دهه نودی همزمان 

جمکران برگزار می شود. 
با  گفت وگو  در  یکشنبه  روز  حیدری  محمدرضا  حجت الاسلام  والمسلمین 
خبرنگاران، با اشاره به برنامه های دهه کرامت  در کانون های مساجد استان قم 
گفت: در دهه کرامت، برنامه های متنوع و مختلفی بویژه برای جوانان و نوجوانان 
در کانون های مساجد تدارک دیده شده است. وی با اشاره به برخی از این برنامه ها 
گفت: برگزاری مراسم جشن، برگزاری مسابقات مختلف فرهنگی و همچنین 

فضاسازی و آذین بندی مساجد محلات از برنامه های این دهه است.
مدیر ستاد هماهنگی کانون های فرهنگی هنری مساجد استان قم ادامه داد: 
همچنین برگزاری نشست های عفاف و حجاب از 28 اردیبهشت ماه در مساجد از 
دیگر برنامه های شاخص در دهه کرامت است. حیدری با اشاره به برگزاری جشن 
ویژه دختران دهه نودی گفت: این جشن همزمان با روز جمعه 2۹ اردیبهشت ماه و 
با همکاری چند ارگان در مسجد مقدس جمکران برگزار خواهد شد. وی ادامه داد: 
همچنین اهدای جوایزی به دختران با اسامی حضرت معصومه)س( در مساجد 
شاخص استان شامل 150 مسجد را در این ایام خواهیم داشت که به قید قرعه انجام 
خواهد شد. حیدری در ادامه به اجرای سرود در این ایام اشاره کرد و گفت: همزمان 
با ایام دهه کرامت هفت گروه سرود به اجرای سرود در میادین، بوستان ها و مقابل 
مساجد خواهند پرداخت. مدیر ستاد هماهنگی کانون های فرهنگی هنری مساجد 
استان قم، تکریم دختران فعال در کانون ها که به عنوان کادر نوجوان در کانون های 
مساجد مشغول هستند را از دیگر برنامه های دهه کرامت برشمرد. حیدری یادآور 
شد: در ایام دهه کرامت، با هماهنگی های انجام شده با مساجد فعال، اسکان زائران 
حضرت معصومه)س( را در این مساجد خواهیم داشت. لازم به ذکر است ثبت نام 
برای مسابقات قرآنی مدهامتان، اهدا کارت های نمازیاوران به مساجد و معرفی نامه 
به کانون ها بابت بهره مندی از تخفیف در استفاده از استخرهای سطح شهر، از 

جمله برنامه هایی است که در این ایام در حال انجام است.
 

مدیرکل امور اقتصادی و دارایی استان قم : 

مشکلات شرکت های دارای سرمایه گذار 
خارجی میدانی پیگیری می شود

مدیرکل امور اقتصادی و دارایی استان قم اظهار داشت: در راستای تحقق رشد 
تولید، مشکلات واحدهای تولیدی و شرکت های فعال دارای سرمایه گذار خارجی 
در قم به صورت میدانی و با حضور مدیران بخش های اقتصادی استان پیگیری و 

برای رفع آن ها تصمیم های لازم گرفته می شود. 
مهدی فراهانی در این خصوص گفت:  با دعوت از فرماندار، مدیران کل امور 
مالیاتی، محیط زیست، بورس، رئیس امور شعب بانک صنعت و معدن و نماینده 
سازمان صنعت، معدن و تجارت قم، از سه شرکت فعال استان که سرمایه گذار 
خارجی داشتند، بازدید و سخنان فعالان و مدیران این شرکت ها شنیده شد تا 
چالش های رشد تولید در این مجموعه ها به صورت تخصصی بررسی و پیگیری 
شود.  وی افزود: دو شرکت مورد بازدید در این دوره از بازدیدها در شهرک صنعتی 
سلفچگان با نام های تجاری کاسپین شیمی و ماهان شیمی بودند و یکی دیگر از 
شرکت های مورد بازدید، در منطقه صنعتی نیزار با نام نورد لوله نیزار بود که مسائل 
و چالش های آن برای رشد تولید در این مرحله از بازدیدهای میدانی مورد بررسی 
مدیران قرار گرفت.  وی با اشاره به بررسی چالش های این شرکت ها و تلاش برای 
رفع  آن ها در جریان بازدیدهای میدانی مدیران اقتصادی استان،  ادامه داد: پیگیری 
مسائل مالیاتی و اعطاء تسهیلات بانکی در راستای تحقق شعار سال و رشد تولید، 
همچنین بررسی و ارائه پیشنهاد در راستای رفع مشکل صدور مجوز محیط زیست و 
مجوز سازمان صمت و نیز ارائه راهکارهای پذیرش و تامین مالی از بورس و پیگیری 
بازدیدهای  این  اصلی  آخرین وضعیت سرمایه گذاران خارجی طرح ها، هدف 
دوره ای است. فراهانی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به روند رو به رشد 
سرمایه گذاری خارجی در قم، گفت: با بسته های تشویقی درنظر گرفته شده ، 
سرمایه گذاری درقم مورد توجه فعالان اقتصادی از کشورهای مختلف جهان به 
خصوص کشورهای همسایه و مسلمان قرار گرفته است و ما در این رابطه می خواهیم 

به یک قطب جذاب سرمایه گذاری در حوزه های متنوع اقتصادی تبدیل شویم.
وی همچنین افزود: با پیگیری های انجام شده توسط اداره کل امور اقتصادی 
و دارایی قم، مرکز خدمات سرمایه گذاری استان نیز به صورت مستقل در حال 
اداری  بتوانند فرآیندهای  با سهولت بیشتری  تا سرمایه گذاران  راه اندازی است 
مختلف  حوزه های  هرچه بهتر  شناخت  برای  لازم  راهنمایی های  از  و  انجام  را 

سرمایه گذاری در استان برخوردار شوند.
برای  مناسبی  زیرساختی  امکانات  از  قم  صنعتی  شهرک های  گفتنی است 
با  سرمایه گذاران  و  است  برخوردار  مختلف  حوزه های  در  تولیدی  فعالیت های 
استفاده از این ظرفیت و نیز نزدیک بودن این شهرک ها به پایتخت و عمده بازارهای 

مصرف کشور می توانند فعالیت اقتصادی سودآوری را در این استان ایجاد کنند.
در بخش صنعت، قم دارای هفت شهرک صنعتی شکوهیه، الغدیر، چاپ و نشر، 
سلفچگان، محمودآباد، درودگران، فناوری اطلاعات و ارتباطات )I.C.T( و چهار 
ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است که هر کدام از آنها موقعیت 

ممتازی برای توسعه سرمایه گذاری، تولید و اشتغال دارد.
 

مدیرکل دفتر هماهنگی امور سرمایه گذاری استانداری قم:

افزایش ۵۰ درصدی سرمایه گذاری 
خارجی در قم

مدیرکل دفتر هماهنگی امور سرمایه گذاری و اشتغال استانداری قم با اشاره 
به وضعیت سرمایه گذاری خارجی استان گفت: امسال در حوزه سرمایه گذاری 
خارجی 13 میلیون دلار ارزش گذاری شده است که در مقایسه با سال گذشته 50 

درصد رشد داشتیم.
ابوالفضل شهیدی مهر در گفت وگویی با اشاره به برگزاری نمایشگاه توانمندی 
های صادراتی ایران که به نام »اکسپو 2023« شهرت دارد بیان کرد: این نمایشگاه 
بسیار موفق بود و فرصت خوبی را برای استان های مختلف کشور فراهم ساخت تا 
توانمندی های صادراتی خود را نمایش گذاشته و با توجه به حضور تجار و بازرگانانی 

از کشورهای مختلف زمینه تبادل تجاری را فراهم کند.
وی افزود: امسال از سوی وزارت کشور طرحی به نام طرح زنجیره ارزش افزوده در 
این نمایشگاه اجرا شد که به موجب آن هر استانی سالن های ویژه یا همان پاپیون 
اختصاص یافته تا هیات های تسهیل گر در زمینه تبادلات تجاری هر استان هم 
بخش خصوصی و هم دولتی زمینه تبادلات تجاری و صادراتی را برای استان خود 
فراهم کنند. شهیدی مهر در ادامه در پاسخ به این سئوال که قم چه ظرفیت هایی 
را در این نمایشگاه به نمایش گذاشت ؟ افزود: محصولات راهبردی برای استان قم 
صنعت کفش و صندل؛ صنعت انگشتر و عقیق و هم چنین در حوزه صنایع دستی 
سوهان و فرش دستبافت به معرض دید قرار داده شد گه لازم است از همکاری اتاق 

بازرگانی در این مدت برگزاری نمایشگاه تشکر کنیم.
وی عنوان کرد: از دستگاه هایی هم مانند شرکت شهرک های صنعتی ؛شهرک 
سلفچگان و سازمان صمت و اتاق بازرگانی و دست اندرکاران صنایع غذایی و کفش و 
صندل و از جمله دستگاههای اجرایی و دولتی تسهیل گر در زمینه تبادلات خارجی 

و تجاری در این نمایشگاه حضور فعالی داشتند.

اجتماعی

به مناسبت سالروز شهادت جانسوز امام صادق )ع(؛

امام صادق)ع( پیشوای هدایت، مرد مبارزه و تشکیلات

در گفت و گو با یک متخصص روانشناس  مطرح شد؛

 ـفرزندی ؛از احترام تا حفظ حریم در روابط رابطه والد 

احترام گذاشتن دو روی یک سکه است، به عنوان یک پدر و مادر نمی توان انتظار 
احترام از فرزندان داشت، زمانی که خودتان به آنها احترام نمی گذارید. پس قدم اول 
این است که خودتان را به چالش بکشید و به بچه ها احترام بگذارید، سپس انتظار 
احترام و محبت متقابل داشته باشید، چنین روشی برای تمامی سنین از کودکی تا 

نوجوانی جواب می دهد. این گزارش را بخوانید.
حجت الاسلام حاج آقا محمود مرعشی می گفتند، پدرشان )آقا مرعشی نجفی( از 
همان کودکی او را با احترام صدا می زد: »محمود آقا«. مادرش می گفت: حالا آقا هم 
نگفت طوری نیست. پدرشان می فرمودند: نه فرزند است، من یک تکلیف دارم بر او، 
او هم یک تکلیفی بر پدر دارد. من اگر احترامش بکنم دیگران هم احترامش می کنند، 

جوان است، غرور دارد.
والدین یک  و  رابطه فرزند  از روانشناسان و مشاوران معتقد هستند که  بسیاری 
جاده دو طرفه است، به عبارت ساده تر یک تعامل است. در واقع به یک بچه هم باید 
احترام گذاشت و هم مهربانی کرد و هم توقع مهربانی داشت و احترام. حالا بگذریم 
که یک عده پدر و مادرهای مستبد شاید گذشته و کودکی خودشان را فراموش کرده 
باشند و تنها انتظار از فرزندان دارند که به آنها احترام بگذارند مثل یک شاهی که از 
زیردست های خود انتظار احترام و همه چیز دارد اما خودش در واقع هیچ مسئولیتی 

در این زمینه ندارد!
شاید الان این سوال برایتان پیش آمده باشد که این احترام دو طرفه باید چطور 

باشد؟ چه مزایایی دارد؟ و چطور شکل می گیرد؟
به  گذاشتن  احترام  با  والدین  هستند،  جامعه  یک  آینده  سرمایه های  کودکان 
فرزندانشان ، آنها را برای یک آینده موفق تر آماده می کنند. روان شناسان معتقدند که 

احترام به کودک در شخصیت و عملکرد آینده او اثرگذار است.
شاید پدر و مادرهایی را در اطرافمان سراغ داشته باشیم که همیشه گله مند هستند 
که فرزنداشان آنطور که باید و شاید به آنها نه محبت می کنند و نه احترام می گذارند 
درحالیکه اگر به عمق زندگی و گذشته آنها برگردیم، می بینیم که این والدین خودشان 
در گذشته به فرزندانشان آنطور که باید احترام نمی کردند و سرمایه گذاری شان در 
این زمینه کافی نبوده که حال انتظار بیشتری دارند. پس احترام گذاشتن دیگران به 

کودک در گرو احترامی است که شما به فرزندانتان قائل هستید.
دکتر» فهمیه رضایی«متخصص روانشناس در این باره می گوید: »احترام گذاشتن 
به کودک به شکل گیری صحیح شخصیت ، اعتماد به نفس و حرمت نفس کودک 
منجر می شود. والدینی که به فرزندانشان احترام می گذازند به کودک نشان می دهند 
که چقدر او برایشان عزیز است و اهمیت دارد، همین عزت نفس را در کودک شکل 

می دهد و این کودک می فهمد که چقدر حرف ها و نظراتش با اهمیت است.«
تحقیقات نشان داده فرزندانی که از سوی خانواده بیشتر مورد احترام بودند، کمتر 
سراغ مواد مخدر رفتند یا دچار افسردگی یا سندروم های متعدد شده اند. خیلی از 
مشکلات روحی و روانی بچه ها ، پرخوری یا کم اشتهایی ناشی از همین مشکل است.
والدین خیلی اوقات به بچه ها آموزش می دهند که چطور به آنها احترام بگذارند 
اما نمی دانند باید خودشان چطور به بچه ها احترام بگذارند، حتی در ساده ترین 
کارها مثل صدا زدن بچه ها. رضایی درباره راه های ساده احترام گذاشتن به فرزندان 
آنها ،  می گوید: »ساده ترین چیزهایی که می توانیم رعایت کنیم سلام کردن به 
اسم گذاری و صدا کردنشان با احترام است. اینکه موقع تولد اسم مناسب و با شأن 
اجتماعی برایشان انتخاب کنیم، برای صدا زدنشان از لفظ آقا یا خانم استفاده کنیم و 

اصلا هم این در نگاه دیگران بد نیست.
به دلائل واهی و بی جهت به آنها اخم و تخم نکنیم، اجازه ندهیم کودک سر هر 
مسئله کوچکی از ما بترسد ، همیشه حواسمان به آنها باشد مثلا موقع بیرون رفتن 

وسایلشان را چک کنیم، اگر میهمانی می رویم آنها را فراموش نکنیم، در جمع ترکشان 
نکنیم و با احترام و متانت خطابشان کنیم. اگر اشتباهی از آنها در جمع سر می زند، 

همان لحظه واکنش نشان ندهیم بلکه در خلوت با آنها صحبت کنیم.
از الفاظی مثل اینکه »تو بچه هستی«، »تو نمی فهمی«، یا چیزهای دیگری که 
اعتماد به نفس آنها را خدشه دار می کند، استفاده کنید. اگر پدر و مادر برای فرزندشان 
صبوری نکنند هیچکس اینکار را نمی کند و این عواقبش اول از همه خود والدین را 

دربر می گیرد.
مدام به بچه ها دستور ندهید و به قولی فکر نکنیم که آنها غلام حلقه به گوش والدین 
هستند. نظراتتان را به آنها تحمیل نکنید هر شخصی نظر خودش را دارد حتی اگر بچه 
باشد باز هم به علایقش توجه کنید. تحمیل کردن نظرات از دوران کودکی به بچه ها 
عواقب جبران ناپذیری دارد، حتی در مقابل می توان از آنها نظرخواهی کرد ، برای 
میهمانی رفتن، لباس پوشیدن، گردش و تفریح، سفر یا دیدن برنامه های تلویزیون و 
... خیلی از پدر و مادرها زمان تماشای یک تلویزیون هم به بچه حق انتخاب نمی دهند 
یا اینکه او را به حساب نمی آورند که برنامه مورد علاقه اش را ببینند و این جبر و زور در 

ضمیر ناخودآگاه بچه ها نفوذ می کند.«
یکی از دلائل لجباز شدن بچه ها همین است که به نظراتشان احترام گذاشته 
نمی شود یا برای خرید و هر چیز دیگری به آنها محل نمی گذارند، همین زمینه لجبازی 

بچه را فراهم می کند.
رضایی در ادامه توضیح می دهد:»یکی دیگر از عناصر احترام گذاشتن به بچه ها، 
گوش دادن به حرف آنها است والدین مسئول هستند که به حرف فرزندانشان گوش 
دهند، اگر همیشه بی حوصله و خسته باشند، بچه ها از آنها فاصله می گیرند و همین 
می شود که در نوجوانی دیگر سراغشان به عنوان یک مرجع نمی آیند. خیلی از والدین 
هم به اشتباه وعده های توخالی به بچه ها می دهند تا کارشان پیش برود یا مثلا بچه 

درس بخواند، این هم اشتباه است چرا که عزت نفس بچه ها را هدف قرار می دهد.«
*چه الگویی برای بچه ها هستید؟

برخی والدین در جمع بچه هایشان را سرزنش می کنند یا اینکه اگر اشتباهی کردند 
از یک کاه کوه می سازند و به قولی به سر بچه ها می زنند . رضایی دراین باره می گوید: 
»استرس دادن دائم به بچه ها، ترساندنشان از پدر یا هر شی دیگری ، سرزنش کردن 
و مقایسه کردنشان با دیگران همه و همه استعدادها و روحیه بچه ها را به مرور خراب 
می کند. نکته دیگر اینکه اگر قرار است دیگران به فرزند شما احترام بگذارند و او را 
درست صدا کنند و برایش ارزش قائل شود، اول باید شما اینطور رفتار کنید. تنبیه و 

تحقیر کردن بچه ها در جمع آینده آنها را تحت تأثیر قرار می دهد.«
روانشناسان معتقدند به کار بردن عباراتی مثل »متشکرم«، »سپاسگزارم« در قبال 
کاری که بچه ها انجام می دهند و احترام گذاشتن به انتخاب های بچه ها، احترام 
گذاشتن به آنها محسوب می شود و علاوه بر این توجه به حریم خصوصی کودکان هم 
خیلی مهم است. البته توجه به حریم خصوصی  و استقلال بچه ها سن و سال خاصی 

دارد که بحث جداگانه ای می طلبد.
در نهایت از اساسی ترین شرایط رشد سالم روانی کودکان این است که دوست 
داشتن فرزند کافی نیست، لازم است شما برای او احترام قائل باشید. احترام گذاشتن 
به کودک و نوجوان همان قدر مهم است که دوست داشتن او ، با احترام با کودک و 

نوجوان صحبت و رفتار کنید و برایشان حریم قائل شوید.
*یک نکته آموزشی

حتما این جمله را تا به حال استفاده کرده اید: »مگه نشنیدی بهت گفتم این کاررا 
بکن / این کار را نکن!« با شنیدن این جمله ناخودآگاه خشم ناشی از آن به ذهن شما 
می رسد و قطعا بچه ها در برابر این جمله همانطور که شما انرژی منفی گرفتید، واکنش 
منفی هم نشان خواهند داد و با احترام رفتار نخواهند کرد. بهتر است در این مواقع 
خود را کنترل کنید، آرامش خود را حفظ کنید و از او بخواهید کاری که باید انجام بدهد 

را انجام دهد وگرنه تذکرات با لحن بد و بی احترامی تنها نتیجه عکس دارد.
در نهایت برخی والدین وقتی می خواهند درباره نحوه رفتار کردن و احترام گذاشتن با 
فرزندانشان صحبت کنند، از جملاتی مثل اینکه »تو بچه بدی هستی که اینطور رفتار 
میکنی«، »دیگه دوست ندارم که با پدر یا مادرت اینطور برخورد یا صحبت می کنی« 
استفاده می کنند اما واقعا ادای این جملات قصد و نیت مثبت شما را نمی رساند، شما 
بهتر است در زمانی که اشتباهی بچه ها مرتکب می شوند یا حرف بدی می زنند، خود 

را با آرامش نشان دهید و درباره احساسات و رفتار آنها صحبت کنید.
و در نهایت برای اینکه به شما به عنوان پدر و مادر احترام گذاشته شود، ابتدا رفتار 
خود را باید به چالش بکشید و سپس انتظار احترام و رفتار مناسب از فرزندانتان را داش
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رئیس جمهور در جلسه شورای عالی مسکن:

بانک ها در پرداخت تسهیلات مسکن 
تبعیض آمیز عمل نکنند

رئیس جمهور با انتقاد از تبعیض در تسهیلات دهی برخی بانک ها، تأکید کرد: 
سازمان ها و نهادها موظفند بدون هرگونه اعمال تبعیض میان مردم، امکانات خود را 

در جهت نفع عمومی به کار گیرند.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، در هفتمین جلسه شورای عالی 
مسکن که پیش از ظهر امروز یکشنبه به ریاست حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی 
برگزار شد، گزارشی از اقدامات انجام شده در خصوص ساماندهی بازار اجاره بها، 
ساماندهی و نظارت بر مشاورین املاک، آخرین وضعیت اجرای قانون مالیات بر 
خانه های خالی و همچنین عملکرد بانک ها در ارائه تسهیلات ساخت مسکن ارائه 

شد.
رئیس جمهور در این جلسه ضمن گلایه مندی از کندی اجرای طرح ساماندهی 
با  برخورد  و  این طرح  اجرای  در  بر ضرورت تسریع  املاک  بنگاه های مشاورین 
بنگاه های متخلف یا فاقد مجوز و همچنین اصلاح قانون ارائه مجوز به بنگاه های 

مشاورین املاک تأکید کرد.
رئیسی در ادامه همچنین بر پیگیری اجرای قانون مالیات بر خانه های خالی 
بر اساس آئین نامه ابلاغ شده به دستگاه های اجرایی بویژه در استان ها و از سوی 
استانداران تأکید کرد و گفت: برای تسریع در اجرای این قانون تبادل اطلاعات بین 
دستگاه های مختلف مؤثر خواهد بود و از سوی دیگر در روند اجرا، هر بخشی از این 

قانون دارای نقض یا اشکال بود بلافاصله باید به قانونگذار اطلاع داده شود.
رئیس جمهور همچنین با انتقاد از تبعیض در تسهیلات دهی برخی بانک ها تأکید 
کرد: سازمان ها و نهادها موظفند بدون هرگونه اعمال تبعیض میان مردم، امکانات 

خود را در جهت نفع عمومی به کار بگیرند.
وی با تاکید بر برگزاری جلسات منظم شورای مسکن در استان ها - حداقل 2 بار در 
ماه - استانداران را به حساب کشی از دستگاه های مختلف در انجام وظایف محوله 

در زمینه ساخت مسکن مکلف کرد.
رئیس جمهور با انتقاد از تأخیر در واگذاری زمین در برخی از استان ها بر ضرورت 
رفع موانع اداری آن تأکید و از وزارت راه و شهرسازی خواست در جلسه بعدی شورای 
عالی مسکن گزارشی از میزان واگذاری زمین به متقاضیان در استان های مختلف 

تهیه و ارائه شود.
رئیسی در ادامه با اشاره به اهمیت نقش تعاونی ها در اجرای طرح ملی نهضت 
مسکن، گفت: تعاونی های کارگری، کارمندی و نیروهای مسلح با استفاده از ظرفیت 

خود می توانند بخش قابل توجهی از متقاضیان مسکن را ساماندهی کنند.
در این جلسه که به صورت ویدئو کنفرانسی با حضور استانداران 31 کشور برگزار 
شد، گزارشی از عملکرد 10 استان پیشرو در اجرای طرح نهضت ملی مسکن ارائه 
شد و رئیس جمهور ضمن تقدیر از مسئولین این استان ها، تصریح کرد: عملکرد 
استان هایی که به هر نحوی در اجرای این طرح با کندی مواجه بودند نیز حتماً باید 
به استانداران مربوطه اطلاع داده شود تا نواقص و کاستی های اجرای آن را برطرف 

کنند.
بررسی راهکارهای استفاده بهینه از زمین های وقفی و متعلق به مناطق آزاد در 
ساخت مسکن، راهکارهای کاهش هزینه ساخت مسکن با استفاده از فناوری های 
نو و همچنین بررسی میزان پیشرفت طرح نهضت ملی مسکن در استان ها از دیگر 

تأکیدات رئیس جمهور در این جلسه بود.

عنابستانی نماینده مجلس:

اقتصاددانان حاکم بر دولت
 »مهار نقدینگی« را اشتباه گرفته اند

عضو کمیسیون اجتماعی دولت گفت: همین که می گویند »مهار نقدینگی« به 
سرعت می روند سراغ کنترل نقدینگی به صورت عام، بعد در این زمینه زورشان به 
دلال ها و واسطه ها نمی رسد نتیجه اش می شود رکود و عدم تولید و در نتیجه افزایش 
تورم را به  دنبال خواهد داشت. به  نظرم فهم این ها خیلی سخت نیست آدم اگر 
اقتصاد هم نخوانده باشد و عقل داشته باشد، می تواند این ها را بفهمد منتها دوستان 

اشتباه گرفته اند.
علی اصغر عنابستانی عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی در 
گفت وگو با خبرنگار ایلنا، در پاسخ به سوالی درخصوص عملکرد دولت در حوزه مهار 
تورم و رشد قیمت ها طی دو ماه ابتدایی سال در انواع کالاهای مصرفی، گفت: به 
نظر من یکی از اشکالات در کار درک نادرست درخصوص مساله مهار نقدینگی و 
برنامه ریزی غیرصحیح بر همین اساس است. الان در بسته مهار تورم دولت به 
عنوان یکی از اقدامات و اهداف اولیه و به قولی هدف شماره اول »مهار نقدینگی« 
آمده است. به نظر من اقتصاددان های حاکم بر دولت یک مقداری این مساله مهار 

نقدینگی را اشتباه گرفته اند.
وی ادامه داد: در خصوص نقدینگی اینکه گفته می شود رشد نکند تاحدودی 

حرف درستی است البته آن را هم محکم نمی شود گفت که قطعا درست است.
لزوم برنامه ریزی برای هدایت نقدینگی به جای مهار آن 

نماینده مردم سبزوار در مجلس با تاکید بر لزوم برنامه ریزی برای هدایت نقدینگی به 
جای مهار آن، تصریح کرد: اگر ما بتوانیم نقدینگی موجود را به سمت تولید هدایت 
کنیم، نه تنها باعث تورم نمی شود بلکه اتفاقا به شدت نقش کاهشی در تورم دارد. 
حتی در حالتی که ما عمده نقدینگی کشور را به سمت تولید هدایت کنیم، اگر 

نقدینگی رشد کند هم خوب است.
وی افزود: یعنی نقدینگی رشد کند و این به نفع کشور است چون ما نقدینگی را 
به سمت تولید برده ایم و تولید رونق می گیرد، عرضه کالا به بازار افزایش پیدا می کند 

و خود به خود تورم کاهش پیدا می کند؛ ضمنا رشد تولید و رونق تولید را هم داریم.
عنابستانی در ادامه عنوان کرد: همین که می گویند »مهار نقدینگی« به سرعت 
می روند سراغ کنترل نقدینگی به صورت عام، بعد در این زمینه زورشان به دلال ها و 
واسطه ها نمی رسد و نتیجه اش می شود رکود و عدم تولید و در نتیجه افزایش تورم را 
به دنبال خواهد داشت. به نظرم فهم این ها خیلی سخت نیست، آدم اگر اقتصاد هم 
نخوانده باشد و عقل داشته باشد، می تواند این ها را بفهمد منتها دوستان اشتباه 

گرفته اند.
با مخفی کردن آمارها مشکلی حل نمی شود 

وی تصریح کرد: برای مهار تورم راهی نیست به جز اینکه ما به سمت رشد تولید 
برویم و رشد تولید هم به موضوعات مختلفی نیاز دارد. رشد حمایت می خواهد، 
به نقدینگی نیاز دارد، کمک نیاز دارد، یارانه می خواهد، کاهش قیمت های تمام 
شده سیستمی مانند کاهش قیمت انرژی می خواهد و موارد دیگر تا تولید بتواند 
مقاومت کند و در مقابل بازار خارجی رقابت کند. آن وقت ما می توانیم به رشد تولید و 
کاهش تورم فکر کنیم، امیدوارم دولت برای کاهش تورم این مساله را اصل قرار دهد 
و متوجه باشد که با پنهان کردن آمارها و مخفی کردن نرخ تورم مشکلی از کشور 

حل نمی شود.
تیم اقتصادی دولت همه باهم بروند و تیم دیگری بیاید

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس در پاسخ به این سوال که »آیا نیاز به تغییر در تیم 
اقتصادی دولت از معاون اول و معاون اقتصادی تا سایر مقامات احساس می شود؟«، 
گفت: به نظر من کلا تیم اقتصادی دولت همه باهم باید بروند و یک تیم دیگر بیاید، 

حالا دو نفرشان رفتند بقیه هم ان شاءالله بروند و تیم بهتری بیاید.

آینده  روزهای  در  هیجان  این  معتقدم  داشت:  اظهار  سرمایه  بازار  کارشناس 
فروکش می کند و بازار دوباره وارد فضای عقلانیت می شود و یکی از دلایلی که باعث 
ایجاد فضای هیجانی در بازار شده این است که عمدتا هنوز خاطره سال ۹۹ در 
ذهن بسیاری از فعالان بازار سرمایه زنده است و هنوز آنقدر زمان نگذشته که این 
اتفاق در بازار هضم شود و این اثر خبری می تواند خاصیت هرمی به خود بگیرد تا با 

کوچک ترین موضوعی هیجان سهامداران و فعالان بازار را تحریک کند.
امیرعلی امیرباقری در گفت وگویی درباره ریزش های سنگین شاخص بورس 
در چند روز گذشته اظهار داشت: به طور کلی باید دو مقوله ریزش و اصلاح را از 
یکدیگر جدا کنیم، اصلاح زمانی انجام می شود که روند معتبری در حال جریان 
است و درون کانال نوساناتی رخ می دهد ناشی از دست به دست شدن سهام و 

چرخش سرمایه و نقدینگی بین نمادها و گروه های مختلف است.
وی ادامه داد: اما ریزش عمدتا در دو حالت اتفاق می افتد اول اینکه پاراداریم های 

اقتصاد دست خوش تغییر کلان قرار می گیرند و دوم اینکه وقتی p/b بازار ارزش 
اقتصادی و ارزش جایگزینی بازار از ارزش ذاتی خودش بسیار فاصله می گیرد و 
اصطلاحا بازار وارد فضای حباب مثبت می شود. در حال حاضر هیچ یک کدام از 
p/ این دو مقوله در بازار سرمایه دیده نمی شود چراکه با توجه به گزارش های موجود

bهای فوروارد در بازار سرمایه معقول به نظر می رسند .
شرایط حاضر را ناشی از هیجان سرمایه گذاران می دانیم 

این کارشناس بازار سرمایه افزود: از طرفی هم در حال حاضر ارزش جایگزینی 
و ارزش ذاتی بازار سرمایه بسیار به هم نزدیک است اما در بازارهای رقیب مانند 
ملک و مسکن، ارز و سایر بازارهای کالاهای سنتی شاهد این روند نیستیم. برای 
مثال در بازار خودرو قیمت یک خودروی 15 ساله در بسیاری از کشورها به مرحله 
اسقاط رسیده، چند برابر قیمت مدل جدید آن در سایر کشورها در حال معامله 
است. بنابراین این بازارها نسبت به بازار سرمایه بسیار حبابی تر و دستخوش اصلاح 

بیشتری هستند.  
سرمایه گذاران  هیجان  از  ناشی  را  حاضر  شرایط  بنابراین  گفت:  امیرباقری 
می دانیم و از آنجایی که روند صعودی شکل گرفته بود و برخی از پرتفوها در حال 
سود بودند و هیجانی که به دلیل عرضه های سنگین در بازار قالب شد، تا حدودی 
فضای اصلاحی را در بازار شدت بخشید اما تاکید می شود که این فضای اصلاحی 

است و نه فضای ریزشی.
وی درباره انتشار اخباری مبنی بر دستوری بودن عرضه ها تاکید کرد: به طور 
قطع باید نهادهای نظارتی، امنیتی و نهادهای متولی به این موضوع ورود و دخالت 
کنند چراکه روح بازار سرمایه مصوب سال 84 بر بازاری عادلانه و شفاف و کارا تاکید 
و تصریح دارد و اینکه در این بازار به صورت دستوری اداره شود و تکنیکال بازار 
دستخوش تغییر شود و منافع اقلیت در منافع اکثریت چربش داشته باشدبه طور 
قطع مقوله ای است که باید مورد رسیدگی قرار بگیرد. البته این موضوع در حال 

حاضر به صورت یک شائبه مطرح است و اثبات شده نیست.
آیا سال 99 تکرار می شود؟

نظارت  مقام  موضوع  این  اثبات  برای  داد:  ادامه  سرمایه  بازار  کارشناس  این 
می تواند میانگین معاملات کدهای حقوقی در روز یکشنبه و دوشنبه هفته گذشته 
و قیمت های فروش را مورد بررسی قرار دهد و آن را با روزهای گذشته مقایسه کند 
که اولا همبستگی بین کدهایی که فروش انجام دادند، شفاف شود و همچنین 
اینکه وقتی حداکثر و حداقل قیمت های فروش را از هم کم کرد، می توان متوجه 
شد که فروش به صورت ارام آرام و خط به خط بود یا اینکه به صورت رنجی در بدنه 

بازار اتفاق افتاده است.
تکرار  دنباله دار سال ۹۹  ریزش های  آیا  که  این سوال  به  پاسخ  در  امیرباقری 
بازار سرمایه، یک فضای  می شود، اظهار داشت:  معتقدم فضایی حال حاضر 
اصلاحی است البته فضای اصلاحی می تواند با توجه به چشم اندازها قدری 
عمیق تر باشد اما قطعا شرایط فضای ریزشی متفاوت از شرایط فضای اصلاحی 
است که در حال حاضر مقدماتی فراهم نیست که از آن نتیجه بگیریم فضای ریزشی 
ایجاد شده است. وی گفت: معتقدم این هیجان در روزهای آینده فروکش می کند 
و بازار دوباره وارد فضای عقلانیت می شود و یکی از دلایلی که باعث ایجاد فضای 
هیجانی در بازار شده این است که عمدتا هنوز خاطره سال ۹۹ در ذهن بسیاری 
از فعالان بازار سرمایه زنده است و هنوز آنقدر زمان نگذشته که این اتفاق در بازار 
هضم شود و این اثر خبری می تواند خاصیت هرمی به خود بگیرد تا با کوچک ترین 

موضوعی هیجان سهامداران و فعالان بازار را تحریک کند.
این کارشناس بازار سرمایه افزود: تصور ما بر این است که با توجه به فضای تورمی 
و چشم انداز تورمی که در کلیت اقتصاد وجود دارد، روندهای صعودی میان مدت و 

بلند مدت کماکان پابرجا باشد.   

یک کارشناس بازار سرمایه مطرح کرد:

فضای بورس اصلاحی است، نه ریزشی

آگهی مزایده اموال منقول نوبت اول
شماره  به  قم  مدنی  احکام  اجرای  شعبه 3  در  که  قم  شهرستان  خانواده  دادگاه  شعبه 2  از  صادره  اجراییه  موجب  به 
3/1401ج/268 ثبت گردیده له فاطمه نظری طجر علیه فریبرز الفتی مال امیری ، محکوم علیه محکوم است به پرداخت 800 
سکه تمام بهار آزادی در حق محکوم له و نیم عشر در حق صندوق دولت ، محکوم له در قبال بدهی محکوم علیه خط همراه به 
شماره 0۹125520057 به مبلغ 230/000/000ریال توقیف نموده وکارشناس ارزیابی نموده است و مقرر گردید موارد فوق 
الذکر در تاریخ 1402/3/6 ساعت 10 الی 10/15 صبح به آدرس  قم ، خ ساحلی ، جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی 
واحد اجرای احکام مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد. لذا افرادی که قصد بازدید از مورد مزایده را دارند 
می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت 
نمایند قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می گردد. )شرکت کنندگان 
می بایست مبلغ پیشنهادی مزایده را در یکی از کارت های بانکی عضو شتاب که به نام خود شخص باشد همراه داشته باشند( 
ضمنا دادورز اجرا می تواند پرداخت بهای اموال را به وعده قرار دهد در این صورت برنده مزایده باید ده درصد بها را فی المجلس 
به عنوان سپرده به قسمت اجرا تسلیم نماید. حداکثر مهلت مزبور از یک ماه تجاوز نخواهد کرد و در صورتی که برنده مزایده در 
موعد مقرر بهای اموال را نپردازد سپرده پس از کسر هزینه مزایده به نفع دولت ضبط خواهد شد. این اگهی یک نوبت در یکی از 

روزنامه های محلی درج می گردد. جهت اطلاعات بیشتر به واحد  مراجعه نمائید.
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم – صفری

----------------------------------------------------------
آگهی مزایده اموال منقول نوبت اول

به موجب اجراییه صادره از شعبه 31 حقوقی شورای حل اختلاف شهرستان قم که در شعبه 1 اجرای احکام مدنی شورای 
قم به شماره 1/۹۹ج/1784 با موضوع دستور تخلیه عین مستاجره ثبت گردیده خواهان حسین مروتی خوانده سید قاسم 
آقاپور محکوم علیه محکوم است به پرداخت 488/000/000ریال حق الحفاظه و مبلغ 17/000/000ریال هزینه کارشناسی 
در حق امین اموال آقای اژدر مردی ، حسب دستور قاضی محترم اجرای احکام مدنی وفق بند 2 ماده 45 ق.ا.ا.م اموال توسط 

کارشناس به شرح ذیل ارزیابی گردیده و به فروش می رسد. هدفون نیا با جعبه 3 عدد هر کدام 1/500/000ریال جمعا 
4/500/000ریال هدفون کینگ استار بدون جعبه 4 عدد هر کدام 750/000ریال جمعا 3/000/000ریال هدفون در چند 
مارک متفاوت با جعبه 5 عدد هر کدام 1/200/000ریال جمعا 6/000/000ریال اسپیکر در سایز ها و مدل های متفاوت 3 
عدد هر کدام 2/000/000ریال جمعا 6/000/000ریال چراغ مطالعه دما سنجی کلندر 2 عدد هر کدام 3/000/000ریال 
جمعا 6/000/000ریال موبایل تعمیری در مارک مختلف 10 عدد هر کدام 2/000/000ریال جمعا 20/000/000ریال 
موس سیمی کامپیوتر 5 عدد هر کدام 1/500/000ریال جمعا 7/500/000ریال لیبل 210 عدد هر کدام 550/000ریال 
کابل  جمعا 70/000/000ریال  کدام 1/000/000ریال  هر  عدد  گوشی 250  )کاور(  قاب  جمعا 115/500/000ریال 
AUX 30 عدد هر کدام 200/000ریال جمعا 6/000/000ریال هندزفری با سیم 20 عدد هر کدام 750/000ریال جمعا 
15/000/000ریال شارژ فندکی 35 عدد هر کدام 1/300/000ریال جمعا 45/500/000ریال شارژ 15 عدد هر کدام 
1/300/000ریال جمعا 1۹/500/000ریال قاب تبلت 3 عدد هر کدام 2/000/000ریال جمعا 6/000/000ریال میز کار و 
ویترین 4 عدد جمعا 7/000/000ریال جمع کل اموال برابر 475/000/000ریال اعلام می گردد. مقرر گردید موارد فوق الذکر 
در تاریخ 1402/3/20 ساعت 8/30 الی 8/45 صبح به آدرس  قم ، خ ساحلی ، جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی 
واحد اجرای احکام مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد. لذا افرادی که قصد بازدید از مورد مزایده را دارند 
می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت 
نمایند قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می گردد. )شرکت کنندگان 
می بایست مبلغ پیشنهادی مزایده را در یکی از کارت های بانکی عضو شتاب که به نام خود شخص باشد همراه داشته باشند( 
ضمنا دادورز اجرا می تواند پرداخت بهای اموال را به وعده قرار دهد در این صورت برنده مزایده باید ده درصد بها را فی المجلس 
به عنوان سپرده به قسمت اجرا تسلیم نماید. حداکثر مهلت مزبور از یک ماه تجاوز نخواهد کرد و در صورتی که برنده مزایده در 
موعد مقرر بهای اموال را نپردازد سپرده پس از کسر هزینه مزایده به نفع دولت ضبط خواهد شد. این اگهی یک نوبت در یکی از 

روزنامه های محلی درج می گردد. جهت اطلاعات بیشتر به واحد  مراجعه نمائید.
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم – ساعدی نیا

فضای  احتمالا  است  معتقد  انرژی  حوزه  کارشناس  یک 
نیست  بنزین  قیمت  تغییر  آماده  ایران  و سیاسی  اقتصادی 
اما سیاست های غیرقیمتی در حوزه بنزین بی تردید اجرایی 

خواهد شد.
هر چند مقامات دولتی بارها موضوع افزایش نرخ بنزین در 
سال جاری را رد کرده اند اما تصمیماتی که برای محدود کردن 
عرضه سوخت در کشور اتخاذ شده، این شائبه را ایجاد کرده 

است که افزایش قیمت بنزین رخ خواهد داد.
نرسی قربان، تحلیلگر انرژی در گفتگو با خبرآنلاین با اشاره به 
اینکه عقب ماندگی قیمت بنزین نسبت به نرخ های بین المللی 
واقعیت دارد، گفت: نکته اما اینجاست که قدرت خرید جامعه 
ایرانی نیز با استانداردهای بین المللی فاصله دارد. در ضمن 
تورم ایران چند سال مداوم بالاتر از 40 درصد است و افزایش 
قیمت بنزین می تواند شوکی تورمی را دوباره متوجه اقتصاد 

ایران کند.
وی با اشاره به سبد سوختی ایران گفت: به دلیل بالا بودن 
سهم بنزین از سبد سوختی ایران، این کالا همواره جوانبی 

غیراقتصادی را همراه خود دارد.
او در توضیح این مطلب افزود: بررسی تاریخ پنجاه تا شصت 
با  بنزین همواره  تغییرات قیمت  اخیر نشان می دهد؛  سال 
تنش های اجتماعی و سیاسی همراه بوده است. این در حالی 
چنین  دیگر  کشورهای  در  بنزین  قیمتی  تغییرات  که  است 

حساسیت بالایی را ایجاد نمی کند.
وی گفت: هر چند نرخ سوخت همواره برای همه کشورها 
از اهمیت بالایی برخوردار است اما حساسی بر مساله بنزین 
در ایران چیزی فراتر از عرف و استاندارد جهانی است. وی 
پیش بینی کرد قیمت بنزین در سال جاری دستخوش افزایش 

نشود اما دولت با سیاست های غیرقیمتی و اعمال محدودیت، 
فضای عرضه بنزین را دستخوش کاهش کند.

قیمت واقعی بنزین چقدر است؟
و  سعید مداح مروج، عضوهیات مدیره و مدیر هماهنگی 
نظارت بر عملیات شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی گفته است برای پالایش هر بشکه خوراک حدود 30 تا 
35هزار دلار سرمایه گذاری نیاز است به عبارتی برای ساخت 
یک پالایشگاه 200 هزاربشکه ای نفت خام حدود 6 تا 7 میلیارد 
دلارسرمایه نیاز خواهد بود و در شرایط فعلی، تولید هر لیتر 
بنزین 18 هزار تومان هزینه در بردارد که این رقم برای هر لیتر 

نفت گاز 18 تا 20 هزار تومان است.
نرسی قربان درباره اعداد و ارقام اعلامی در این زمینه گفت: 
فکر می کنم هرینه پالایش هر لیتر بنزین برای دولت در محدوده 
همین 18 هزار تومان باشد و اگر قیمت نفت خام نیز در این 
پروسه در نظر گرفته شود، بهای هر لیتر بنزین از 25 هزار تومان 
فراتر خواهد رفت اما همان طور که گفتم اقتصاد ایران و قدرت 
خرید و شرایط اجتماعی به گونه ای نیست که بتوان برای واقعی 

کردن قیمت بنزین تصمیم گرفت.
وی اضافه کرد: تصمیم گیری در مورد قیمت بنزین تنها به 
نکته  این  به  نمی شود  نیست.  مرتبط  اقتصادی  فاکتورهای 

استناد کرد که چون بنزین در ترکیه و کشورهای عربی حاشیه 
خلیج فارس از ایران گران تر است، باید در ایران هم گران شود. 
شرایط اقتصادی ایران شباهتی به این کشورها ندارد و موضوع 

مهم نیز همین نمته است.
باز هم پای تحریم در میان است

وی با اشاره به اینکه تحریم های نفتی و گازی، سرمایه گذاری 
در ایران را نشانه رفته است، گفت: ایران کشوری نفت خیز است 
و منابع گازی غنی دارد اما عدم سرمایه گذاری در این سال ها 
سبب شده است سهم ایران از بازارهای انرژی روز به روز کمتر 
از قبل شود. به عبارت دیگر تحریم عامل مهمی است که مانع 
ورود سرمایه و تکنولوژی به ایران شده است و در نتیجه شاهدیم 
که هر روز بیشتر از گذشته اقتصاد ایران با بحران در این زمینه 

روبرو می شود.
وی با اشاره به اینکه درآمد دولت محدود است و در شرایط 
نبود سرمایه های خارجی، مجبور است بخشی از منابع خود 
را صرف تامین هزینه های نگهداری تاسیسات نفتی و گازی 
کند، گفت: مهمترین چالش ایران حل موضوع تحریم است. به 
عبارتی اگر ایران بتواند بحران خود را در این بخش برطرف کند، 

مشکلات کم کم حل خواهند شد.
این کارشناس اقتصاد انرژی ادامه داد: به عبارت دیگر لازم 
است دولت درآمد خود را صرف تامین بهداشت، آموزش هزینه 
کند و سرمایه گذاری در بخش نفت و گاز را به سرمایه گذاران 
خارجی و خصوصی بسپارد اما متاسفانه تحریم این معادلات را 
به هم ریخته است.مشکل تحریم حل شود، گره انرژی در ایران 

باز خواهد شد.
وی گفت: با برداشته شدن تحریم مطمئن باشید شرکت های 

خارجی در ایران حضور خواهند یافت.

پیش بینی یک کارشناس از آینده قیمت بنزین؛

افزایش قیمت بنزین در راه است؟

کارشناس حوزه مسکن با اشاره به وجود اپلیکیشن های مختلف و درج آگهی 
فروش مسکن در این پلتفرم ها، پیشنهاد داد: سامانه قیمت گذاری در حوزه مسکن 
ایجاد شود تا از قیمت گذاری غیر واقعی جلوگیری کند.فروشندگان و خریدار با 

آگاهی از قیمت ها اقدام به خرید و فروش کنند.
»محمد احمدی« در گفت وگویی افزود: با راه اندازی سایت ها و پلتفرم های انتشار 
دهنده آگهی در حوزه مسکن، فضایی ایجاد شده که اگر تا پیش از این مردم برای 
مشخص شدن قیمت خانه های خود به یک کارشناس امور ملکی می رفتند و پس از 
آن اقدام به فروش ملک می کردند اما امروز به این اپلیکیشن ها مراجعه و قیمت ها را با 
توجه به نرخ های مشابهی که در این پلتفرم ها وجود دارد و حتی بالاتر درج می کنند.
وی با بیان اینکه این افراد دلیل این اقدام خود به تورم ربط داده و این گونه توجیه 
می کنند، تصریح کرد: بخشی از افرادی که در این اپلیکیشن ها نسبت به تعیین 

قیمت خانه ها اقدام می کنند، قیمت خود را این گونه توجیه کرده که به عنوان مثال 
اگر امروز این نرخ نباشد در چند ماه آینده با این میزان تورم به این قیمت خواهد 
رسید. احمدی ادامه داد: این در حالی است که اگر چنین فضایی وجود نداشت، به 
طور طبیعی افراد برای فروش خانه های خود به متخصصان مراجعه و متخصص نیز 

می توانست آنها را توجیه کرده و در قیمت گذاری درست راهنمایی کند.
این کارشناس حوزه مسکن، گفت: با وجود چنین فضاهایی، افراد خودشان با 
توجه به ملک های مشابه اقدام به قیمت گذاری کرده و بر اساس نرخ تورم، ملک را 

خود بالاتر از ارزشی که دارد، آگهی می کند.
وی با اشاره به وجود برخی سایت ها در بازار خودرو که اقدام به اعلام قیمت این 
کالا می کنند و منصفانه بودن و یا غیرمنصفانه بودن نرخ پیشنهادی را اعلام می کند، 
گفت: در بازار مسکن به دلیل گسترده بودن آن شاید طراحی کردن چنین سامانه ای 

سخت باشد، اما با راه اندازی آن می توان نسبت به کنترل قیمت ملک اقدام کرد تا 
فروشندگان نتوانند قیمت های بالاتری درج کنند.

احمدی گفت: افرادی که ملک خود با قیمت های بالاتر برای فروش می گذارند، 
ناکام خواهند ماند.

یک کارشناس مسکن پیشنهاد داد؛

راه اندازی سامانه قیمت گذاریمسکن رای جلوگیری از درج قیمت غیرواقعی 
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محمد برزگر:
 پرسپولیس در آستانه »پاک ترین قهرمانی« است

بازیکن سابق قرمزپوشان تأکید کرد، نتایج در زمین رقم خورد و رقبا از پرسپولیس 
عقب افتادند، بنابراین اگر این تیم قهرمان لیگ برتر شود، این پاک ترین قهرمانی 

است.
محمد برزگر با اشاره به برد 4 بر صفر شاگردان یحیی گل محمدی مقابل گل گهر 
در فاصله یک هفته مانده به اتمام لیگ برتر اظهار داشت: پرسپولیس چند هفته 
است که شانس اول قهرمانی محسوب می شود. گل گهر که تیم خوبی هم بود، در 
همین مسیر به پست پرسپولیسی خورد که خودش را در آستانه قهرمانی می بیند 
و بچه ها با ارائه نمایشی دلپذیر و مقتدرانه این تیم را پشت سر گذاشتند تا به تیم 

رقیب این پیغام را بدهند که پرسپولیس قصد کوتاه آمدن ندارد.
وی ادامه داد: بازی با گل گهر خیلی اهمیت داشت، این سه امتیاز مهمی بود 
که پرسپولیس در خانه گرفت و حالا باید در خانه نساجی با این تیم بازی کند. با 
این روندی که بچه ها در چند بازی اخیر داشتند و به لحاظ روحی و روانی و آمادگی 
تیمی در بهترین شرایط ممکن هستند، شکست نساجی هم دور از دسترس 
نیست. این آمادگی ذهنی پرسپولیسی ها برای رسیدن به قهرمانی مسئله بسیار 
مهمی است که به آنها کمک زیادی در این هفته ها کرده و هرگز نمی خواهند امتیاز 

از دست بدهند.
چپ پای سابق قرمزپوشان با اشاره به حاشیه های اخیر گفت: هر چه می خواهند 
بگویند، مهم نیست. آنها در زمین به پرسپولیس باختند، فوتبال را واگذار کرده اند 
و دیگر حرفی نمی ماند. نتایج در زمین رقم خورده و قهرمانی پاک تر از این وجود 
ندارد. هر چیز دیگری که بگویند توجیه است و اصلًا کسی هم آن را نمی پذیرد. 
پرسپولیس دربی را برد، سپاهان صدر بود، خودش امتیاز از دست داد، در مقابل 

پرسپولیس حداکثر امتیاز ممکن را گرفت و دوباره به صدر برگشت.
محمد برزگر ادامه داد: الان سپاهان تنها کاری که از دستش برمی آید، این 
است که در یک هفته پایانی جنگ روانی درست کند، چون پرسپولیس شرایط 
آرمانی دارد و بباز نیست. همه چیز دست پرسپولیس است، بازی خودش را مقابل 
نساجی ببرد، قهرمان لیگ برتر است، حالا بقیه هر نتیجه ای بگیرند دیگر مهم 
نیست. پرسپولیس قطعاً همه تمرکزش روی کار خودش خواهد بود تا مقابل 

نساجی جشن قهرمانی بگیرد. من ایمان دارم که این اتفاق خواهد افتاد.
این مربی که سابقه همکاری با باشگاه پرسپولیس در تیم های پایه را دارد، 
همچنین راجع به هت تریک مهدی ترابی در دیدار با گل گهر گفت: ترابی اوایل 
فصل اصلًا خوب کار نمی کرد و انتقاد از او زیاد شده بود، اما چند هفته ای است 
که به اوج برگشته و این جدا از بُعد موفقیت فردی بازیکن، برای پرسپولیس هم یک 

اتفاق خیلی خوب بوده که روی نتایج هم تأثیر داشته است.
برزگر که در هفته های پایانی لیگ دو، به تیم اترک پیوسته بود، در این باره تصریح 
کرد: اترک بجنورد در آستانه سقوط بود که من در پنج هفته پایانی آنجا رفتم و هفت 

امتیاز گرفتیم. خدا را شکر این تیم در لیگ دو باقی ماند.
وی که به تازگی سرمربی تیم مقاومت شده است، در خاتمه اظهار داشت: 
سرمربی امیدهای مقاومت شدم و از 15 تیر کار خود را برای حضور در لیگ برتر 
شروع خواهیم کرد. سال گذشته مقاومت پنجم شده است و دنبال ارتقای جایگاه 
این تیم در لیگ امیدها هستیم. یک هفته ای هست که این مسئولیت را قبول 
کردم و به زودی تست ها شروع می شود و برای قهرمانی خودمان را آماده می کنیم.

»اخباری« تعیین کننده است؛

تراکتور به دنبال بازگرداندن رقیب بیرانوند
خواهان  تبریز  تراکتور  باشگاه 
از  خود  موفق  بان  دروازه  بازگشت 

آلومینیوم اراک است.
فصل  رقابت های  پایانی  هفته 
جاری لیگ برتر فوتبال پنجشنبه 
هفته جاری برگزار می شود تا تکلیف 
قهرمان این رقابت و جایگاه سایر 
تیم ها مشخص شود. در این بین 
بعضی از تیم ها در بازی آخر خود 
استرس چندانی به خاطر شرایط 

معمولی خود در جدول ندارند.
تراکتور تبریز که در فصل جاری با خروج ناگهان قربان بردیف دچار فراز و نشیب 
ناگهانی شد با ورود پاکو خمز نتایج بهتری را گرفت تا جایگاه خود را در رتبه چهارم 

جدول قطعی کند.
تراکتور حالا یکی از مدعیان اصلی حضور در لیگ قهرمانان فصل آینده آسیا در 
صورت قهرمانی استقلال یا پرسپولیس در جام حذفی است. از این رو محمدرضا 
زنوزی مالک باشگاه تراکتور که وعده قهرمانی در فصل آینده لیگ برتر را نیز داده 

است تلاش خود را برای جذب بازیکنان مورد نظر کادر فنی آغاز کرده است.
تراکتور در نخستین گام نقل و انتقالاتی خواستار بازگشت حسین پورحمیدی 
از آلومینیوم اراک شده است. درخشش پورحمیدی در فصل جاری باعث شده 
تا نه تنها در کنار علیرضا بیرانوند به عنوان بهترین دروازه بان های فصل به خاطر 
17 کلین شیت قرار بگیرد بلکه در آخرین اردوی تیم ملی ایران نیز حضور داشته 

باشد. او که با قراردادی قرضی راهی آلومینیوم شده بود متعهد به بازگشت است.
پورحمیدی که پنالتی گیرترین دروازه بان حال حاضر فوتبال باشگاهی کشور 
است در تلاش برای حفظ جایگاهش است تا در تبریز نیمکت نشین محمدرضا 
اخباری نشود و احتمالًا سرنوشت او در گرو ماندن یا جدایی اخباری در تراکتور 
است. حال باید دید چالش زنوزی با سید مهدی رحمتی سرمربی آلومینیوم که 
خواستار حفظ پورحمیدی است به کجا ختم می شود و این دروازه بان به کدام 
تیم خواهد رفت. جنگ دستکش طلای لیگ برتر همچون کسب مدال طلا به 
هفته پایانی کشیده است. پورحمیدی باید روز پنجشنبه در اهواز مقابل فولاد کلین 
شیت دیگری داشته باشد تا بدون استرس جایگاه نخست خود در این بخش را 
حفظ کند. دیدار تیم های فوتبال آلومینیوم اراک و فولاد خوزستان همچون سایر 

بازی از ساعت 18 پنجشنبه هفته جاری در ورزشگاه آزادی برگزار می شود.

شوک به مجیدی؛

 رئیس باشگاه اماراتی استعفا کرد
رئیس باشگاه اتحاد کلباء به صورت غیرمنتظره از سمتش استعفا کرد.

علی کانو اللوغانی رئیس باشگاه اتحاد کلباء امارات از سمتش استعفا کرد. 
این مسؤول بلندمرتبه باشگاه اماراتی دلیل این اقدامش را مشغله کاری و زندگی 

شخصی اش عنوان کرد.
فرهاد مجیدی سرمربی سابق استقلال در این فصل هدایت اتحاد کلباء را 
برعهده دارد. قرارداد سرمربی ایرانی ماه گذشته با این تیم اماراتی تمدید شد و 

مدیریت باشگاه از او حمایت کرد.
اتحاد کلباء در فصل جاری با هدایت مجیدی با قرار گرفتن در رده هشتم کارش 
را به پایان برد. اتحاد کلباء تیمی گمنام در امارات است که مجیدی با جوانگرایی 
در این تیم به دنبال ساختن تیمی مسنجم در آینده است. باید دید که استعفای 

ریاست باشگاه اتحاد کلباء به آینده سرمربی سابق استقلال تاثیری می گذارد.

ایمان / یادداشت رضا ملکی؛توپ جادوئی بیشترین مخاطبان کل ورزشها 
را به خود اختصاص داده است و از بچه دوساله تا پیرمرد ۹0 ساله همچنان شور 
و اشتیاق خود را با توپ جادوئی نشان داده و از این رهگذر نونهالان،جوانان و 
بزرگسالان نیز با علاقمندی خاص وارد دنیای حرفه ای این این رشته پرطرفدارشده 

اند تا بدانیم که فوتبال ورزش اول مردمان جهان می باشند.
استان قم باتوجه به نزدیکی به تهران همیشه از فقر بزرگی دراین رشته روبرو بوده 
است وبا اینکه استعدادهای ناب را به وفور می توانی در آنها بیابیم اما با عدم توجه 
مسئولان و مشکلات بسیار مالی فراروی این رشته همچنان در فوتبال ایران عقب 
گرد کرده ایم تا جائیکه درفوتبال پایه و معرفی نقرات ملی پوش از استان با عدد صفر 
روبرو شده ایم در کنار اینها می بایست به هنجارهای موجود در مسابقات مختلف 
رده سنی اشاره کرد.فحاشی،زد و خورد،تهدید داور محیط امن مستطیل سبز را به 

ناامنی تبدیل نموده است. نگارنده بیش از 45 سال است که با فوتبال قم زندگی 
کرده ام ودیدن چنین صحنه های زشت و تاسف گونه باعث رنج عمیق دوستداران 
این رشته و کهن کسوتان قمی شده است واکاوی این موضوع مهم و بیان اینکه 
براستی مقصر اصلی کیست درنوع خود می تواند جالب باشد وبرای رسیدن به 
پاسخ آن می بایست همه زوایای فوتبالی قم را مورد بررسی قرار داد تا مقصرین 
اصلی این ناهنجارها مشخص شوند.  بدون شک هیات فوتبال هراستانی حکم 
پدراین رشته را دارد ،بودن افراد باتجربه وبا صلاحیت دربدنه هیات فوتبال از جمله 
نکات اصلی است که می تواند چرخ فوتبال را به درستی هدایت نماید تا اینجای 
کار وقتی به بدنه هیات فوتبال نگاه میکنی تلفیقی از نیروهای باتجربه و جوان و پر 
انرژی را می بینی که با کمترین دریافت مالی حاضر به قبول کار در هیات شده و 

وقت خود را صرف پیش برد این رشته جادوئی نموده اند.

توان مدیریتی هریک از این عزیزان در کمیته های مختلف نیز مورد بحث است 
و باید به آن پرداخت اما آنچه مهم است شاکله هیات است که از دیرباز همواره در 

امواج پر تلاطم گرفتار و تعریف خوبی از آن در طول سالهای گذشته نداشته ایم.
خود واقف هستیم که هر مسئولی که قبول مسئولیت می نماید و وارد کارزار 
میشود باید  آینده پیش رو را در نظر داشته باشد چون اعتبار سالها حضور خود در 
میادین مختلف را در سنجش افکار عمومی گذاشته است و اگر نقد منصفانه ای 
باشد می توان کارنامه آن فرد را مورد بررسی قرار داد. در اتفاقات اخیر پیش آمده و 
بداخلاقی ها،دشنام ها و بی احترامی هائی که در مستطیل سبز هرروز شاهد آن 

هستیم تنها می توان تاسف خورد وگفت که اشکال کار کجاست.
بعضی ها نوک پیکان را هیات فوتبال می بیند و عنوان می کنند که کادر اجرایی 
هیات در برگزاری مسابقات ناموفق است اما به اصلی ترین دلیل وضعیت حال 
فوتبال قم اشاره ای ندارید و آن بد اخلاقی و هنجار شکنی مربیان و سرپرستان 
و بازیکنان تیمها در درون وکنار زمین هست. نگارنده خود در چند مسابقه شاهد 
اتفاقات بوجود آمده بوده ام مربی که نمی تواند هیجانات درون خود را کنترل کند 
حق ندارد نام مربی روی خود بگذارد. بازیکنی که ازدهان اش الفاظ ناشایست 
جاری شده و با دوی صدمتردرپی صدمه زدن به بازیکن تیم مقابل بوده و بازی را رها 
کرده و صفحه ای زشت را در میدان پاک ورزش رقم می زند حق ندارد نام بازیکن 
روی خود بگذارد. سرپرستی که حکم پدر را در کنار زمین دارد وقتی بدترین دشنام 
ها را روانه داور بازی می کند حق ندارد در کنار تیم قرار گیرد و در اینجا بایست متذکر 
شویم که اول باید خود را اصلاح کنیم بعد از مسئولان انتظارحرکت روبه جلو داشته 
باشیم.  بله قبول داریم داوران جوان هم اکنون درصحنه مسابقات حضور دارند و 

امکان اشتباه از جانب آنها می رود اما می بایست خویشتندار بود.
حرمتهارا نگاه داشت و اگر اخلاق در ورزش حاکم نباشد ،باید غزل خداحافظی 
را سر داد تا نوگلان کنار مستطیل سبز شهید حیدریان پیش از این شاهد رفتارهای 

مذموم وزشت بازیکنان درون زمین نباشند.
سخن آخرما با فرمانده این رشته دکتر باقری است که آبرو و اعتبار خود را خرج 
این ورزش نموده است و اکنون دچار هجمه های بسیاری از اطراف گردیده است 
و آن این است که می بایست در ساختار هیات فوتبال بازنگری جدیدی صورت 
پذیرد باید مدیران تیمها ملزم باشند که قداست درون زمین را توسط بازیکنانشان 
حفظ نمایند. بایستی مثل یک پدر مقتدر و در عین حال مهربان دست دوستی و 
یاری به تیمها داد تا باوجود مشکلات بسیار مالی از جمله خرید توپ،لباس و هزینه 
بسیارمسابقات بتوانند حداقل آرامش کنار زمین را داشته باشند و این به عهده 

فرماندهی شماست که ابراز لازم را در جهت دیدن مسابفات پاک فراهم آورید.

فوتبال قم راه خود را گم کرده است؛

دلایل رواج بی اخلاقی ها درفوتبال قم چیست؟

روز  قم  استان  بینایان  کم  و  نابینایان  ورزشی  هیات  رئیس 
مجمع  اعضای  توسط  انتخاباتی  مجمع  برگزاری  با  یکشنبه 

انتخاب شد. 
براساس این گزارش ،این مجمع با حضور محمدرضا مظلومی 
رئیس فدراسیون نابینایان و کم بینایان، ابراهیم سانی خانی 
مدیرکل ورزش و جوانان قم و سایر اعضای مجمع برگزار شد که 

در آن مهدی رضایی نژاد و سمانه سلیمانی کاندیدا بودند.
پس از پایان رای گیری،  مهدی رضایی نژاد 10 رای و سلیمانی 
نیز سه رای کسب کردند و با حسن اعتماد اعضای مجمع، 
مهدی رضایی نژاد به مدت چهار سال به عنوان رئیس مجمع 

انتخاب شد.
در این مجمع هم چنین اعضای هیأت رئیسه هیات نابینایان و 

کم بینایان قم با رای اعضای مجمع انتخاب شدند.
رئیس فدراسیون نابینایان و کم بینایان در این مجمع گفت: 
ورزش نابینایان ورزشی است که مولود انقلاب اسلامی است و با 
این هدف ایجاد شد که به افراد خاص کمک کند که مانند دیگر 

افراد جامعه زندگی کنند.
محمدرضا مظلومی اظهار داشت: این ورزش از هشت رشته 
ورزشی تشکیل شده است و در برخی رشته ها خانم ها فعال 

هستند اما در تعدادی از رشته ها برای بانوان محدودیت داریم.

وی بیان کرد: ورزش نابینایان ورزش خاصی است که بودجه و 
امکانات خاص می خواهد این در حالیست که ورزشکاران  ما از 

خیلی امکانات در جامعه محرومند.

مظلومی افزود: در قم تیم ها و ورزشکاران خوبی در ورزش 
نابینایان و کم بینایان داریم که باید توسط حامیان مالی حمایت 

شوند.

وی بیان کرد: در گذشته سالنی در اختیار هیات نابینایان و کم 
بینایان بود که اکنون در اختیار این هیات نیست و خوشبختانه 
مدیرکل ورزش و جوانان قم قول مساعد داده است که سالنی در 

اختیار ورزشکاران نابینای قم قرار گیرد.
سوی  از  گفت:  بینایان  کم  و  نابینایان  فدراسیون  رییس 
فدراسیون با برگزاری کلاس مربی گری و داوری درجه سه در 

قم موافق هستیم و امید است مقدمات برگزاری آن مهیا شود.
مدیرکل ورزش و جوانان استان قم نیز در این مجمع گفت: 
اعضای جدید هیات باید دغدغه نابینایان و کم بینایان را داشته 
باشند و ورزشکاران این حوزه از استان قم در ورزش کشور خوش 

درخشیده اند.
ابراهیم سانی خانی افزود: کار در هیات نابینایان و کم بینایان 
نیاز به افراد دلسوز دارد و برای سکانداری هیات در استان افراد 

دلسوز همواره پیش قدم شده اند.
وی بیان کرد: ورزش نابینایان و کم بینایان نیاز به کمک و 
همراهی بهزیستی دارد و خوشبختانه همکاری خوبی را در 

استان از سوی این نهاد شاهد هستیم.
وی گفت: شهرداری برنامه های خوبی برای حمایت از ورزش 
و جوانان قمی دارد و امید است در آینده شاهد حمایت از ورزش 

نابینایان و کم بینایان توسط این نهاد باشیم.

با برگزاری مجمع انتخاباتی ؛

»مهدی رضایی نژاد«رئیس هیات نابینایان قم شد

دومین دوره مسابقات قهرمانی کاراته مهاجرین افغانستانی مقیم ایران با همت 
جمعی از کاراته کاران مهاجرین استان قم برگزار شد. 

اتباع  کاراته  مسابقات  برگزاری  مسئول  حسینی  ،سیدجواد  ایمان  گزارش  به 
افغانستان گفت: روز جمعه 22 اردیبهشت ماه دومین دوره مسابقات قهرمانی کاراته 
مهاجرین افغانستانی مقیم ایران به مناسبت گرامیداشت مقام والای معلم و نکوداشت 
استاد فقید محمد حسینی و تجلیل از استاد هاشم احمدی و استاد غلام سرور 
احمدی با حضور  بیش از 170 کاراته کار افغانستانی مقیم استان های مختلف ایران  

تهران ،شیراز ، قم ، در خانه کاراته قم برگزار شد.
وی افزود :در این رقابت ها که به میزبانی نمایندگی انجمن جهانی تاناکا شیتوریو 
شوبوکان و با همکاری سایر سبک های کنترلی در بخش کاتا و کمیته انفرادی بانوان 

و آقایان، برگزارشد. 
مسئول برگزاری مسابقات کاراته اتباع افغانستان تصریح کرد: شایان ذکراست در 
این رویداد میهمانان ویژه ای ازجمله استاد حسن بهزادی بنیانگذار ورئیس انجمن 
شیتوریو شوبوکان کاراته ایران و نماینده تام الاختیار این سبک در جهان، استاد مرتضی 
نصرتی چایچی از مربیان پیشکسوت کاراته ایران، استاد محسن بیطرفان و استاد سید 
علی خلیلی مربیان پیشکسوت و ارشد کاراته استان قم، دکتر محمدمهدی سلطانی 
نماینده استان قم و عضو ارشد هیات رئیسه انجمن جهانی شیتوریو شوبوکان کاراته 
ایران و برخی دیگر از پیشکسوتان، مربیان، داوران و قهرمانان کاراته ایران و افغانستان 
حضور داشتند که در مراسمی فاخر از این عزیزان و سایر مسئولین حاضر در مسابقه با 

اهدای لوح و تندیس تجلیل شد.
این مسابقات استاد  سیدجوادحسینی  خاطرنشان کردک در مراسم اختتامیه 
بهزادی حکم انتصاب استاد سیدمهدی تیموری به عنوان نماینده تام الاختیار اتباع 
افغانستانی سبک شیتوریو شوبوکان کاراته در ایران را به ایشان اهدا کرد، تیموری از 
مربیان و داوران پیشکسوت کاراته افغانستان است که ریاست اتحادیه ورزش های 

رزمی اتباع افغانستانی در ایران را برعهده دارد.

وی اضافه کرد: قضاوت این مسابقات توسط داوران افغانستانی انجام شد که استاد 
حسن عباس زاده و استاد ابوالقاسم پایدار رئیس و نایب رئیس کمیته داوران کاراته 
استان قم، مهدی قادری پور، حامد آبانگاه و ابوالفضل جانقربان نیز آنها را همراهی 

نمودند. 
گفتنی است تیم برگزار کننده مسابقات در راستای ترویج فرهنگ عفاف و حجاب، و 
تکریم بانوان حاضر در سالن، به کلیه بازیکنان و عوامل برگزاری مسابقات بانوان یک 

عددشال و روسری به عنوان هدیه تقدیم نمودند. 
نفرات برتر مسابقات بانوان که فقط در رشته کاتا با حضور 50 شرکت کننده و  آقایان 
در بخش کاتا و کومیته انفرادی با حضور 120 کاراته کا در رده های سنی مختلف برگزار 

شد، بدین شرح است:
نفرات اول تمامی رده های سنی در بخش بانوان: 

محنا محمدی ،معصومه رحیمی ،مائده مددزاده ،فاطمه مرادی ،آیدا میرزایی ،منیره 
حسینی ،زهرا مولایی ،ستایش فارسی ،فاطمه شفائی

نرگس رضایی ،مرضیه شفائی 
نفرات اول تمامی رده های سنی در بخش آقایان:

کاتای انفرادی : ابراهیم میرزایی ،امیر محمد جعفری ،مهدی مرادی ،فرهاد میرزایی 
،حسین جعفری ،محمد باقر نظری 

کومیته انفرادی: 
رحمانی  ،عبدالله  عسکری  احسان  محمد  ،سید  عسکری  هادی  محمد  سید 
،مرتضی نظری ،محمد آصف کریمی ،سجاد صفری ،محمد خاوری ،امیر رضا خلج 
،امیر محمد جعفری ،محمد رضا حسینی ،سید دانیال سادات ،ادریس احمدی ،سید 
امیر مهدی امینی ،علی سینا حسینی ،حسین جعفری ،علیرضا رمضانی ریا،سید 
امیر حسین حسینی ،امیر حسین میرزایی ،مهدی صالحی ،سید علی حسینی 

،عابدین احمدی ،حمید صدیقی ،سید محمد امیری 
لازم به ذکر است در پایان مسابقات از نفرات برتر با اهدای حکم و مدال قهرمانی 

تقدیر شد.

به همت جمعی از کاراته کاران مهاجرین استان قم صورت گرفت ؛. 

برگزاری مسابقات قهرمانی کاراته مهاجرین افغانستانی مقیم ایران

مدیرعامل باشگاه آناصنعت پاسارگاد استان قم از جذب یک دروازه بان جدید برای تیم فوتسال این باشگاه برای فصل 
جدید لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور خبر داد. 

سید محمد شرافتی در گفت و گویی اظهار داشت: مجتبی نعمتی دروازه بان فصل قبل باشگاه فولاد زرند با عقد 
قراردادی در فصل جدید لیگ برتر فوتسال تیم آناصنعت قم را همراهی می کند.

وی بیان کرد: نعمتی پیش از آن که به فولاد زرند بپیوندد برای تیم فردوس قم در لیگ برتر فوتسال بازی می کرد و در 
کنار امیر اربابی و حمیدرضا ده نمکی دو دروازه بان دیگر آناصنعت،  از دروازه این تیم در لیگ برتر فوتسال حفاظت می 
کند. وی با اشاره به این که فصل جدید لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور از 20 تیرماه امسال آغاز می شود گفت: 
پیش از این علیرضا وفایی، شهاب بشری دوست و مسعود عباسی خریدهای جدید تیم فوتسال آناصنعت پاسارگاد قم 
برای فصل 1402 لیگ برتر باشگاه های کشور بودند و این تیم با هدایت حسین صبوری در لیگ جدید شرکت خواهد 
کرد. شرافتی افزود: آناصنعت پاسارگاد همچنین قرارداد فردین قاسمی  ،  سوران بالکانه، آرتا رضایی، حمیدرضا ده 
نمکی، امیر اربابی و محمد ارجمندزاده را برای فصل آتی مسابقات لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور تمدید کرده و 

امیرمحمد مرادبیاتی بازیکن جوان فوتسال قم نیز جذب شده است.

رئیس گروه فنی و مهندسی اداره کل ورزش و جوانان استان قم گفت :مرحله نخست تبدیل ورزشگاه جهان پهلوان 
تختی به ورزشگاه اختصاصی بانوان که قرار بود تا پایان سال گذشته به بهره برداری برسد هنوز به اتمام نرسیده است. 

محمد محبوبی با اشاره به اینکه اختصاص این ورزشگاه به بانوان از مصوبات سفر سال 1400 رئیس جمهور به استان 
قم است، گفت: مرحله اول این طرح قرار بود پایان سال گذشته به بهره برداری برسد، اما به علت اختلاف با پیمان کار 

بر سر نحوه محصور سازی محوطه باز ورزشگاه به تاخیر افتاده است.
محمد محبوبی با اشاره به رفع موانع و اختلافات و تخصیص اعتبار 20 میلیارد تومان به این طرح گفت: با رفع 
مشکلات، مرحله نخست طرح تبدیل ورزشگاه تختی به ورزشگاه اختصاصی بانوان در قالب ساختمان وی آی پی، 

زمین چمن و جاده تندرستی پایان خرداد ماه به بهره برداری می رسد.
لیلا عنبری معاون ورزشی بانوان اداره کل ورزش و جوانان استان قم هم، ورزشگاه اختصاصی بانوان را یک نیاز مهم 
برای ورزش این بخش مهم از جامعه دانست و افزود: بهره برداری از این طرح کمک بسیاری به توسعه ظرفیت های 
قهرمانی و ورزش های همگانی بانوان استان خواهد کرد، به طوری که پیش بینی میشود تا در سال های پیش رو با تکیه 

بر استعداد های استانی بر تعداد عناوین قهرمانی بانوان در رشته های مختلف ورزشی افزوده شود.

مدیرعامل باشگاه آناصنعت پاسارگاد استان قم خبرداد:

آناصنعت یک دروازه بان جدید جذب کرد
رئیس گروه فنی و مهندسی اداره کل ورزش و جوانان استان قم خبرداد:

اختلاف با پیمان کار دلیل تاخیر دربهره بردای از ورزشگاه تختی
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عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام معتقد است راهبردهای رهبری انقلاب برای 
انتخابات اسفندماه در هر چهار حوزه سلامت، امنیت، مشارکت و رقابت به مسئولان 
حکومتی مرتبط است و تاکید می کند: اگر قرار است مشارکت بالا رود، باید فضای 
سیاسی باز باشد نه اینکه بگوییم رقبای ما را رد کنید چون ما می خواهیم انتخاب 

شویم.
به رسته هایی تخصصی مثل  و  بود  نمایندگی مجلس« شغل  اگر »کارشناس 
عیب یابی، قلق گیری، رگلاژکردن و حتی تنظیم باد تقسیم می شد، محمدرضا باهنر 
می توانست انتخاب مناسب کسانی باشد که ترجیح می دهند برای پارلمان نشینی 
در جمهوری اسلامی اول چند جلسه در قامت کارآموزِ تحت نظارت مربی، پشت 
رل نمایندگی بنشینند و با معاینۀ فنی هم آشنا شوند تا روزی که وارد مجلس شدند 
گواهینامه ای ته جیب شان یا توی کیف شان داشته باشند. این شاید کمک کند 
آن نماینده ای که سه چهارم مسیرش را زیر سرعت مجاز پیش رفته و پایش بیشتر 
به ترمز، چشمش مدام به خط بنزین و حواسش اغلب جمع تصاحب جاپارک 
بوده، به مقصد که نزدیک شد یکباره تخت گاز نرود و ریسک تصادف و خسارت را 
با هر قیمتی به جان نخرد. ممکن است این تأثیر را هم داشته باشد که راکب مذکور 
به جای گشت زنی در جاده خاکی و دوردور کردن در بلوارها یا توقف مقابل پیاده رو و 
بی توجهی به خط عابر، از امکانات تحت اختیارش برای کاهش بن بست ها و تعویض 
تابلوی »ورود ممنوع« با علائم راهنمایی دیگری مثل »با احتیاط برانید« یا »جاده 
باریک می شود« استفاده کند و به واکنش هایی مقطعی مثل بوق  یا نوربالا زدن و 

لایی کشیدن محدود نشود.
باهنر اگر در طول دورۀ شانزده سالۀ بالاپایین رفتن پله های ساختمان چارگوش 
این  همۀ  پس  از  بهارستان  هرمی  سازۀ  به  دوازده ساله  آمدوشد  یا  سابق  سنای 
خرده فرمایش ها برنیامد و گاهی کارش به کروکی  کشیدن و حضور افسر هم رسید 
اما آنقدر دست فرمان داشت که از تجربه ای مثل لیست ۹۹ نفرۀ مجلس دوم به تعاملِ 
بارعایت فاصلۀ مجلس پنجم و دولت اصلاحات رسید و در دورۀ هفتم نفوذش میان 
نمایندگان او را به کمک راننده ای که عملًا مسئولیت هدایت خودرو را به دوش دارد 
بدل کرد. کارنامۀ حضورش در دوره های هشتم و نهم می تواند موارد مناسبی برای 
تشخیص تدریجی موعد بازنشستگی و راهنمازدن به موقع جهت خروج از مسیر و 
توقف در نزدیکترین دفتر حزب و جبهه باشد. اقدامی لازم که پیش از بروز فرسودگی 
یا شروع روغن سوزی، از بدل شدن سابقه و تجربه به چیزی شبیه خودرویی اسقاطی 
جلوگیری و مثل یادگاری آنتیک از دورانی سپری شده حفاظتش می کند، با این 

خیال که در چشم طالبش همچنان ارزشمند و قابل رجوع محسوب شود.
نماینده هفت دورۀ مجلس، دبیرکل ازلی جامعه اسلامی مهندسین و رئیس ابدی 
جبهه پیروان خط امام و رهبری دربارۀ عملکرد و حواشی مجلس یازدهم، اصلاح 
قانون انتخابات و قانون اساسی و چشم انداز پیش روی وضعیت سیاسی کشور برای 

انتخابات اسفندماه به پرسش های ایسنا پاسخ داد.
متن کامل این گفت وگو را در ادامه می خوانید:

ورود مجلس به قانون انتخابات می تواند تضادایجاد کند
از  یکی  و  باقیمانده  اسفندماه  در  مجلس  انتخابات  تا  ماه   10 حدود 
موضوعاتی که در چند دوره اخیر بارها مطرح شده اما به نتیجه ای نرسیده 
با  انتخابات است که اکنون در مجلس مطرح است و  طرح اصلاح قانون 
تغییراتی هم مواجه شده، هرچند احتمالًا به انتخابات اسفندماه نرسد. به 
نظر شما کیفیت برگزاری انتخابات و ارتقای سطح مشارکت به اصلاح قانون 

نیازمند است یا راه حل را باید در جای دیگری جست وجو کرد؟
متاسفانه قانون انتخابات بیشترین تغییرات را در 20 تا 30 سال گذشته داشته 
است. من یک تئوری کلی دارم و آن زمان که در مجلس بودم هم نظرم همین بود 
که چون مجلس خودش نتیجه انتخابات است، ورود مجلس به قانون انتخابات 
می تواند تضادی به وجود آورد و گرفتاری ایجاد کند. در جلسه ای اداره مجلس به 
عهده من بود و آقایان نماینده ها برای اصلاح قانون انتخابات شرط و شروط بسیاری 
می گذاشتند تا نامزدها چه ویژگی هایی داشته باشند و به خودشان که می رسید خود 
را معاف می کردند و می گفتند نماینده ها شامل نمی شوند. در آن جلسه گفتم شما 
چرا اینقدر پیشنهادات بهم ریخته می دهید؟ بگویید به غیر از نماینده های موجود 

کسی حق کاندیداتوری ندارد! این مسئله را حل می کند.
این طنز ماجراست اما به جد معتقدم قانون انتخابات باید نه این که از دسترس 
برای  تشخیص  مجمع  در  ما  رود.  پیش  ضوابطی  با  اما  شود  خارج  نماینده ها 
سیاست های کلی انتخابات موضوع را پیگیری کردیم و چندین سال است که ابلاغ 
شده و بسیاری از تضادهای داخلی را رفع کرده است. مثلًا گفتیم قانون انتخابات 
کمتر از فاصله ای ده ساله نمی تواند اصلاح شود یا گفتیم اصلاح قانون باید مبتنی 
بر لایحه باشد نه طرح . یعنی دولت و مجلس باهم به این جمع بندی برسند که 
اصلاحیه ضرورت دارد. این دو کار خودش می توانست بسیاری از پارادوکس های 

داخلی را حل کند.
دولت و مجلس متاسفانه مقداری تعلل کردند. الان یک قانون در مجلس مطرح 
است و بخشی دارد که گفته نتیجه انتخابات تناسبی باشد. مثلًا در همین تهران در 
دوره های گذشته نتیجه انتخابات 30 به صفر است. یعنی یا 30 نماینده راست وارد 
می شوند یا 30 نماینده چپ. در حالی که فاصله آرا اینطور نیست. در مجلس نهم تا 
جایی که به خاطر دارم آن جناحی که رای نیاورد 35 درصد آرا را داشت و جناحی که 
رأی آورد 46 درصد آرا را، اما با همان 46 درصد تمامی 30 کرسی را تصاحب کرد. در 
حالی که انتخابات تناسبی اینطور است که هر جناحی هر مقدار رای آورد به همان 

اندازه می تواند در مجلس نماینده داشته باشد.
این امر در میزان مشارکت هم تاثیر مستقیم دارد...

چون آن 35 درصدی که احساس می کنند رای نمی آورند می گویند ما چرا پای 

صندوق برویم؟ رای ما که به نتیجه نمی رسد. در مجلس هم همیشه این بحث را 
داشتیم که اکثریت درست است که تفوق دارد اما نباید دیکتاتوری اکثریت راه 
انداخت. در مجلس اگر جناح ما 51 درصد رای دارد آن 4۹ درصد را مدام کنار 

می زند.
تجربه شما در دوره های مختلف مجلس به شکلی بود که اقلیت هم در 

تصمیم گیری ها سهیم باشند؟
ما در مجلس همیشه سعی می کردیم اقلیت هم در اداره مجلس سهیم باشند. اگر 
15 کمیسیون داشتیم و اقلیت 30 درصد رای داشت می گفتیم از این 15 کمیسیون 
پنج  کمیسیون را هم شما ریاستش را به عهده داشته باشید. من همین الان هم 
معتقدم شاید بالای ۹0 درصد تصمیماتی که مجلس باید بگیرد غیرسیاسی و 
غیرجناحی است و لازم نیست جناحی شود. مثلًا اینکه بودجه دولت را می خواهند 
تصویب کنند، نگاه سیاسی داشته باشند یا فلان قانون را می خواهند تصویب کنند 

نگاه سیاسی داشته باشند، همه مسائل را سیاسی کنند. این درست نیست.
تراریخته ها شکل گرفته بود و جناح ها دو گروه شده بودند،  یک زمانی بحث 
یک سری می گفتند ضدانقلابی ها طرفدار تراریخته و انقلابی ها طرفدار غیرتراریخته 
هستند. من همان زمان در نشستی خبری گفتم تراریخته یک مکتب بیولوژیک 
است و سیاسی نیست و همین الان در موساد یک سری طرفدار تراریخته و یک 
عده ضد آن هستند! در حزب الله لبنان هم همین است. این یک مکتب بیولوژیک 
است و سیاسی کردنش بی معنی است! زمان دولت آقای احمدی نژاد موضوع 
هدفمندی یارانه ها مطرح شده بود و کمیسیون ویژه تشکیل شد و در مجلس هفتم 
هم اکثریتش در اختیار ما بود، از همان اول به عنوان یکی از مدیران مجلس گفتم 
این کار، ملی است و هیچ ربطی به جناح ها ندارد، بنابراین در کمیسیون ویژه باید 
تعدادی نماینده اصلاح طلب و تعدادی هم اصولگرا باشند. جالب است که در همان 
کمیسیون هم تلاش کردم تا رئیسش از یک جناح و نایب رئیسش از جناح دیگری 
باشد. در مجلس اگر قرار باشد هیئت رئیسه انتخاب شود موضوع سیاسی است 
یا اگر قرار باشد به کابینه رای اعتماد داده شود، موضوع سیاسی است اما تصویب 

بودجه دولت که دیگر سیاسی نیست.
تجربه مجلس پنجم با دولت اصلاحات هم البته مورد متفاوتی بود...

در همان مجلس آقای ناطق نوری رقیب آقای خاتمی در زمان انتخابات بود و من 
هم رئیس ستاد انتخابات ایشان بودم و نتیجه انتخابات هم به نفع آقای خاتمی رقم 
خورد. وقتی دولت جدید روی کار آمد، آقای ناطق رئیس و من هم از چهره های 
اصلی مجلس بودم و دولت تصور می کرد که چه اتفاقی خواهد افتاد اما در همان 
سال اول دولت دو مورد پیش آمد، یکی به همه وزرای معرفی شده رای اعتماد داده 
شد و یکی هم اینکه اولین بودجه دولت اصلاحات که تحویل مجلس شد، این ها 
مانده بودند که مجلس چه بلایی سر این بودجه خواهد آورد و از شانس بدشان 
هم من رئیس کمیسیون تلفیق بودم، اما بودجه را تصویب کردیم، رفت به شورای 
نگهبان، اصلاح شد و به دولت تحویلش دادیم و البته دولت اصلاحات هم عالمانه 
عمل کرد. من شب در خانه بودم که آقای مهاجرانی که آن زمان سخنگوی دولت بود 
در تلویزیون آمد و گفت امروز لایحه بودجه از مجلس به دولت برگشته و اعلام می کنم 
این لایحه بسیار دقیق تر و بهتر از لایحه ای است که ما به مجلس تحویل داده بودیم.

پس اینکه بگوییم چون دولت اصلاحات است باید پدرش را درآوریم و بودجه اش 
را دستکاری کنیم، بی معنی است. یک رئیس جمهوری هم داشتیم که اسمش را 
نمی برم اما زمانی که موعد تحویل لایحه بودجه می شد می گفت من خودم روی 
بودجه خیلی کار کردم، ما می پرسیدم چه کار کردی؟ معلوم می شد با رییس سازمان 
برنامه و بودجه نشسته و پرسیده این بودجه مال کجاست؟ مثلًا بودجه فلانجا بوده 
و او می گفته نمی خواهد آنقدر بودجه بدهی، کمترش کن! این یکی مال جای 
دیگری است، سهم بودجه اش را بیشتر کن. اینجوری کار کردن و مملکت اداره 

کردن که جواب نمی دهد! مونتسکیو هم که به اصل تفکیک قوا اعتقاد داشت الان 
تنش در گور می لرزد که می بیند قوای سه گانه می خواهند مملکت را علیه هم اداره 

کنند! اینها باید باهم مملکت را اداره کنند.
مجلس چوب لای چرخ دولت بگذارد و کارش را جلو نبرد ظلم است 

آقای  ریاست  شیوه  به  اساسی  انتقادات  از  یکی  اما  دهم  مجلس  در 
لاریجانی، همراهی وی با دولت در مسائل مختلف و به ویژه تصویب برجام بود 
که البته از سوی جریان منتقد دولت آقای روحانی هم مطرح می شد، شما این 

انتقادات را قبول دارید؟
نمی خواهم وارد بحث های جناحی شوم اما آقای دکتر لاریجانی که به اِشکال و 
به هر شکلی که هست در انتخابات اخیر صلاحیتش احراز نشد، یکی از اشکالاتی 
که به او گرفته بودند این بود که او در مجلس با دولت همکاری کرده است! من از بن 
دندان معتقدم که مجلس باید به دولت مستقر کمک کند. هرکس می خواهد باشد، 
جناح حاکم بر مجلس باشد یا جناح مخالفش فرقی نمی کند، دارد مملکت را اداره 
می کند، اینکه مجلس قرار باشد چوب لای چرخ دولت بگذارد و کارش را جلو نبرد 

که ظلم است.
در دوران حضورم در مجلس چه آقای هاشمی بود چه آقای خاتمی و چه آقای 
احمدی نژاد، می گفتم مجلس موظف است به دولت کمک کند و نظارت داشته 
باشد ولی باید کمک کار دولت هم باشد. رهبری انقلاب می گفتند مجلس باید 
ترسیم مسیر کند تا دولت در آن حرکت کند و من در مجلس همیشه تاکید می کردم 
که این ترسیم مسیر باید طوری باشد که ماشین دولت بتواند در مسیر حرکت کند. 
اگر شیب 30 درجه برای نقشه راه در نظر گرفتیم دیگر ماشین دولت نمی تواند از آن 
بالا رود، باید بولدوزر آورد! نقشه راه باید متناسب با امکانات دولت باشد تا بتواند در 

آن حرکت کند.
مجلسی که فعلًا داریم هرچند کارهای خوبی هم داشته است اما آن همدلی و 
همراهی که باید داشته باشد را ندارد و در ماجرای استیضاح وزیر صمت یکی از 
نماینده ها می گفت آقایان نماینده! یا به استیضاح رای می دهید یا مردم به ما رای 

نمی دهند!
شبیه آنچه در استیضاح وزیر صمت پیش آمد و به دلایلی مشابه، سیاسی 

و متاثر از انتخابات اسفندماه تلقی شد...
بله. اینکه به هرحال سال آخر مجلس است و یک کاری باید انجام داد. متاسفانه 
اما آن همدلی  مجلسی که فعلًا داریم هرچند کارهای خوبی هم داشته است 
و همراهی که باید داشته باشد را ندارد. در ماجرای استیضاح وزیر صمت یکی 
از نماینده ها که البته نمی خواهم این دیدگاه را به همه نمایندگان تسری دهم، 
می گفت آقایان نماینده! یا به استیضاح رای می دهید یا مردم به ما رای نمی دهند! یا 
یکی از نمایندگان از گیوتین مجلس صحبت می کرد، مگر سلاخ خانه است؟ مجلس 
باید از اقتدارش استفاده کند. البته یک مزاحی هم می توان کرد، اگر دولت هم 
آن دو وزیری که خودش کنار گذاشت، یکی را به مجلس حواله می داد و می گفت 
شما او را بردارید کار به اینجا نمی رسید. )باخنده( حکمرانی مطلوب به تعاملات و 

همکاری های سازنده نیاز دارد.
مجلس با فرماندهی اداره نمی شود واز جلو نظام و خبردار ندارد

از ودیعه  مجلس فعلی تاکنون حواشی زیادی به همراه داشته است، 
مسکن و خودروهای دنا پلاس  گرفته تا این اواخر که ماشین های شاسی بلند 
به آن اضافه شده، در کنارش طرحهای خاصی مثل صیانت از فضای مجازی 
و امثال آن هم قابل اشاره است، شما که حدود سه دهه در قوه مقننه حضور 

داشتید، علت اصلی درگیر شدن مجلس در این حواشی را چه می دانید؟
داشته اند.  برداشت  اختلاف  نشسته اند  هم  دور  که  هم  قوا  روسای  همیشه 
رییس جمهوری دولت حاکم است و هر لحظه تصمیم بگیرد می تواند بگوید آقای 

وزیر شما از الان وزیر نیستید. یا رییس قوه قضاییه بر حوزه خودش مسلط است 
اما رییس قوه مقننه اصلأ اینجوری نیست و حتی معاونش را هم خودش انتخاب 
نمی کند. ممکن است جناحی لیست بدهند و طراحی کنند اما خیلی وقت ها 
هیئت رئیسه مجلس ممکن است مطلوب رئیس نباشد. نایب رییس مجلس ممکن 
است با رئیس مجلس رقابت هایی داشته باشد. رئیس مجلس و مدیران مجلس باید 
بر قلب نمایندگان حاکم باشند. آنجا اصلأ فرماندهی و بشین و پاشو و به چپ چپ ، 

به  راست راست این حرفها را ندارد.
من مجلس را قاطع اداره می کردم و نمایندگان گاهی دلخور می شدند اما زمان 
انتخابات هیئت رئیسه که می شد دوباره رای می دادند چرا که احساسشان این بود 
وقتی باهنر پشت صندلی باشد بلاخره کار پیش می رود. یعنی در مجلس باید به 
دل ها حکومت کرد. آقای قالیباف هم در مجلس زحمات بسیاری کشید اما یکی از 
اشکالاتی که به ایشان وارد می دانند این است که ایشان نیروی اجرایی قدرتمندی 
است. فرمانده ناجا که بود قدرتمند بود، در شهرداری قدرتمند بود و کارهای بزرگی 

هم کرده است اما مجلس با فرماندهی اداره نمی شود. از جلو نظام و خبردار ندارد.
سابقه  که  شده  تشکیل  کسانی  از  بیشتر  الان  مجلس  فعلی  ترکیب 
حضورشان در مناصب یا مسئولیت ها چندان پربار نیست یا گاهی می توان 
گفت سابقه ای هم ندارند. این امر شاید ناشی از یک برداشت خاص از رویکرد 
جوانگرایی باشد، اما در عین حال ممکن است به نتایج مورد نظر هم دست 

نیابد، چنین تناقضی چطور قابل رفع است؟
ما در مجلس به 2۹0 نفر سردار حکمرانی خوب نیاز داریم. سردار هم کسی است 
که اول ستوان شده و بعد سرگرد و سرهنگ و اگر خیلی خوش درخشید سردار 
باشد. ما الان در مجلس آدم هایی خیلی خوبی هم داریم اما این ها یا سرگروهبان 
هستند یا سرکار استوار هستند. این از همان خلأ حزبی نشئت می گیرد. دانشگاه ها 
نیروهای حکمرانی تربیت نمی کنند، این کار را باید به حزب سپرد و از آنجا انتظار 
داشت.  حزب مطالبات مردم را هم دسته بندی می کند، برخی از مطالبات ممکن و 

فوری هستند، برخی ممکن و زمان بر و برخی ناممکن هستند.
دست اندرکاران انتخابات باید به این مطالبه قانونی رهبری پاسخ دهند 

در انتخابات مجلس زمزمه هایی برای حضور طیف های مختلفی وجود 
دارد، از حسن روحانی و علی لاریجانی گرفته تا سایر گروه ها، پیش بینی  از 

آرایش جناح های سیاسی در انتخابات اسفندماه چیست؟
برای این دوره رهبر معظم انقلاب خودشان زودتر از همه شروع کرده اند. اگر در 
دوره های قبل دیگران می خواستند زودتر سراغ بحث های مربوط به انتخابات بروند 
رهبری تاکید می کردند که صبر کنید من خودم نزدیک به انتخابات نکاتی مطرح 
می کنم. اما در این دوره ایشان پیش دستی کردند و هشت تا ۹ ماه زودتر از چهار 
واژه پرمحتوا برای توجه در انتخابات رونمایی کردند، مشارکت، رقابت، امنیت و 
سلامت که امنیت و سلامت آن به عهده مسئولان حکومتی است مثل وزارت کشور، 
نیروهای امنیتی، نیروی انتظامی و امثال آن ها. زیر سئوال رفتن سلامت یعنی 
خیانت در امانت کردن و ارتکاب حرام شرعی. در مشارکت و رقابت هم باز بخشی 
از امر به مسئولان حکومتی باز می گردد اگر مشارکت قرار است زیاد شود، فضای 
سیاسی باید باز شود نه اینکه بگوییم رقبای ما را رد کنید چون ما می خواهیم انتخاب 
شویم. یک قهرمان دو هم وقتی می خواهد مدال بیاورد باید بتواند با دیگران رقابت 
کند، اگر همه رقبا را کنار بگذارد که دیگر چه رقابتی و چه قهرمانی؟ در لیگ هم اگر 
تیمی قهرمان می شود 30 بازی سخت را پیش رو داشته است وگرنه یک تیم لیگ 
برتری را به مصاف یک تیم دسته سومی بفرستید و ده گل هم به آن تیم بزند هنری 

نیست.
فضای سیاسی باید باز شود نه اینکه بگوییم رقبای ما را رد کنید چون می خواهیم 
انتخاب شویم، یک قهرمان دو هم وقتی می خواهد مدال بیاورد باید بتواند با دیگران 
رقابت کند، اگر همه رقبا را کنار بگذارد که دیگر چه رقابتی و چه قهرمانی؟بنابراین 
یکی از راه های بالابردن مشارکت این است که فضا باز شود. وقتی می گوییم فضا باز 
شود نه اینکه فتنه گر و اغتشاشگر و هنجارشکن وارد شوند ولی هستند کسانی که 
نظام را قبول دارند و فعال سیاسی هستند اما نقد دارند، اصلأ باهنر را قبول ندارند و 
از دولت فعلی خوششان نمی آید، /مثلًا با حزب موتلفه یا جامعه اسلامی مهندسین 

نمی توانند کار کنند اما حق فعالیت و حضور و تلاش برای کسب رای دارند.
به جد معتقدم دست اندرکاران انتخابات باید به این مطالبه قانونی رهبری پاسخ 
دهند و از حالا شروع به برنامه ریزی و کار کنند. حتی رهبری هم تاکید داشتند که 
مسئولان باید به این چهار مورد توجه کنند. اینکه برخی حرف های کلی می زنند که 
دولت باید اقداماتی انجام دهد تا وضعیت اقتصادی بهتر شود و مردم دلگرم باشند 
اینکه فقط حرف است، همه کارهای خوب و حرف های خوب به جای خود، شورای 
نگهبان باید مشخصاً بیاید و بگوید برنامه اش برای پرشور شدن انتخابات چیست؟ 
باید وزیر کشور بگوید برنامه اش برای انتخابات مشارکتی چیست؟ حتی شورای 
عالی امنیت ملی هم باید در این زمینه برنامه داشته باشد. پس این مسئولان محترم 
باید اعلام کنند که برنامه شان برای برگزاری یک انتخابات مشارکتی چیست؟ و این 
پاسخ باید جنبه اجرایی داشته باشد نه جنبه کلی. آقایان نگویند رهبری فرمودند 
مشارکت باید بالا برود، بله پس حتماً باید بالا برود. اینکه جواب نیست! همین 
صداوسیما از روزی که رهبر معظم انقلاب بحث انتخابات را باز کردند چند میزگرد و 
برنامه برگزار کرده است تا راه های افزایش مشارکت و بالا بردن مثلا امنیت انتخابات 
را بررسی کند؟ برای استیضاح وزیر چندین و چند نشست و برنامه تولید کردند، برای 
انتخابات برنامه ای ندارند؟ باید فعال شوند و افراد مختلف و مسئولان را دعوت کنند، 
وزیر کشور را دعوت کنند، دبیر شورای امنیت ملی را دعوت کنند، سخنگوی شورای 
نگهبان را دعوت کنندو فعال باشند. از احزاب و گروه های سیاسی هم باید دعوت 

کنند تا به این مطالبه مشروع و قانونی رهبری انقلاب پاسخ دهند.

محمدرضا باهنر:

انتخابات پرشور نیازمند فضای باز سیاسی است

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: اقای لاریجانی در نامه اخیر اشاره به جریان خالص سازی داشت که به نظر منظورش 
فیلترینگ شدید در انتخابات است. لاریجانی می خواهد بگوید که از این روند خبر دارد و نگران است که فیلترینگ شورای 
نگهبان، وزارت کشور، هیات های اجرایی بیشتر شود. بنابراین او به نوعی اعلام کرد ما خودمان را به زحمت نمی اندازیم 
و برای کسی هم دردسری ایجاد نمی کنیم تا بخواهند ما را حذف کنند. علی محمد نمازی فعال سیاسی اصلاح طلب در 
گفت وگو با ایلنا، در پاسخ به این سوال که آقای لاریجانی برای تکذیب شایعات مربوط به حضورش در انتخابات مجلس از 
اصطلاح »رفع نگرانی جریان خالص سازی« برای منتشرکنندگان این خبر استفاده کردند. تحلیل شما درباره صحبت های 
آقای لاریجانی چیست، گفت: برداشت من با توجه به محتوای نامه ای که نوشتند و از حضور در انتخابات انصراف دادند، 
این است که معلوم بود که همچنان از روند انتخابات، حداقل در دوره ای که خود نامزد انتخابات شده بود ناراحت است و 
اشاره به خالص سازی می کند که به نظر منظورش فیلترینگ شدید در انتخابات است. وی افزود: این فیلترینگ آنقدر در 
انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی و سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری به شدت عمل کرد که 
اگرچه در دوره های گذشته هم وجود داشت اما این امکان که یک نفر غیر از دایره خودی ها بخواهد به میدان بیاید، خود را 
به مردم معرفی کرده و بتواند اعتماد آنان را جلب کند از بین رفت. آقای لاریجانی می خواهد بگوید که از این روند خبر دارد 
و نگران است که فیلترینگ شورای نگهبان، وزارت کشور، هیات های اجرایی بیشتر شود. بنابراین او به نوعی اعلام کرد ما 

خودمان را به زحمت نمی اندازیم و برای کسی هم دردسری ایجاد نمی کنیم تا بخواهند ما را حذف کنند. 
ادامه این مسیر  کشور را به بن بست کامل می رساند 

نمازی در پاسخ به این سوال که به چه شکل می توان با جریان خالص سازی رو به رو شد، گفت: راهکار پیدا کردن مقابله 
با این جریان سخت نیست، اما عمل به آن مشکل است. به نظرم سران نظام باید با کمی دقت متوجه شوند که وضعیت 
اصلا خوب نیست و روند هم به سمت بدتر شدن پیش می رود. ادامه این مسیر هم کشور را به بن بست کامل می رساند. اگر 
به سرنوشت کشور، نظام، ملت و حداقل سرنوشت خود علاقه داریم باید رویه را تغییر دهیم. شاه کلید این موضوع هم در 
همه کشورها از جنبه مثبت و منفی ثابت شده است. جنبه مثبت این است که کار را به دست مردم بسپاریم تا بر اساس 
خواست و اراده خودشان تصمیم بگیرند که این جنبه را در نظام های دموکراتیک طی سالیان دراز با این عمران، توسعه، 
پیشرفت دیده ایم. جنبه منفی آن هم در نظام های دیکتاتوری است که انتخابات در آنها وجود ندارد و حاکمیت ثابت است. 
برای نمونه آن می توان به کوبا، ونزوئلا، کره شمالی و حتی مصر اشاره کرد.  وی افزود: بنابراین به نظر می رسد که خیلی 
دیر می شود و برای آنکه بتوان یک شروع مجدد خوب داشت انتخابات این دوره مجلس می تواند اصلاح اشتباهات باشد. 
مسئ.لان بیایند به قانون انتخابات مجلس در زمان امام خمینی )ره( برگردند که هیات های اجرایی در لیست 8 نفره در 
منطقه صلاحیت فردی را تایید می کردند، سپس دولتی ها، دادستانی و ثبت احوال صلاحیت را بررسی کرده و صلاحیت را 
تایید می کردند. هرجا هم هیات اجرایی تندروی و سخت گیری کرد، هیات نظارت اصلاح کرد. بنابراین کار خیلی سختی 
نیست و فقط عزم و اراده می خواهد تا کشور نجات پیدا کند. مسیر امروز، راه خوشبختی برای ملت ایران و پیشرفت کشور 
نیست.  نمازی در پاسخ به این سوال که آقای خاتمی در جمع فرهنگیان از سه اصل قدرت، منزلت و ثروت در جهت 

داشتن حکمرانی خوب صحبت کردند. که اگر در هر سه بخش شاهد پیشرفت بودیم، نشان دهنده داشتن حکمرانی خوب 
است اما اگر در هر سه بخش اشکالاتی داشتیم حکمرانی ما بد است. وضعیت حکمرانی ما در چه وضعیتی قرار دارد و 
اگر اشکالاتی وجود دارد به چه نحوی می توان آن را برطرف کرد، گفت: بحثی که  در بین جامعه شناسان و عالمان عرصه 
سیاست و دانایان این عرصه در موضوع اول قرار دارد، نحوه حکمرانی خوب و مطلوب است. چرا که خوشبختی، سعادت 

ملت ها و پیشرفت کشورها در گروی حکمرانی خوب و بدبختی ملت ها و عقب ماندگی شان در نتیجه حکمرانی بد است.
ملت ها باید بتوانند از طریق صندوق رأی تصمیم گیری کنند 

وی افزود: آن ها آمدند گفتند ویژگی های حکمرانی خوب و مطلوب کدام  است و ببینیم اگر این موارد را داریم میزان آن 
چقدر است و نمره دهیم. یکی از ویژگی های مهم حکمرانی خوب، مکانیزمی است که خواست و اراده اکثریت مردم محقق 
شود و آن صندوق رأی است. یعنی ملت ها باید بتوانند از طریق صندوق رأی تصمیم گیری کنند. در حکمرانی های خوب، 
دوره قدرت کوتاه مدت و چرخشی است. چرخش آن هم با خواست و اراده مردم است. ابزار آن هم انتخابات و صندوق رأی 
است. ویژگی دیگر حکمرانی خوب شفافیت است، باید شفافیت حاکم باشد. مطبوعات آزاد باشند، اهل رسانه از لحاظ 
آینده نگری و کاری تأمین باشند، با شجاعت بتوانند به تاریکخانه ها نور بتابانند، کاستی ها، کژی ها و مفاسد را شناسایی و به 
مسئولین منعکس کنند و بعد قدرت پیگیری داشته باشند این مورد هم جزو شفافیت برای داشتن حکمرانی خوب است. 

احزاب باید بتوانند در چرخش قدرت سهم بسیاری داشته باشند 
نمازی تصریح کرد: احزاب باید بتوانند در چرخش قدرت سهم بسیاری داشته باشند. احزابی که شکست می خورند، 
دولت و حزب حاکم را زیرذره بین قرار دهند. مراقب باشند و نقطه ضعف هایشان را یادداشت کنند و مراقب باشند در آینده 
این نقطه ضعف ها را خودشان نداشته باشند. این شفافیت از ویژگی های حکمرانی مطلوب است. در نتیجه حکمرانی خوب 
در عرصه های مهم شامل اقتصاد، سیاست، فرهنگ، اجتماع و نظامی به شکل متوازن پیشرفت خواهند کرد. می گویند 
یکی از دلایل توسعه و پیشرفت کشور، رشد متوازن در همه زمینه ها و عرصه های مختلف در آن کشور است. نمی شود گفت 
در کشوری به فرهنگ توجه کنیم و از اقتصاد غافل باشیم، یا در کشور به اقتصاد بچسبیم، مردم از حقوق شهروندی، حق 

آزادی بیان، انتخاب و قلم محروم باشند.
وی ادامه داد: زمانی کشوری توسعه یافته تلقی می شود که در همه عرصه های اقتصادی، سیاسی، فرهنگی، اجتماعی، 
نظامی متوازن جلو برود. زمانی که جوان بودم به مسئولان می گفتم یک مسئول خوب مسئولی است که هزینه کند تا 
مخالفین او از او انتقاد کنند. حالا اگر ما هزینه نمی کنیم که از ما انتقاد کنند حداقل با آنها مخالفت نکنیم. بگذاریم که 
منتقدان و مخالفان راحت و بدون ترس صحبت کنند. به ویژه شما اصحاب رسانه  که دلسوز کشور هستید، باید بتوانید 
عملکرد اهالی حکومت را زیر ذره بین قرار داده و  ضعف هایشان را به مردم معرفی کنید. حکومتی دلسوز است که حتی اگر 
لازم است، پول بدهد تا مخالفان صحبت کنند. ضرب المثلی وجود دارد که می گوید دشمن دانا بلندت می کند، بر زمینت 
می زند نادان دوست. این خیلی مساله مهمی است که ما باید متوجه آن باشیم. بنابراین حکمرانی مطلوب و خوب، از 

ضرورت های کل زمان ها بوده به ویژه که فرصت ها، محدود و نیازها بسیار است.
راه برون رفت از تنگناهایی موجود احیای اعتماد بین دولت و ملت است 

نمازی در پاسخ به این سوال که جریان خالص سازی در شکل گیری حکمرانی بد تاثیرگذار بوده است، گفت: عامل اصلی 
بوده است. هرجا عملکرد انقلاب اسلامی را که برخواسته از جمهوری اسلامی بوده از سال 57 به بعد زیر ذره بین قرار 
دهیم می بینیم که هر چقدر عرصه ابراز بیان و آزادی قلم، عرصه عرض اندام ملت را کم کردیم، پیشرفت و توسعه کم شده و 
ضعف ها، اشکالات و مفاسد بیشتر شده است. تجربه ثابت کرده است که اگر ما عیار دموکراسی و جمهوریت نظام را افزایش 
دهیم، مانند کشورهای حوزه اسکاندیناوی که توانستند این معیارها را افزایش دهند و پیشرفت کردند، ما هم پیشرفت 
خواهیم کرد.  وی گفت: من به این موضوع بارها اشاره کردم که روند توسعه، پیشرفت و تکامل جوامع به سمت جلو است. 
ما می دانیم که روند زندگی ثابت نیست و همیشه به سمت جلو پیش می رویم. حکومت ها باید بدانند که عدالت خواهی، 
دموکراسی خواهی، حق استیفای حقوق شهروندی و دستیابی به حقوق شهروندی و تامین نیازهای مردم رو به رشد و کمال 
است و مقاومت کردن فقط زحمت خودشان را بیشتر کرده و مردم را اذیت می کند. امام یک جمله تاریخی داشتند که 
گفتند به من خدمتگزار بگویید بهتر است تا اینکه من را رهبر بنامید. راه برون رفت از این تنگناهایی که با آن مواجه هستیم، 
احیای اعتماد بین دولت و ملت به صورت عام است. دولت و حاکمیت باید ببینند چه کاری انجام دهند تا اعتماد تضعیف 

شده را احیا کنند.

نمازی فعال سیاسی اصلاح طلب:

منظور لاریجانی از جریان خالص سازی فیلترینگ شدید در انتخابات است
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 ـفرمود   ـدر بیان حال ائمّه و ویژگي های آنان 
: خداوند آنان را ]مایه [حیات مردمان و 

چراغ هایی در تاریکی و کلیدهای سخن و 
ستون های اسلام قرار داد.

دوشنبه -25 اردیبهشت ماه 1402 - سال بیست وششم- شماره 5727

الکافي : ج1 ص204 ح2

 رئیس سازمان نظام پزشکی استان قم گفت :بیشترین تخلفات پزشکی در استان 
قم، پرداخت های زیر میزی به پزشکان یا همان پرداخت بیش از تعرفه است.

سید حسن عادلی روز یکشنبه در گفت وگو با خبرنگاران اظهارداشت: از این تعداد، 
یک هزار و 300 نفر پزشک عمومی هستند که فقط 170 پزشک مطب دارند.

وی با اشاره به این که 700 نفر نیز متخصص و فوق متخصص می باشند، اضافه کرد: 
چهار هزار نفر اعضای فعال سازمان نظام پزشکی قم می باشند.

وی در ادامه با بیان این که شکایت ها در زمینه پدیده شوم زیرمیزی در اسرع وقت 
رسیدگی می شود، گفت: اگر شکایتی باشد حتما رسیدگی می کنیم و اگر تخلف از 

سوی پزشکان تکرار شود، محکومیت شدیدتر خواهد بود.
عادلی با بیان این که برخورد قهری با این مساله حتما انجام می شود، اضافه کرد: 
باید بسترهای ایجاد مشکل را حل کرد، برخی پزشکان در مقابل محدودیت ایجاد 

شده قم را ترک می کنند و قم از خدمات این پزشکان محروم می شود.
وی تصریح کرد: بستر باید اصلاح شود تا پدیده حذف شود، باید وزارت بهداشت، 

سازمان نظام پزشکی و اصحاب رسانه کمک کنند تا پدیده زیرمیزی ریشه کن شود.
نصب کارتخوان در مطب پزشکان و مراکز درمانی تکلیف قانونی است

وی بیان کرد: نصب دستگاه کارت خوان در مطب پزشکان و مراکز درمانی تکلیف 
قانونی می باشد، تخلف از این مساله غیرقانونی و قابل رسیدگی است.

رییس سازمان نظام پزشکی قم افزود: تعرفه های بخش درمان نیز در همه پایگاه های 
اطلاع رسانی مرتبط با وزارت بهداشت و سازمان نظام پزشکی درج شده و در صورتی 
که پزشک یا مرکز درمانی تعرفه ای بالاتر از مبالغ اعلام شده درخواست نماید، تخلف 

است. وی خاطرنشان کرد: فعال سازی سامانه نوبت دهی اینترنتی برای همه پزشکان 
تکلیف شده، ولی استفاده از این امکان برای شهروندان فرهنگ سازی نشده که 

همین امر گاهی باعث ازدحام جمعیت در مطب ها و نارضایتی بیماران می شود.
عادلی با اشاره به عضویت 4 هزار نفر در سازمان نظام پزشکی استان  که از تعاداد2 
هزار پزشک عمومی، متخصص و فوق متخصص دهستند. گفت: نصب کارتخوان در 
مطب پزشکان و مراکز درمانی را هم تکلیف قانونی دانست و تخطی از آن را مشمول 
دائم،  پرداخت خسارت محرومیت  و کتبی،  تذکر شفاهی  بیان کرد. وی  جریمه 
کوتاه مدت و بلندمدت برای دایر کردن مطب را از جمله مجازات های پزشکان در 
رسیدگی به تخلفات و شکایات مردمی دانست و افزود: شهروندان می توانند تخلفات را 

از مسیر سامانه 1۹0 اطلاع دهند.
رسیدگی به 40 پرونده تخلف پزشکان در یک سال گذشته

دادستان انتظامی سازمان نظام پزشکی قم نیز در این جلسه گفت: در سازمان نظام 
پزشکی پرونده های متعددی بابت اخذ مبلغ خارج از تعرفه در جریان است.

سید یاسر فروغی افزود: سامانه های وزارتی از جمله شماره 1۹0 در اختیار مردم 
است که شهروندان می توانند موارد تخلف را اطلاع دهند.

وی اضافه کرد: در یک سال گذشته 40 پرونده تخلف پزشکان رسیدگی و درصد 
بالایی منجر به محکومیت پزشک شده است؛ بستگی به میزان تخلف پزشک، رای 

منجر به تذکر شفاهی، کتبی و یا محرومیت پزشک از طبابت می شود.
به گفته وی، در موارد متعدد پزشکان از طبابت به مدت چند ماه محروم شده اند که 

آمار دقیق قابل بازگویی نیست.
فروغی با اشاره به پرونده فوت خانم 25 ساله بر اثر تزریق آمپول نوروبیون در یکی از 
درمانگاه های قم، تصریح کرد: با شکایت پدر این خانم، پزشک، پرستار و مسوول فنی 

درمانگاه متهم شدند و پرونده در حال رسیدگی است.
وی با بیان این که داروی تزریق شده فاقد مشکل بوده، افزود: این واقعه از لحاظ 
پزشکی پدیده نادری است؛ در هفته های آینده این پرونده در هیات بدوی بررسی و 

منجر به صدور حکم می شود.
اجرای طرح پزشک خانواده

یکی از اعضای هیات مدیره نظام پزشکی قم نیز در این جلسه با اشاره به اجرای 
طرح پزشک خانواده، گفت: اجرای این طرح از اسفندماه پارسال در شهرهای بالای 
20 هزار نفر جمعیت آغاز شده که در آن هر پزشک مسوول و مراقب درمان، سلامت و 

پیشگیری آن خانواده می شود.
حمیدرضا رهبری افزود: اگر طرح پزشک خانواده درست اجرا نشود مردم، پزشکان 

و سیستم بهداشت ضرر می کنند.

رئیس سازمان نظام پزشکی استان قم اعلام کرد:

پرداخت زیر میزی، بیشترین تخلف پزشکی 

کاشت سنتی برنج در گیلان

عکاس : محمد رنجبر

3۵ درصد حجم سدهای کشور خالی است
جدیدترین گزارش مرکز اطلاعات و داده های آب کشور نشان می دهد میزان پرشدگی سدهای کشور از ابتدای 
سال آبی جاری )ابتدای مهرماه 1401( تا 23 اردیبهشت ماه به 65 درصد رسیده و همچنان 35 درصد مخازن 
آنها خالی است.به گزارش ایرنا ،افزایش دمای هوا فرایند ذوب شدگی سطح پوشش برفی را تشدید کرده و از طرف 
دیگر بارش های اخیر موجب افزایش درصد پرشدگی سدها شده، اما هنوز این میزان با کاهش همراه است.
جدیدترین گزارش مرکز اطلاعات و داده های آب کشور بیانگر آن است که حجم آب موجود در سدهای کشور از 
ابتدای سال آبی جاری تا 23 اردیبهشت ماه امسال 32 میلیارد و 110 میلیون مترمکعب شده، در حالی که سال 
گذشته و در همین بازه زمانی حجم آب ورودی به سدهای کشور 27 میلیارد و 130 میلیون مترمکعب بوده که 
حاکی از رشد 18 درصدی است.حجم آب ورودی به سدهای کشور از ابتدای سال آبی جاری تا 23 اردیبهشت 
1402 به عدد 31 میلیارد و 30 میلیون مترمکعب رسیده است.سال گذشته و در همین بازه زمانی این میزان 24 
میلیارد و 400 میلیون مترمکعب بوده که رشد حدود 27 درصدی را نشان می دهد.حجم آب خروجی از مخازن 
سدهای کشور هم در مدت یاد شده از سال آبی جاری 17 میلیارد و ۹80 میلیون مترمکعب شده است. این 
میزان پارسال در همین بازه زمانی 16 میلیارد و 500 میلیون مترمکعب بوده است که ۹ درصد بیشتر شده است.

جانباختن بیش از ۱۹ هزار نفر درتصادفات در سال گذشته 
رئیس پلیس راهور فراجا گفت: سال گذشته، 1۹ هزار و 4۹0 نفر از هموطنان در شهر و جاده بر اثر تصادف 
جان باختند که اگر همین روند ادامه داشته باشد، در پایان سال 1402 تعداد فوتی های حوادث رانندگی از مرز 
20 هزار نفر عبور خواهد کرد.سردار سید کمال هادیانفر در نشست خبری که صبح امروز در شهرک آزمایش برگزار 
شد، گفت: در ابتدا از مردم عزیز که تقریبا همگی کاربر ترافیک هستند و ۹5 درصدشان نیز قانونمند هستند 
تقدیر و تشکر می کنم. همکاران من در ایام مختلف و به طور شبانه روزی در تمامی شهر ها و جاده های کشور در 
حال خدمت به مردم هستند.وی با اشاره به ضرورت توجه به سهم دستگاه ها در تصادفات گفت: برابر قانون 32 
دستگاه در امر تصادفات نقش دارند که باید به وظایف خود عمل کنند.رئیس پلیس راهور فراجا با بیان اینکه 25 
هزار کیلومتر از 2۹7 هزار کیلومتر راه کشور از نوع اصلی است، گفت: در مرز 52 میلیون گواهینامه در کشور 
هستیم که بیش از 80 درصد آن مربوط به خودرو است. ما امروز در مرز 40 میلیون وسیله نقلیه هستیم و به 
عبارتی به ازای هر دو نفر در کشور یک نفر وسیله نقلیه دارد که این نسبت به توازن دنیا یک مقدار زیاد است.سردار 
هادیانفر از افزایش 3.1 درصدی دارندگان گواهینامه در سال 1401 خبر داد و گفت: 25 درصد نیز تردد های 

جاده ای افزایش داشت.

عمران خان: برای رفتن دوباره به زندان آماده هستم
همزمان با تکاپوی احزاب متحد با دولت پاکستان برای تحصن در اسلام آباد در اعتراض به حکم آزادی نخست 
وزیر سابق و قرار وثیقه وی در پرونده های قضایی، »عمران خان« اعلام کرد که برای رفتن دوباره به زندان آماده 
است.به گزارش روز یکشنبه ایرنا، رسانه های پاکستانی عنوان کردند که نخست وزیر سابق این کشور طی 
گفت وگویی از آنچه سقوط دموکراسی در پاکستان به پایین ترین سطح در تاریخ خواند، به شدت انتقاد کرد. خان ، 
دولت پاکستان را به فرار از انتخابات متهم کرد و افزود که تنها امید وی به دیوان عالی پاکستان است زیرا دولت بیم 
آن دارد  که حزب تحریک انصاف پیروز میدان انتخابات شود.این در حالی است که وزیر کشور پاکستان خواستار 

ممنوع الفعالیت شدن حزب تحریک انصاف شد.

وزارت ارتباطات: اینترنت برای هیچ آزمونی حتی یک دقیقه هم قطع نمی شود
رئیس روابط عمومی وزارت ارتباطات گفت: وزارت ارتباطات برای هیچ آزمونی اینترنت را قطع نخواهند کرد.
خبری در فضای مجازی منتشر شده است که در آن یکی از مسئولان اعلام کرده در حال رایزنی با وزارت ارتباطات 
هستند تا اینترنت در زمان برگزاری آزمون کنکور به مدت 10 تا 11 روز قطع شود.محمداحسان خرامید، رئیس 
مرکز روابط عمومی وزارت ارتباطات در پاسخ به این شبهه در شبکه اجتماعی »ویراستی« اعلام کرد: همانگونه 

که سال قبل هم اعلام شد وزارت ارتباطات برای هیچ آزمونی حتی یک دقیقه هم اینترنت را قطع نخواهد کرد.

جزئیات درگیری مرزی ایران و افغانستان
عصر روز یکشنبه درگیری مرزی بین نیروهای ایرانی و مرزبانی افغانستان رخ داد.قاچاقچیان درحال عبور از 
افغانستان به ایران به سوی مرزبانی ایران تیراندازی کردند. بر اساس این گزارش، مرزبان ایرانی در حال گشت زنی 
در منطقه پاسولی، منطقه مرزی ایران و افغانستان بوده اند که با کاروان قاچاقچیان مواد مخدر که در حال عبور از 
خاک افغانستان به ایران، روبرو می شوند که در ادامه قاچاقچیان به سوی سرباز مرزبانی ایران اقدام به تیراندازی 
می کنند.یک منبع موثق در همین زمینه گفت: در این تبادل آتش هیچ فردی کشته نشده است و بلافاصله فورا 

جلسه ای بین مرزبانی ایران و افغانستان تشکیل و مراتب اعتراض ایران به مرزبانی افغانستان اعلام شده است.

انفجار درکارگاه غیر مجاز صنایع شیمیایی و رنگ؛

فوت سه نفر در حادثه آتش سوزی مهیب در قنوات!
یک  در  آتش سوزی  اثر حادثه  بر 
انبار کاه و انفجار در یک کارگاه غیر 
مجاز صنایع شیمیایی و رنگ یک 
جوان 18 ساله و دو کودک جان خود 

را از دست دادند.
به گزارش ایمان ،عصر روز یکشنبه 
به دنبال وقوع آتش سوزی گسترده 
در کارگاه غیر مجاز صنایع شیمیایی 
تیم های  بلافاصله  قنوات  رنگدر  و 
و  آتش نشانی  سازمان  عملیاتی 

خدمات ایمنی شهرداری قم به محل حادثه اعزام شدند. ساعت 17:30 روزیکشنبه وقوع آتش سوزی 
گسترده در کارگاه تولید برچسب در قنوات به مرکز فرماندهی آتش نشانی قم گزارش شد که بلافاصله 

تیم های عملیاتی به محل حادثه که به صورت زیرزمینی و غیرمجاز مشغول فعالیت بوده، اعزام می شوند.
به دنبال شدت آتش سوزی و حجم بالای خطرات به علت وجود مخازن تینر و گازوئیل، 10 تیم عملیاتی 
و امداد و نجات با 40 آتش نشان به محل حادثه اعزام شدند که آتش نشانان  تا این لحظه به دنبال کنترل و 

اطفای حریق و جلوگیری از سرایت آن به انبار مجاور که پر از کاه بوده، هستند.
ماشین های لجستیک و آب رسان شهرداری قم در محل حادثه به منظور پشتیبانی از آتش نشانان حضور 
دارند. به گفته شاهدان، این حادثه در کنار سه فوتی احتمالی، دارای چندین مصدوم نیز بوده که تیم های 
امداد و نجات آتش نشانی در حال تلاش برای یافتن فوتی ها و مصدومان هستند. اخبار تکمیلی ارسال 

می شود...
 

سرپرست مرکز اورژانس 115 استان قم خبرداد:

6 هزار تماس با اورژانس قم طی هفته گذشته
سرپرست مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم گفت: هفته گذشته 6 هزار و 234 نفر از 

همشهریان قمی با کارشناسان فوریت های پزشکی این مرکز تماس گرفتند. 
عزت اله بهزادی نیا با ارائه گزارشی از اقدامات و فعالیت های اورژانس 115 در یک هفته گذشته، افزود: 
این تماس ها منجر به انجام 2 هزار و 383 مورد ماموریت در سطح استان شد. وی اضافه کرد: یک هزار 
و ۹82 ماموریت اورژانس درون شهری و 401 مورد نیز جاده ای بوده است. وی با بیان این که بیشترین 
موضوعات مورد پیگیری در تماس های گرفته شده با اورژانس مربوط به تصادفات بوده است، گفت: سه 
مورد از ماموریت های انجام شده با بالگرد و اورژانس هوایی انجام شده است. بهزادی نیا بیان کرد: تعداد 
تصادفات در یک هفته اخیر 433 مورد بود که در این تصادفات سه نفر در صحنه تصادفات جان خود را از 
دست دادند. وی اضافه کرد: در250 مورد از تصادفات با موتور آمبولانس، بیش از 2 هزار مورد با آمبولانس 

و 2 مورد نیز با اتوبوس آمبولانس امدادرسانی شد و مصدومان به مراکز درمانی منتقل شدند.
 

اداره کل تعزیرات حکومتی استان قم اعلام کرد:

کشف شکر احتکار شده از یک واحد مسکونی 
مقدار 10 تُن شکر که در یک واحد مسکونی در قم احتکار شده بود، شناسایی و کشف شد. به گزارش 
روابط عمومی اداره کل تعزیرات حکومتی استان قم، در گشت مشترک تعزیرات قم به همراه سازمان 
اطلاعات سپاه و بازرسان سازمان صمت و پلیس امنیت اقتصادی از یک واحد مسکونی در قم مقدار 10 
هزار کیلوگرم شکر به ارزش 2 میلیارد و 750 میلیون ریال که در یک واحد مسکونی احتکار شده بود، کشف 
و شناسایی شد. محموله مکشوفه بلافاصله جهت عرضه در شبکه توزیع خانوار در سطح استان تحویل 
سازمان جهاد کشاورزی استان شد و برای فرد خاطی نیز پرونده ای تشکیل و جهت رسیدگی به تعزیرات 

حکومتی استان ارسال شد.

مدیر زراعت سازمان جهاد کشاورزی استان قم خبرداد:

آغاز فصل برداشت گندم و جو 
مدیر زراعت سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: فصل برداشت دو غله جو و گندم آغاز شده است

سعادتی با اشاره به سطح زیر کشت 23 هکتار جو و  5 هزار و 200 هکتار گندم در مزارع استان، پیش 
بینی کرد امسال در هر هکتار 4 هزار و 100 کیلوگرم جو و 4 هزار  کیلوگرم گندم برداشت شود.

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم خبرداد:

بررسی اجرای پروژه های عمرانی
 در جلسات مختلف کارشناسی

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم گفت: اجرای پروژه های عمرانی در راستای 
طرح های بالادستی و با شاخصه های مختلفی ازجمله ترافیک، پدافند غیرعامل، 
هزینه ای، تملکات، تأسیسات، فضای سبز و محیط زیست بررسی می شود. عباس 
حلوایی زاده در حاشیه بازدید خبرنگاران از پروژه های عمرانی شهرداری قم، با 
اشاره به اینکه هر پروژه از نظر فنی در سه حالت سطحی، زیرگذر و روگذر مورد 
بررسی قرار می گیرد، اظهار کرد: این بررسی ها در راستای طرح های بالادستی 
و با شاخصه های مختلفی ازجمله ترافیک، پدافند غیرعامل، هزینه ای، تملکات، 
تأسیسات، فضای سبز و محیط زیست انجام می شود. وی با بیان اینکه در این 
بررسی ها تمام آماربرداری ها انجام و شبیه سازی می شود تا بتوانیم طرح برتر را 
انتخاب کنیم، ابراز کرد: جوانب مختلف این طرح در کمیسیون ها و جلسات 
مختلف کارشناسی مورد بررسی قرار می گیرد. معاون فنی و عمرانی شهرداری 
قم افزود: باتوجه به توان مالی شهرداری در سال های مختلف، پروژه بلوار عمار 
یاسر و تونل غدیر به صورت فاز به فاز پیش رفت. وی از طرح احداث تونل خیابان 
امام موسی صدر یادکرد و گفت: طرح این پروژه نیز با طول بالغ بر یک کیلومتر 
و هزینه ای بیش از هزار میلیارد تومان در حال بررسی بوده ولی هنوز به تصویب 
نرسیده است. حلوایی زاده اضافه کرد: این پروژه با پیش بینی ایستگاه مترو بوده و 

از پیش از پل حجتیه آغاز و تا بعد از پل رجایی ادامه خواهد داشت.
 

سرپرست سازمان توسعه عمران شهرداری قم خبر داد:

پیشرفت بیش از 7۰ درصدی
 پروژه تونل غدیر

سرپرست سازمان توسعه عمران شهرداری قم از پیشرفت بیش از 70 درصدی 
پروژه تونل غدیر خبر داد. 

مسعود بخشی در حاشیه بازدید خبرنگاران از پروژه های عمرانی شهرداری قم، 
با بیان اینکه پروژه بزرگ بلوار عمار یاسر قم از چندین سال قبل آغاز شده است، 
ابراز کرد: فازهای مختلف این پروژه در سال های مختلف به بهره برداری رسیده 
است. وی با اشاره به اینکه تا چند ماه آینده شاهد تکمیل و افتتاح تونل غدیر 
هستیم، اظهار کرد: ادامه مسیر پروژه فاز 5 عمار یاسر تا میدان سپاه به صورت 
روی سطح ادامه پیدا می کند. سرپرست سازمان توسعه عمران شهرداری قم با 
بیان اینکه آغاز هر پروژه مستلزم مطالعات خاص حمل ونقل و ترافیک است، 
عنوان کرد: این مطالعات در راستای چشم اندازهای بلندمدت و میان مدت شهر 
قم خواهند بود و در ادامه به طرح تبدیل خواهند شد. وی با تأکید بر اینکه این 
پروژه یکی از رینگ های اصلی ترافیکی شهر قم است، مطرح کرد: هر سال 

باتوجه به اولویت ها، پروژه ها در شورای شهر تصویب و وارد فاز اجرایی می شود.
ازجمله  مختلفی  شاخصه های  طرحی  هر  در  کرد:  خاطرنشان  بخشی 

معارضین املاک، تأسیسات، عملکرد، هزینه و... بررسی می شود.
وی با بیان اینکه طراحی های این پروژه به گونه بوده که در حوزه سازه ای 
از مواد اولویت بالا استفاده شده است، خاطرنشان کرد: این پروژه در یکی از 

حساس ترین نقاط کشور در حال اجرا است.
 

مدیر پروژه تقاطع نماز تشریح کرد:

دلایل تأخیر در اجرای پروژه تقاطع 
غیرهمسطح نماز

مدیر پروژه تقاطع غیرهمسطح نماز گفت: کابل مخابرات بلوار جمهوری، 
معارضات  ازجمله   ... و  گاز  لوله  برق فشارقوی،  و 200،  لوله های آب 400 

تأسیساتی بوده که در مجموع 6 ماه پروژه را به تأخیر انداختند.
کابل مخابرات بلوار جمهوری، لوله های آب 400 و 200، برق فشارقوی، لوله 
گاز و ... ازجمله معارضات تأسیساتی بوده که در مجموع 6 ماه پروژه را به تأخیر 
انداختند. محمدعلی کلهر در حاشیه بازدید خبرنگاران از پروژه های عمرانی 
شهرداری قم، با اشاره به اینکه روگذر، زیرگذار و میدان همسطح این پروژه از 
اواخر سال ۹۹ در دستور کار قرار گرفت، اظهار داشت: قرارداد این پروژه 70 

میلیارد تومان بوده که 60 میلیارد تومان نیز تعدیل پیدا کرده است.
وی با بیان اینکه امروز این پروژه تقریباً قابل بهره برداری است، یادآور شد: در 

حال حاضر برخی از موارد تکمیلی در این پروژه در حال اجرا است.
مدیر پروژه تقاطع غیرهمسطح نماز افزود: در این پروژه شاهد روگذری به طول 

450 متر، زیرگذری به طول 550 متر و میدان به قطر 70 متر هستیم.
وی با اشاره به اینکه در این پروژه چهار دستگاه پل در سطح صفر قرار دارد، 
ابراز کرد: تملکات این پروژه در سال های گذشته انجام شده بود و بیشترین 
مشکل معارضات تأسیساتی بوده است. کلهر از معارضات تأسیسات این پروژه 
یادکرد و گفت: کابل مخابرات بلوار جمهوری، لوله های آب 400 و 200، برق 
فشارقوی، لوله گاز و ... ازجمله این معارضات تأسیساتی هستند که در مجموع 
6 ماه پروژه را به تأخیر انداختند. وی حجم آرماتور مصرفی در این پروژه را 2 هزار 
تن برشمرد و اضافه کرد: در این پروژه 17 هزار مترمکعب بتن ریزی و 85 هزار 

مترمکعب خاک برداری انجام شده است.

مدیر منطقه دو شهرداری قم خبرداد:

اتصال مناطق 2 و 4 شهری با افتتاح تقاطع 
غیرهمسطح بلوار شهدای روحانیت

مدیر منطقه دو شهرداری قم گفت: با بهره برداری از تقاطع غیرهمسطح بلوار 
شهدای روحانیت، 2 منطقه شهری به هم متصل خواهد شد.

رضا رحیمی در حاشیه بازدید خبرنگاران از پروژه های عمرانی شهرداری قم، 
با اشاره به افتتاح غیررسمی تقاطع غیرهمسطح بلوار شهدای روحانیت، اظهار 

کرد: این پروژه با مساحت 3.5 هکتار در دستور کار شهرداری قم قرار داشت.
مدیر منطقه دو شهرداری قم افزود: این تقاطع غیرهمسطح مناطق شهری 
2، 4، بلوار امام رضا)ع( و یکی از مسیرهای خروجی استان را به یکدیگر متصل 
می کند. وی با بیان اینکه محور ترافیکی فردوسی در قم یکی از پروژه های 
مهم شهری است که به این بلوار می رسد، مطرح کرد: با تکمیل پروژه تقاطع 
غیرهمسطح بلوار شهدای روحانیت، میدان نبوت به میدان ارتش و سپس 
پردیسان متصل خواهد شد. رحیمی با اشاره به اینکه در این پروژه سه هکتار 
تملک داشتیم، عنوان کرد: بخشی از تملکات این پروژه از طریق کمیسیون 
ماده 101 صورت گرفته است. وی با تأکید بر اینکه در این پروژه حدود 2 هکتار 
با کاشت درختان و  فضای سبز وجود دارد، خاطرنشان کرد: تلاش کردیم 
درختچه های زینتی از نظر کیفیت فضای سبز، اقدامی انحصاری انجام دهیم.

مدیرکل نوسازی مدارس استان ق خبرداد:

سیستم سرمایش و گرمایش 13درصد 
مدارس قم فرسوده است

مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان قم گفت: در حال حاضر 77 
درصد مدارس این استان دارای سیستم سرمایش و گرمایش استاندارد می باشد 

و 10 درصد غیر استاندارد است. 
احمدرضا اجتهادی در گفت وگویی افزود: 13 درصد مدارس این استان نیز 

دارای سیستم سرمایش و گرمایش فرسوده است.
وی اضافه کرد: یک هزار و 548 واحد آموزشی در استان قم فعال است که از 

این تعداد، یک هزار و 73 واحد دولتی و 475 واحد نیز غیردولتی است.
وی ادامه داد: در حال حاضر، 2۹4 هزار و ۹74 دانش آموز در مدارس این 
استان تحصیل می کنند که از این تعداد، 258 هزار و 453 نفر معادل 88 درصد 
در مدارس دولتی و 36 هزار و 521 نفر معادل 12 درصد در مدارس غیردولتی 
هستند. اجتهادی خاطرنشان کرد: زیربنای مدارس دولتی استان ۹60 هزار 

مترمربع است که شامل 6 هزار و 47۹ کلاس درس می باشد.

گفت  قم  استان  بهزیستی  اجتماعی  امور  معاون 
:در سال 1401 تلفن اورژانس اجتماعی قم 22656 
کمک  به  مرکز  این  کارشناسان  و  درآمد  صدا  به  بار  

آسیب دیدگان ناشی از معضلات اجتماعی شتافتند.
تلفن  افزود: در سال 1401  دکترعلیرضا محمدی  
و  درآمد  صدا  به  بار   قم 22656  اجتماعی  اورژانس 
کارشناسان این مرکز به کمک آسیب دیدگان ناشی از 
معضلات اجتماعی شتافتند که  از این تعداد تماس با 
خط 123 587۹تماس مرتبط با گروه هدف اورژانس 

اجتماعی بوده است.
محمدی خاطرنشان کرد : خط اورژانس اجتماعی 
قابل  استان  نقاط  تمام  در   123 تلفن  شماره  با 
شماره گیری است و در راستای پاسخگویی به مشکلات 
اجتماعی  اورژانس  تیم  سه  مردمی  دغدغه های  و 
به صورت شبانه روزی در سطح استان فعالیت می کند و 

زوجین متقاضی طلاق و افراد دارای اختلاف خانوادگی 
یا  آسیب اجتماعی  معرض  در  دختران  و  زنان  حاد، 
خودکشی  قصد  که  افرادی  اجتماعی،  آسیب دیده 
دارند یا اقدام به خودکشی کرده اند، کودکان خیابانی 
و کار، همسران آزاردیده، کودکان آزاردیده، مبتلایان به 
اختلال هویت جنسی، دختران و پسران فراری از منزل، 
سالمندان و معلولان آزاردیده و سایر افراد در کلیه سنین 
مشمول  افراد  دارند،  قرار  ویژه  بحرانی  شرایط  در  که 
بهزیستی  اجتماعی  اورژانس  از  خدمات  دریافت 
هستند. و در استان قم اختلافات حاد خانوادگی و 
با  تماس  بیشترین  دلیل  و همسرآزاری  کودک آزاری  

اورژانس اجتماعی قم در سال 1401 بوده است.
خدمات اورژانس اجتماعی به صورت رایگان

 ارائه می شود 
اجتماعی  اورژانس  خدمات  به این که  اشاره  با  وی 

کرد:  خاطرنشان  شود،  می  ارائه  رایگان  به صورت 
افرادی که مورد خشونت و یا آزار قرارگرفته باشند، از 
سوی مددکاران و کارشناسان اجتماعی مورد حمایت 
قرارمی گیرند و برای توانمندسازی فرد و خانواده وی، 
آموزش های لازم برای اشتغال زایی و مهارت افزایی ارائه 

می شود. 
فردی،  بحران های  کاهش  و  کنترل  محمدی 
دادن  قرار  دسترس  در  اجتماعی،  و  خانوادگی 
خدمات تخصصی و اورژانسی سازمان بهزیستی به 
آحاد جامعه، ارتقاء توانمندی های افراد در معرض 
آسیب و آسیب دیده اجتماعی برای مقابله با مسائل 
اجتماعی در شرایط بحرانی از طریق ارائه خدمات 
تخصصی و به موقع و  ایجاد زمینه مشارکت مردم 
و سازمان های غیردولتی از جمله اهداف اورژانس 

اجتماعی است.

معاون اجتماعی  بهزیستی استان قم:

تلفن اورژانس اجتماعی قم بیش از 22هزاربار به صدا درآمد

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم گفت: در یک سال گذشته بیش از 35 هزار 
بازرسی از کارگاه های مشمول قانون تامین اجتماعی در سطح استان انجام شد که 

از رشد 26 درصدی برخوردار بوده است. 
محمد عاشوری در گفت وگویی افزود: این تعداد بازرسی علاوه بر بازرسی های 

کارگران ساختمانی، قالیبافان و بازرسی های تحقیقی است که صورت می پذیرد.
وی با تاکید بر لزوم دقت در بازرسی ها، اضافه کرد: بازرسی از کارگاه ها و صنوف باید 
با استناد به مدارک و به گونه ای باشد که حق وحقوق هیچ کارگر و یا کارفرمایی پایمال 
نشود. وی با بیان این که مشاوره صحیح به کارفرمایان در حین بازرسی بخشی از 
وظائف بازرسان تامین اجتماعی است، ادامه داد: سازمان تامین اجتماعی با حفظ 
حقوق قانونی کارگران و کارفرمایان در راستای توسعه اشتغال پایدار در جامعه حرکت 
می کند. عاشوری بیان کرد: با بازرسی صحیح و همراه با دقت می توان از تحمیل 

هزینه های اضافی جلوگیری کرد و اصول فعالیت واحدهای بازرسی در سازمان باید 
حرکت در این مسیر باشد. وی تصریح کرد: بازرسی از کارگاه های مشمول قانون 

تامین اجتماعی در راستای صیانت از حق وحقوق بیمه شده های صورت می گیرد.
می کنند،  ارسال  خلاف  بیمه  حق  لیست  که  کارگاه هایی  خصوص  در  وی 
خاطرنشان کرد: ارسال لیست اشتباه و یا بیمه گریزی از جمله رفتارهای خلاف 
قانون بوده که در صورت مشاهده و اثبات برابر ماده ۹7 قانون تامین اجتماعی با 
کارگاه متخلف برخورد خواهد شد. تامین اجتماعی قم 815 هزار و 512 نفر را تحت 
پوشش دارد که از این تعداد 307 هزار و 71۹ نفر بیمه شده اصلی و 58 هزار و 842 
نفر مستمری بگیر اصلی و سایر موارد بیمه ای را در این استان زیر چتر امیدآفرین 
خود قرار داده است. خدمات رسانی به جامعه هدف تامین اجتماعی در قم از طریق 

چهار شعبه اصلی، 2 شعبه اقماری و پنج واحد کارگزاری انجام می شود.

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم خبرداد:

رشد 26 درصدی بازرسی از کارگاه های مشمول قانون تامین اجتماعی

جزئیات  قم،  شهری  قطار  سازمان  سرپرست 
اجرایی و هزینه کرد 38 هزار میلیارد ریال اوراق 

مشارکت برای پروژه مترو را تشریح  کرد.
محمدرضا انگشت باف در گفت وگویی ، با اشاره 
به تصویب 38 هزار میلیارد ریال اوراق مشارکت 
توسط شورای اسلامی شهر قم برای پروژه مترو 
اظهار داشت: بهره برداری از فاز نخست خط اول 
مترو قم در صورت تأمین 3 رام قطار در سال جاری 

امکان پذیر بوده و آماده مسافرگیری است.
با تصمیم مجموعه مدیریت  اینکه  بیان  با  وی 
شهری در خصوص خط اول مترو، در سال های 
1402 و 1403 صرفاً تأکید بر توسعه و تکمیل فاز 

دوم این خط به سمت مسجد مقدس جمکران 
است، تصریح کرد: در این راستا 38 هزار میلیارد 
ریال اوراق توسط شورای اسلامی شهر تصویب و 

توسط شهرداری پیگیری خواهد شد.
سرپرست سازمان قطار شهری قم جزئیات این 
اوراق مشارکت را موردتوجه قرار داد و افزود: برای 
خرید 3 رام قطار به همراه قطعات یدکی، 10 هزار 
میلیارد ریال از محل قرارداد اصلی وزارت کشور 
و با مشارکت شرکت های ذیصلاح داخلی تأمین 

می گردد.
وی 6هزار و 500 میلیارد ریال این اوراق را مربوط 
به حفاری و لایتینگ تونل سنتی به متراژ 2 کیلومتر 

از حدفاصل میدان بقیه الله)عج( تا مسجد مقدس 
جمکران دانست و گفت: 8 هزار و 500 میلیارد 
ایستگاه های  درصدی   40 حفاری  برای  ریال 
میلیارد  هزار   5 و  نخست  خط  دوم  فاز  عبوری 
ریال برای احداث ایستگاه A6)مجاور بیمارستان 

نکویی( پیش بینی شده است.
به گفته انگشت باف، با توجه به محدوده 560 
هکتاری و همچنین ارائه خدمات بهتر به ساکنین 
محدوده پردیسان، اصرار بر تسریع احداث خط 
دوم یا B وجود دارد که در این زمینه نیز 8 هزار 
گرفته شده  نظر  در  مشارکت  اوراق  ریال  میلیارد 

است.

سرپرست سازمان قطار شهری قم تشریح کرد؛

جزئیات اجرایی38 هزار میلیارد ریال اوراق مشارکت پروژه مترو


